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Milí sousedé, 
Vánoce jsou před 

námi. Pro každého to 
slovo znamená něco 
jiného. Obracím se ke  
všem, ať už Vánoce 
prožíváte jako jed-
ny z  nejkrásnějších 
svátků v  roce, nebo 

je jen tak „přežíváte“ anebo si jich raději 
už ani nevšímáte. Tohle přání patří všem, 
i  když se třeba nakonec možná mine 
účinkem: Kéž se ve vás o Vánocích naro-
dí něco krásného. Něco tak krásného, co 
bude v celém příštím roce dále dozrávat 
a přinese do vašich životů nové pozitivní 
hodnoty. Může tím být například setkání 
u  vánočního stromu s  lidmi, se kterými 
jste si nerozuměli a několika citlivými slo-
vy a  pohledy se podaří nastoupit cestu 
k usmíření. Může tím být drobný a téměř 
nenápadný dárek osobě, kterou máte 
rádi a ona o tom ještě neví. Může tím být 

třeba drobná radost přinesená člověku, 
který je sám a nikoho nemá. A možná se 
budete divit, ale může to být i  pozdra-
vení člověka, kterého se vám na ulici ani 
pozdravit nechce, a  vy to přece udělá-
te. Kéž jsou tohle vaše skutečné Vánoce. 
Protože udělat radost komukoliv (i dě-
tem) drahým darem, je vlastně celkem 
jednoduché. Mnohem „dražší“, ale o  to 
cennější, jsou dary, které se nezhmotňují 
do viditelné podoby. Tím větší stopy však  
v srdcích obdarovaných zanechávají. 

Krásné a  klidné Vánoce! A  opravdu 
je upřímně přeji zvláště těm, kteří mne 
osobně nemají rádi nebo mi nemohou 
celý rok přijít na jméno. Pokud jsem vám 
čímkoliv ublížil, odpusťte mi to prosím. 
I já odpouštím vám.

P. S. Jako každý rok nabízím osamě-
lým lidem z  naší vesnice svou vánoč-
ní návštěvu. Budete-li chtít, rád přijdu  
(tel. 725 33 00 44).

František Kroutil, váš starosta
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V souvislosti se zvýšenou ochranou osob-
ních údajů (GDPR) již nyní není možné 
některé konkrétnější údaje v  souvislosti 
s  usneseními zastupitelstva obce Telnice 
zveřejňovat. Děkujeme za pochopení. 

Zastupitelstvo obce schvaluje:
•  vyhlášení výzvy k podávání nabídek na 

prodej obecního sekačky Husqvarna 
Rider 21 Pro Flex AWD do 24. října 2019 
s tím, že minimální výše nabízené ceny 
bude činit 33 848 Kč vč. DPH,

•  smlouvu o  vzájemné propagaci se 
společností KOMETA GROUP, a.  s.  
(IČ: 26296195),

•  smlouvu o dílo se společností Idea4You, 
s. r. o. (IČ: 02493985) – deratizace,

•  dodatek č. 1  dohody o  spolupráci 
s Diecézní charitou Brno (IČ: 44990260) 
ze dne 31. 7. 2014,

•  rozhodnutí zadavatele o  výběru nej-
vhodnější nabídky v  rámci nabídko-
vého řízení „Rekonstrukce místní ko-
munikace Masarykovo nám. – ulička.“ 
společnosti SWIETELSKY stavební s. r. o.,  
odštěpný závod Dopravní stavby 
MORAVA, Jahodová 60, 620 00 Brno  
(IČ: 48035599) za cenu 1 432 648 Kč vč. 
DPH a  současně schvaluje příslušnou 
smlouvu o dílu s tímto dodavatelem,

•  prodej těchto částí obecních pozemků: 
p. č. 1285 v k. ú. Telnice u Brna o výměře 

50 m2 (1285/2) a p. č. 1422 v k.ú. Telnice 
u Brna o výměře 155 m2 (1422/6) za cel-
kovou kupní cenu 28 250 Kč a  přísluš-
nou kupní smlouvu,

•  prodej části obecního pozemku p. č. 
1422 v  k. ú. Telnice u  Brna o  výměře  
194 m2 (1422/5) za kupní cenu 29 100 Kč  
a příslušnou kupní smlouvu,

•  prodej části obecního pozemku p. č. 
1422 v  k. ú. Telnice u  Brna o  výměře  
243 m2 (1422/3) za kupní cenu 36 450 Kč  
a příslušnou kupní smlouvu,

•  pronájem obecních pozemků p. č. 3551 
v k. ú. Telnice u Brna o výměře 3491 m2 
a p. č. 4338 v k. ú. Telnice u Brna o vý-
měře 2395 m2 Zemědělskému družstvu 
Sokolnice (IČ: 47904259) a  dodatek  
č. 1 nájemní smlouvy č. 201792,

•  pronájem části obecního pozemku  
p. č. 833/11 v k. ú. Telnice u Brna o vý-
měře 185 m2 s účinností od 1. 10. 2019 
na dobu neurčitou za cenu 74 Kč/rok 
a související smlouvu o nájmu obecních 
pozemků, 

•  pořízení dělicí sítě pro víceúčelové hři-
ště u sokolovny za cenu 19 500 Kč bez 
DPH,

•  smlouvu o  zřízení věcného břeme- 
ne č.: HO-014330055727/002 a  č.:  
HO-014330055920/001 se společností 
E.ON Distribuce, a. s. (IČ: 2805400),

  VÝBĚR Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE V ZÁŘÍ A ŘÍJNU 2019
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•  smlouvu o  poskytnutí nadačního pří-

spěvku č. 86-SZ-044 s Nadací Partnerství 
(IČ: 45773521) ve výši 30 000 Kč a přije-
tí tohoto příspěvku do rozpočtu obce 
Telnice,

•  nákup 56 stromů pro výsadbu parku 
v  nádražní čtvrti od firmy Vladimíra 
Koloušková (IČ: 60399015) za cenu 
55 930 Kč (není plátce DPH) a  dopra-
vu stromů firmou Tomáš Koloušek  
(IČ: 60396580) za cenu 4 000 Kč vč. DPH,

•  nabídku firmy SWIETELSKY na realizaci 
změny projektu ve výši 323 666 Kč bez 
DPH,

•  nejvyšší nabídku paní Markéty Kučerové 
v rámci Výzvy na předložení nabídek na 
komunální malotraktor MT8.132.2 ve vý- 
ši 41 700 Kč a příslušnou kupní smlouvu,

•  nákup hasičského vozidla IVECO E130 
4x2 - CAS 15/3000/0-M1R od společ-
nosti Hands s. r. o. (02412331) za celko-
vou cenu 1 180 881 Kč vč. DPH a přísluš-
nou kupní smlouvu, 

•  pořízení těchto nemovitostí: pozemek 
parc. č. 488/1, zastavěná plocha a nádvo-
ří o výměře 309 m2, jehož součástí je jiná 
stavba bez č. p., pozemek parc. č. 488/2, 
zastavěná plocha a  nádvoří o  výměře  
103 m2, na kterém stojí stavba č. p. 457, 
pozemek parc. č. 489/2, zahrada o výmě-
ře 159 m2, k. ú. Telnice u Brna, vše zapsané 
na LV č. 514 pro k. ú. Telnice u Brna, budo-
va č. p. 457, víceúčelová stavba, stojící na 
pozemku parc. č. 488/2, zastavěná plocha 
a nádvoří o výměře 103 m2, zapsaná na LV 
č. 1036, pro k. ú. Telnice u Brna za celko-
vou kupní cenu 5 000 000 Kč a současně 
schvaluje příslušnou kupní smlouvu,

•  poskytnutí dotace typu B  z rozpoč-
tu obce Telnice pro rok 2019 ve výši  
5  000 Kč na akci Pietní akt u  pomní-
ků Kopjafa a  příslušnou veřejnoprávní 
smlouvu o poskytnutí dotace z rozpoč-
tu obce Telnice,

•  smlouvu o  připojení k  distribuční sou-
stavě č. 320090149589 se společností 
GasNet, s. r. o. (IČ: 27295567),

•  pojistnou smlouvu č. 8603265387 
s  Kooperativa pojišťovna, a. s. (IČ: 
47116617) – pojištění odpovědnosti za-
stupitelů,

•  ceny krátkodobých pronájmů obecního 
majetku: sklep Šatlavy – 300 Kč za den, 
zasedací místnost – 100/300 Kč za den, 
kroje – 400/500 Kč za týden, vibrační 
pěch a deska – 200 Kč za den, jako ceny 
bez DPH,

•  prodej části obecního pozemku: p. č. 
1415 v  k. ú. Telnice u  Brna o  výměře 
26 m2 (1415/2) za kupní cenu 4 100 Kč 
a příslušnou kupní smlouvu,

•  licenční smlouvu o  veřejném pro-
vozování č. VP_2019_94526 s  OSA – 
Ochranný svaz autorský pro práva k dí-
lům hudebním, z. s. (IČ: 63839997),

•  výroční zprávu ZŠ a  MŠ Telnice, pří-
spěvkové organizace za školní rok 
2018/2019 a  schvaluje aktualizaci 
Koncepce rozvoje ZŠ a  MŠ Telnice pro 
roky 2019–2032 v materiálně technické  
oblasti,

•  střednědobý výhled rozpočtu ZŠ a  MŠ 
Telnice na období 2020–2021 a  rozpo-
čet ZŠ a MŠ Telnice, příspěvkové organi-
zace na rok 2020,

•  pořízení čelního hydraulického kartáče 
pro zimní údržbu chodníků ke komu-
nálnímu stroji Stiga u firmy Radim Žižka 
(IČ: 07607172) za cenu 40 840,59 Kč vč. 
DPH,

•  tisk 2  000 ks Informační brožury obce 
Telnice u  tiskárny Jaroslav Olejko – 
Olprint (12197726) v  ceně 64 130 Kč 
vč. DPH (2 000 ks); informační brožu-
ra bude rozdána bezplatně telnickým 
domácnostem s  vánočním Telnickým 
zpravodajem a dále využívána jako ne-
prodejný propagační předmět,

•  cenu za vytištění a grafické práce na obec-
ním stolním kalendáři pro rok 2020 u tis-
kárny Jaroslav Olejko – Olprint (12197726)  
v počtu 700 ks za celkovou cenu 59 325 
Kč vč. DPH; prodejní cena kalendáře je 
stanovena na 100 Kč/ks vč. DPH,

•  smlouvu o  připojení k  distribuční sou-
stavě z  napěťové hladiny nízké napě-
tí č. 900163600 se společností E.ON 
Distribuce, a. s. (IČ: 28085400),

•  poskytnutí finančního daru ve výši  
10 000 Kč z rozpočtu obce Telnice, který 
bude poskytnut Domovu pro seniory 
Sokolnice (IČ: 00209392) v  roce 2020 
a příslušnou darovací smlouvu,

•  úhradu nákladů v roce 2020 za nadstan-
dard vedení spojů autobusových linek 
do systému IDS JMK ve výši 14 000 Kč.

Zastupitelstvo obce Telnice  
bere na vědomí:
•  dobré výsledky společného nákupu 

energií na příští rok,
•  výzvu Povodí Moravy ve věci nelegál-

ního odběru vody s  tím, že informace 
bude zveřejněna v Telnickém zpravodaji,

•  informaci starosty obce o  přípravě zá-
měru doplnění rychlostních radarů,

•  informaci starosty obce o stanovení no-
vého dopravního značení na účelové 
komunikaci za ulicí Palackého a  o blí-
žícím se termínu instalace dopravního 
značení,

•  výpověď Města Klobouky u  Brna ve 
věci smlouvy o  nakládání s  odpadem  
č. 22/2006/1, která se týká směsného 
(objemného) komunálního odpadu 
a  současně schvaluje úkol starosto-
vi obce nalézt ekvivalentní řešení pro 
ukládání tohoto druhu odpadu.

Zastupitelstvo obce Telnice  
pověřuje: 
•  komisi veřejného pořádku projedná-

ním tématu nočního klidu v Telnici,
•  po projednání nabídek podaných spo-

lečnostmi Itself, s. r. o. (IČ: 18826016) 
a VIVO CONNECTION, s. r. o. (IČ: 26900696) 
na pokrytí Telnice optickým kabelem 
starostu obce jednáním se společností 
VIVO CONNECTION o přípravě vzájem-
né smlouvy o spolupráci.

František Kroutil, starosta obce

HASIČSKÁ CISTERNA A NOVÁ HASIČKA
Programové prohlášení zastupitel-

stva obce Telnice tohoto volebního 
období obsahovalo tento důležitý bod: 
pořízení hasičské cisterny a související-
ho zázemí (ve spolupráci s  telnickými 
hasiči zajištění pravidelného zavlažo-
vání veřejné zeleně). K naplnění tohoto 
cíle bylo nezbytné pořídit hasičskou 
cisternu. Dohoda s  hasiči se týkala re-
pasovaného stroje, který bude kromě 
hasičských zásahů a  činností sloužit 
především k  zalévání obecní zeleně. 

S členy hasičské jednotky bylo dohod-
nuto pravidelné každotýdenní zalévání 
zeleně v  období březen–listopad. Po 
několikaměsíčním hledání vhodného 
vozidla se podařilo najít dodavatele 
v hustopečské firmě Hands s. r. o., kte-
rá právě repasovala hasičský speciál 
IVECO E130 4x2 – CAS 15/3000/0-M1R 
přivezený z Francie za cenu 1 180 881 
Kč vč. DPH. S dodavatelem se podařilo 
dohodnout rozložení plateb do letošní-
ho a příštího roku. 

V souvislosti s cisternou hledala obec 
také vhodné prostory pro umístění to-
hoto stroje. Jako nejvhodnější se nako-
nec jevila nabídka místního manželské-
ho páru, který nabídl obci svou víceúče-
lovou budovu na adrese V dědině 457. 
Spodní část domu umožňuje parkování 
jak cisterny, tak i stávajícího dopravního 
vozidla a zásahového vozíku. Na dvoře 
je navíc malá hospodářská budova, do 
které bude možné umístit i  historické 
čerpadlo a  sklad materiálu a  nářadí. 
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AKCE „KULOVÝ BLESK“

VYJÁDŘENÍ K VYHLÁŠCE O NOČNÍM KLIDU

Přestěhování hasičů do nové hasičky 
v  ulici V  dědině přinese ještě mnoho 
dalších pozitiv. Obecní knihovna se 
plochou prakticky zdvojnásobí – roz-
roste se do sousední garáže, kterou 
dnes využívali hasiči. Tyto dvě místnos-
ti byly kdysi propojené, takže znovu 
dojde k obnovení průchodu a drobné 
rekonstrukci hasičské garáže. Půjčovna 
krojů se přestěhuje do přízemí – do 
místnosti bývalého kadeřnictví v  bu-
dově OÚ, tedy do nedávné hasičské 
klubovny: zde naopak dojde k  zaz-
dění průchodu do garáže a  menší re-
konstrukci tohoto prostoru pro tyto 

účely. Kroje tak bude možné půjčovat 
i  udržovat hned za dveřmi do ulice, 
což jistě ocení nejen správkyně krojů, 
ale i  lidé, kteří se nebudou s  velkými 
krabicemi muset složitě popasovávat 
točitým schodištěm a  mříží v  prvním 
patře budovy. Uvolněné prostory půj-
čovny krojů využijeme na úřadě k pře-
stěhování archivu, který se dnes na-
chází rozložený ve dvou místnostech. 
Jedna z  uvolněných prostor bude vy-
užita telnickou školou k  přestěhování 
školního archivu. A akci „kulový blesk“ 
uzavřeme využitím nově uvolněných 
skladových prostor na obecním dvo-

ře, které bude moci využívat pracovní 
četa pro skladování materiálu či obecní  
techniky. 

Po dokončení akce „kulový blesk“ tak 
bude možné konstatovat, že jsme ko-
nečně našli rozumnější prostory i  pro 
obecní knihovnu (včetně bezbariérové-
ho přístupu), obecní archiv a půjčovnu 
krojů. Celá tato operace bude probíhat 
během zimních měsíců, přičemž snad 
nedojde k  omezení provozu knihovny, 
půjčovny krojů ani archivu. Hlavní část 
rekonstrukčních a  stěhovacích prací 
provedou obecní zaměstnanci.

František Kroutil, starosta obce

Dne 30. října 2019 se sešla Komise 
veřejného pořádku. Po seznámení 
s  problematikou rušení nočního klidu 
v Telnici a  následné diskusi nad meto-
dickými materiály Ministerstva vnitra 
navrhuje nevydávat obecně závaz-
nou vyhlášku o  nočním klidu, ale řešit 
tuto problematiku následujícím způ- 
sobem:

U akcí, u nichž se předpokládá, že ne-
skončí ve 22 hodin, uvést na pozvánce 
(plakátu) tuto větu: „V  případě rušení 
nočního klidu se obraťte na pořadatele 

(jméno, příjmení a telefonní číslo), kte-
rý bude na akci přítomný.“ Informace 
o pořadateli bude s dostatečným před-
stihem dostupná jak na internetových 
stránkách obce, tak na vývěskách obec-
ního úřadu. Většina velkých akcí typu 
hody, folklórní den, napoleonská bitva 
jsou inzerovány malou pozvánkou do 
každé domácnosti. Tím je zajištěno, že 
se informace o  pořadateli dostane do 
každé domácnosti. 

V případě rodinných oslav, svateb atd. 
navrhujeme, aby organizátoři informo-

vali a zvážili možnost určité kompenza-
ce pro nejbližší okolí konané akce.

V  případě rušení nočního klid by se 
občan obrátil prvně na pořadatele akce, 
a  teprve při nezjednání nápravy na 
Policii ČR či Městskou policii Šlapanice.

Cílem návrhu byla preference domlu-
vy ve věci nerespektování nočního klidu. 
Dát nejprve možnost pořadateli akce za-
kročit a zjednat nápravu, než hned po-
volávat represivní složku (policii). 

Petr Gabrhel, 
předseda Komise veřejného pořádku

Všechny tyto podmínky, spolu s  vhod-
ným umístěním domu, hrály podstat-
nou roli ve volbě tohoto řešení. Nákup 
tohoto souboru nemovitostí (pozemek 
pod budovou, na dvoře, víceúčelová 
stavba a hospodářská budova) za cenu 
5  mil. korun doporučil zastupitelstvu 
také jeho finanční výbor. 

Díky této investici získá telnická 
Jednotka SDH Telnice své zázemí. Po 
dlouhých letech se tak hasiči mohou na-
stěhovat do prostor, které budou sloužit 
hasičským potřebám. Na četné dotazy 
je třeba odpovědět, že uvedené ne-
movitosti budou nadále ve vlastnictví 
obce. Jejich uživatelem bude obcí zřizo-
vaná organizační složka s názvem JSDH 
Telnice. Jejím současným velitelem je 
dnes profesionální hasič Marcel Bojo, 
veliteli družstev Richard Smetana a pro-
fesionální hasič Aleš Kupský, jednotka 
čítá 23 členů. Sídlo nejstaršího místní-
ho spolku SDH Telnice zůstává nadále 
neměnné, tedy na adrese obecního  
úřadu. 

Věříme, že tato významná investice 
přinese obci kromě zvýšení akceschop-

nosti hasičské jednotky také kýžené 
zvýšení udržitelnosti nově vysazované 
zeleně, zvláště v  suchých letech, které 
se v poslední době objevují stále častěji. 
Jsme také rádi, že se hasiči mohou „vrá-

tit do svého“ a věříme, že tento dům už 
neopustí. Těšíme se na další spolupráci, 
která jistě bude naší vesnici stále pro-
spěšnější.

František Kroutil, starosta obce
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ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU

V závěru roku vždy zveřejňujeme sta-
tistiky ze zasedání zastupitelstva obce 
Telnice. Uvedená čísla jsou zpracová-
na za období listopad 2018 až listopad 
2019. Statistiky posledního zasedání 
letošního roku (v prosinci) již nebylo 
možné z  technických důvodů do této 
tabulky vložit. Děkuji všem členům 
zastupitelstva obce za dosavadní spo-
lupráci a  také poměrně vysokou účast 
na našich zasedáních. Všechny ná-
vštěvníky našich zasedání s předstihem 
informujeme, že jsou pro účely paní 
Bohumily Hrazdírové zvukově nahrává-
ny. Děkujeme za pochopení.

PERSONÁLNÍ STAVY  
NA OBECNÍM ÚŘADĚ 

V závěru roku došlo či dojde k několi-
ka změnám na obecním úřadě v zaměst-
naneckých poměrech. Pozici pomocné 
účetní již v říjnu opustila Ilona Kučerová, 
koncem roku odejde do důchodu Marta 
Klanicová, která měla na starosti po-
mocnou administrativu. V pracovní četě 
pracuje většina jejích členů s podporou 
Úřadu práce ČR, která v závěru roku také 
skončí a my budeme nadále vyjednávat 
s tímto úřadem o nové podpoře na pří-
ští rok. Z pracovní čety své zaměstnání 
na obci ukončí v  závěru roku Božena 
Sklenářová. S  ostatními kolegy se těší-
me na spolupráci v  příštím roce. Všem 

třem zmíněným obecním pracovnicím 
děkujeme za spolupráci a přejeme hod-
ně zdaru ve všem, co je v osobním i příp. 
pracovním životě čeká. Současně děku-
jeme všem kolegům a  spolupracovní-
kům za spolupráci v roce letošním.

PRÁCE PRACOVNÍ ČETY  
V PODZIMNÍCH A ZIMNÍCH 
MĚSÍCÍCH

Obecní pracovní četa se na podzim 
věnovala mnoha činnostem. Od těch 
údržbových (sekání trávy, zalévání stro-
mů, úprava zeleně, údržba obecních 

budovy, areálů a  techniky, dětských 
a  sportovních hřišť, provoz sběrných 
míst a obecního dvora apod.) až k těm 
rozvojovým. Byla dokončena úprava 
prostranství před prodejnou Jednota 
a restaurací U Laštůvků, a oprava oplo-
cení a  opěrné zídky u  parkoviště na 
sokolovně (přičemž bude ještě prove-
deno přesunutí kontejnerů s odpadem 
tak, aby se zlepšilo jejich uspořádání 
a praktické využití a údržba). Provedeno 
bylo také uložení chráničky elektrické-
ho vedení ke světelným stožárům na 
víceúčelovém hřišti, nachystány byly 

Jméno

Účast na zasedáních 
zastupitelstva  
obce Telnice

Počet hlasování Způsob hlasování

účast neúčast celkem v procentech pro návrh zdržel se proti 
návrhu

Adam Langer  
(Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice)  85  % 15  % 363  85,01  % 95,32  % 1,65  % 3,03  %

Bc. Lenka Sobotková (ČSSD)  85  % 15 % 320  74,94 % 96,25 % 0,94 % 2,81 %

František Kroutil (KDU-ČSL) 100 %  0 % 427 100,00 % 95,55 % 1,41 % 3,04 %

Jan Dudák, BBA (KDU-ČSL) 100 %  0 % 427 100,00 % 95,55 % 0,94 % 3,51 %

Mgr. Bohumila Hrazdírová (TOP 09)  92 %  8 % 388  90,87 % 92,78 % 4,64 % 2,58 %

Mgr. Jan Vybíral (ODS)  77 % 23 % 260  60,89 % 94,61 % 3,85 % 1,54 %

Mgr. Leona Bímová  
(Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice)  85 % 15 % 327  76,58 % 95,72 % 1,22 % 3,06 %

Mgr. Pavel Zapletal (KDU-ČSL)  92 %  8 % 382  89,46 % 96,07 % 0,00 % 3,93 %

Mgr. Petr Gabrhel (KDU-ČSL) 100 %  0 % 427 100,00 % 96,25 % 0,00 % 3,75 %

Pavla Chovancová (KDU-ČSL) 100 %  0 % 379  88,76 % 95,25 % 1,58 % 3,17 %

Vladimír Blaženka 
(Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice)  92 %  8 % 379  88,76 % 95,51 % 1,85 % 2,64 %

STATISTIKY ZASTUPITELSTVA OBCE

Adam Langer (Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice) 85% 15% 363 85,01% 95,32% 1,65% 3,03%
Bc. Lenka Sobotková (ČSSD) 85% 15% 320 74,94% 96,25% 0,94% 2,81%
František Kroutil (KDU-ČSL) 100% 0% 427 100,00% 95,55% 1,41% 3,04%
Jan Dudák, BBA (KDU-ČSL) 100% 0% 427 100,00% 95,55% 0,94% 3,51%
Mgr. Bohumila Hrazdírová (TOP 09) 92% 8% 388 90,87% 92,78% 4,64% 2,58%
Mgr. Jan Vybíral (ODS) 77% 23% 260 60,89% 94,61% 3,85% 1,54%
Mgr. Leona Bímová (Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice) 85% 15% 327 76,58% 95,72% 1,22% 3,06%
Mgr. Pavel Zapletal (KDU-ČSL) 92% 8% 382 89,46% 96,07% 0,00% 3,93%
Mgr. Petr Gabrhel (KDU-ČSL) 100% 0% 427 100,00% 96,25% 0,00% 3,75%
Pavla Chovancová (KDU-ČSL) 100% 0% 379 88,76% 95,25% 1,58% 3,17%
Vladimír Blaženka (Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice) 92% 8% 379 88,76% 95,51% 1,85% 2,64%
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krabice pro akci Dobrý skutek za starý 
mobil. Před lokálními opravami děr na 
místních a účelových komunikacích pra-
covní četa připravila povrch pro aplika-
ci asfaltové směsi, postupně docházelo 
k  rekonstrukci informačního systému 
v  obci. Dokončena byla úprava chod-
níku v ulici Hliníky, zapravení terénních 
nerovností a  úklid pozemků přiléhají-
cích k parku v nádražní čtvrti. Nově bylo 
vysázeno 30 ovocných stromů u  cesty 
mezi nádražní čtvrti a  ulicí Palackého 
a  také 28 okrasných stromů v  mnoha 
ulicích naší obce. Provedli jsme precizní 
přípravu na výsadbu dalších 56 stromů 
v  novém parku v  nádražní čtvrti (bylo 
nutné pozemek vyčistit od náletových 
dřevin a keřů a strojově upravit) – v tuto 
chvíli jsou pozemky připraveny na další 
fázi výsadby v parku. Nezbytná byla také 
oprava několika prvků v psím výběhu. 

Jaké práce jsou připraveny na zimu? 
Primárním úkolem je udržovat veřej-
né prostranství a  chodníky v  provozu-
schopném stavu v  průběhu zimního 
období. Pokud bude vše hotovo, může-
me se věnovat dalším činnostem, ten-
tokrát souvisejícím s  přesunem hasičů 
do nové hasičky. Bude tedy třeba při-
pravit prostory pro rozšíření knihovny 
(v hasičské garáži), nachystat hasičskou 
klubovnu (dříve kadeřnictví) v  budo-
vě OÚ na přestěhování půjčovny kro-
jů. Z  půjčovny krojů pak vybudujeme 
místnost pro naše archivní materiály, 
taktéž pomůžeme přestěhovat archi-
válie školy do uvolněných prostor na 
obecním úřadě. Dalším krokem bude 
přesunutí materiálu a  případně strojo-
vé techniky v rámci uvolněných prostor 
do skladu hasičů na obecním dvoře. 
A  pokud nám to počasí dovolí, prove-
deme úpravu zpevněného povrchu na 
sběrném místě v  nádražní čtvrti – zde 
musíme vyřešit problém s nedostateč-
nou kapacitou kontejnerů na tříděný 
odpad. Chtěli bychom se také věnovat 
přípravě pozemku vedle nádražní bu-
dovy na vybudování parkoviště. Rozsah 
prací docela závisí (kromě počasí) také 
na tom, kolik lidí s  finanční podporou 
nám umožní Úřad práce ČR zaměstnat.

DSO REGION CEZAVA  
PŘIJAL ZPĚT ÚJEZD U BRNA 

Valná hromada DSO Region Cezava, 
která se konala v pátek 1. listopadu 2019 
v  zasedací místnosti OÚ Telnice, přijala  
(s účinností od 1. ledna 2020) zpět do 
svých řad město Újezd u  Brna. Počet 
členských obcí se tedy od nového roku 

rozroste na 11 (Blučina, Měnín, Moutnice, 
Nesvačilka, Nikolčice, Otmarov, Otnice, 
Telnice, Těšany, Žatčany a  právě Újezd 
u  Brna). Současné sídlo má svazek na 
obecním úřadě v  Telnici, předsedou je 
žatčanský starosta Ing. František Poláček, 
místopředsedou telnický starosta. DSO 
Region Cezava dnes spolupracuje s  ma-
nažerkou, kterou je paní Mgr. Radka 
Raflová, z  důvodu rodičovské dovolené 
ji dočasně nahradí paní Mgr. Miroslava 
Poštolková. Původní Spolek pro obnovu 
vesnice Cezava vznikl v roce 1995 a  jed-
ním ze zakládajících členů byl i  Újezd 
u  Brna. V  roce 2003 došlo k  přejmeno-
vání spolku na Dobrovolný svazek obcí 
Region Cezava. Újezd u Brna z něj vystou-
pil v červnu roku 2008. Je jistě velkým po-
těšením, že se naše sousední město opět 
vrací do našeho mikroregionu a  věříme, 
že i díky tomu vznikne řada možností užší 
sousedské meziobecní spolupráce. 

REKONSTRUKCE ULIČKY 
U MASARYKOVA NÁMĚSTÍ

Veřejná zakázka na realizaci projek-
tu „Rekonstrukce místní komunikace 
Masarykovo nám. – ulička“ měla zajíma-
vé rozuzlení. Původně nejnižší cenová 
nabídka společnosti BS-IMEX byla těs-
ně před zasedáním zastupitelstva obce 
Telnice stažena – dodavatel informoval 
o  tom, že není schopen z  kapacitních 
důvodů zakázku zrealizovat. Obec tedy 
oslovila druhého v  pořadí, společnost 
SWIETELSKY stavební s. r. o. a  schválila 
její nabídku smlouvu o dílo. Pořadí po-
daných nabídek:
1.  BS – IMEX, spol. s r.o.  

(IČ: 63476711) – 1 137 706,5 Kč
2.  SWIETELSKY stavební s.r.o., odštěpný 

závod Dopravní stavby MORAVA  
(IČ: 48035599) – 1 432 648 Kč

3.  EUROVIA CS, a.s. odštěpný závod 
oblast Morava závod Morava jih  
(IČ: 45274924) –1 602 060 Kč

4.  ZEMAKO, s.r.o.  
(IČ: 25504011) – 1 663 526,97 Kč

5.  KOMFORT, a.s.  
(IČ: 25524241) – 2 156 751 Kč

6.  DEMSTAV group, s.r.o.  
(IČ: 27844935) – 2 207 132 Kč
K  původně zamýšlené realizaci díla 

však nakonec letos nedošlo. Důvodem 
jsou technické komplikace vyvolané 
především řešením odvodu dešťové 
vody. Obě strany se dohodly, že k reali-
zaci zakázky dojde v jarních měsících po 
vzájemně schválené úpravě projektu. 

Děkujeme všem obyvatelům této ulič-
ky za pochopení.

DENDROLOGICKÉ POSOUZENÍ 
STROMŮ V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI 

Na základě podnětu občanů požá-
dala obec Telnice majitele pozemku p. 
č. 1297/3 a 1476 v k. ú. Telnice u Brna, 
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kterým jsou České dráhy, aby odborně 
prověřily stav čtyř vzrostlých a  pře-
devším seschlých okrasných stromů. 
Ty se nacházejí v blízkosti veřejné ko-
munikace a  dětského hřiště a  jejich 
případný pád by mohl ohrozit osoby 
pohybující se na veřejném prostran-
ství. Závěry dendrologického posou-
zení budou známy pravděpodobně do 
konce roku, věříme, že vlastník stromů 
následně provede všechna doporuče-
ná opatření pro zajištění bezpečnosti 
tohoto místa.

PARKOVIŠTĚ V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI 
V  době uzávěrky tohoto vydání Tel-

nického zpravodaje bylo obci Telnice 
oznámeno, že projekt na vybudování 
P+R parkoviště vedle nádražní budo-
vy bude finančně podpořen z  evrop-
ských fondů částkou asi 9,5 mil. korun  
(cca 9 mil. z EU, 0,5 mil. ze státního roz-
počtu). Obec Telnice tedy vypíše veřej-
nou zakázku a s velkou pravděpodob-
ností v  příštím roce zahájí samotnou 
stavbu. O dalším postupu budeme dále 
informovat.

KOSTELNÍ BRÁNA OPATŘENA 
ZÁLOŽNÍM ZDROJEM PROUDU

I když se to mnohým možná jeví 
jako malichernost, bývá naše obec 
občas vystavena drobným výpadkům 
proudu (třeba na necelou vteřinu, ale 
i  déle). I  takový nenápadný výpadek 
proudu však způsoboval v automatizo-
vaném systému otevírání kostelní brá-
ny komplikace, ten totiž v tu chvíli dělá 
opačnou činnost, než jaká je od něho 
očekávána. Takže má-li bránu zavřít, 
otevře ji a opačně. Výsledkem pak bylo 

to, že k  bráně přicházeli lidé v  čase, 
kdy měla být otevřená, a  ona nebyla. 
Těmto obtížím se snažíme předejít in-
stalací záložního zdroje proudu, který 
překlene tyto kratší výpadky proudu 
a způsobí, že brána nepozná, že k vý-
padku došlo. Takže se bude nadále 
chovat standardním způsobem. Insta-
laci tzv. UPS jsme provedli ve sklepě ZŠ 
Telnice, odkud je dnes elektricky brána 
připojena.

POLNÍ ASFALTOVÁ CESTA 
PROTAŽENA AŽ K MĚNÍNU

Obec Měnín dostavěla asfaltovou 
polní cestu až ke hranici katastru s naší 
obcí, takže nyní je možné se po sluš-
né cestě dostat okolo „Balatonu“ až do 
Měnína. Obec Telnice provedla na pod-
zim opravu staré části povrchu v  této 
oblasti, aby se cyklistům na cestě mezi 
oběma obcemi zvýšila kvalita silnice. Po 
dohodě obou obcí a  na podnět obča-
nů je však snahou obou obcí omezení 
motorové dopravy v  této části našeho 
katastru. Stanovení nového dopravního 
značení snad nastane začátkem příš-
tího roku. Cílem je, aby na tuto cestu  
vjížděli motorovými vozidly pouze ti, 
kteří k  tomu mají oprávněný důvod 
(vlastníci půdy, nemovitostí, nájemci 
nemovitostí). Cyklistů se toto připra-
vované omezení negativně nedotkne, 
naopak – neměli by tak často potkávat 
motorová vozidla, takže se do jisté míry 
může zlepšit jejich bezpečnost, totéž se 
týká chodců. Děkujeme obci Měnín za 
dobrou spolupráci.

PRODEJ ZAHRÁDEK  
V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI 

Již ve chvíli, kdy obec Telnice kupova-
la od původního majitele pozemky p. 
č. 1422 a 1285 v k. ú. Telnice u Brna (viz 
foto), bylo zřejmé, že bude nutné doře-
šit situaci s třemi tehdejšími nájemníky 
části těchto pozemků. Tehdejší nájem-
níci si své zahrádky tedy od obce odkou-
pili za stejnou cenu, za jakou je tehdy 
obec nakoupila. Obci však ve vlastnictví 
nadále zůstala naprostá většina nakou-
pených pozemků, na nichž je prováděna 
výsadba nového parku v nádražní čtvrti 
a  které propojily veřejné prostranství 
před bývalými vojenskými bytovkami  
s tímto parkem.

GRANT OD NADACE PARTNERSTVÍ
Obec Telnice získala finanční grant ve 

výši 30 000 Kč od Nadace Partnerství na 
výsadbu stromů v  novém parku v  ná-
dražní čtvrti. A  stalo se tak i  přesto, že 
s  původní žádostí naše obec neuspěla. 
Jelikož však byla žádost sama o  sobě 
dobře hodnocena, byla zařazena do in-
ternetového hlasování veřejnosti a  zde 
se jí podařilo dostat mezi pět vyvole-
ných žadatelů, jejichž projekty byly do-
datečně podpořeny. Velkou zásluhu na 
tomto úspěchu má především pracovni-
ce OÚ paní Ilona Kučerová, která odved-
la velký kus práce na propagaci tohoto 
hlasování mezi veřejností. Děkujeme!

DOPLNĚNÍ DOPRAVNÍCH ZRCADEL
Na žádost místních obyvatel byla 

doplněna či vyměněna dopravní zrca-
dla v  některých místních ulicích. Nová 
zrcadla se objevila u  výjezdu z  ulice 
Nová a Hliníky, výměny zrcadel (za vět-
ší) se dočkal výjezd z ulice Růžová (směr 
Masarykovo nám.) a  také ulička U  ryb-
níka (směr do ulice V  dědině). Věříme, 
že tato drobná opatření přispějí k větší 
bezpečnosti silničního provozu v  naší 
obci.

DERATIZACE
Zastupitelstvo obce Telnice se roz-

hodlo pokračovat v  cílené deratizaci 
splaškové kanalizace, takže v  listo-
padu 2019 prováděli pracovníci do-
davatelské firmy instalaci dalších ná-
vnad (Hubex) do potrubního vedení. 
Vyhodnocené výsledky zatím nebyly 
do uzávěrky tohoto vydání zpravodaje 
k dispozici.

STAVBA SPORTOVNÍ HALY
V  sobotu 14. září 2019 byla dobro-

volníky opět postavena v  režii firmy 
TECHTEX přetlaková sportovní hala. 
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Ruku k dílu přišlo podat několik desítek 
sportovců, kterým patří velké poděko-
vání. Tradičně hlavní základnu dobro-
volníků tvořili členové házenkářského 
oddílu, nechyběli však ani fotbalisté 
a  další pomocníci. Za spolupráci dě-
kujeme také Sokolu Telnice, restauraci 
U Seňora a Leoně Bímové za chutné ob-
čerstvení.

VYVĚŠOVÁNÍ ČERNÉ VLAJKY 
V TELNICI

Černou vlajku jsme doposud v Telnici 
vyvěšovali u  příležitosti pohřbů, kte-
ré se konaly přímo v  naší obci, tedy 
v  místním kostele. Tímto jsme chtěli 
nejen uctít památku zemřelého, ale 
také upozornit občany na to, že se 
v  naší obci koná smuteční rozloučení. 
Nicméně někteří občané nás oslovili 
s tím, že by bylo vhodnější, kdybychom 
černou vlajku vyvěšovali vždy, když 
se koná rozloučení se zemřelým, ať už 
v Telnici, nebo např. v  Újezdě u  Brna. 
Není sice vždy v  našich silách zjistit, 
kdy a  kde se v  který den koná jaký 
smuteční obřad telnického občana, ale 
pokud budeme informováni, černou 
vlajku vyvěsíme. Lze odhadnout, že asi 
o  95 % takových obřadů se dozvíme 
s  předstihem. Avšak musíme předem 
všechny ujistit, že ne vždy se k  nám 
informace o posledním rozloučení do-
stane před jeho konáním. Někteří lidé 
k  nám přinášejí parte se zpožděním, 
dodatečně. Děkujeme za pochopení. 
P. S. Černá vlajka nedávno visela mi-
mořádně na památku Karla Gotta, jak 
nám to na 12. října 2019 přímo nařídil  
náš stát.

AUTOBUS NA DIVADLO 
V BOLERADICÍCH 

Celkem na pět představení se vypra-
ví milovníci divadla v  letošní divadelní 
sezóně. Obvykle se vypravuje jeden 
společný autobus pro Telnici, Žatčany 
a  Nesvačilku, přičemž se obce podílí 
na nákladech spojených s  provozem 
tohoto autobusu. Vzhledem k  pomě-
ru zájemců z  řad naší obce a  velikosti 
vesnice rozhodli zastupitelé o  úhra-
dě dvou jízd autobusů z  rozpočtu 
obce Telnice. Zájemci, kteří si pořídili 
permanentní vstupenky do Divadla 
Boleradice a  využijí této nabídky, mají 
tedy jízdu na všech pět představe-
ní zdarma. Více informací podá paní 
Marie Demková st. na telefonním čísle  
732 329 383.

DĚLICÍ SÍŤ PRO VÍCEÚČELOVÉ 
HŘIŠTĚ U SOKOLOVNY

Sportovci, kteří užívají nedávno re-
konstruované víceúčelové hřiště u  so-
kolovny, požádali obec Telnice o  do-
plnění vybavení tohoto hřiště o  dělicí 
síť, která by středem hřiště oddělila 
oba tenisové kurty. Obec tedy pořídila 
materiál pro realizaci tohoto opatření, 
které by mělo přinést nerušené provo-
zování obou částí hřiště. Instalaci pro-
vedou obecní zaměstnanci v  průběhu 
zimních či jarních měsíců. V  zimním 
období bude toto hřiště pro veřejnost  
uzavřeno.

SPOLUPRÁCE S DOMOVEM  
PRO SENIORY V SOKOLNICÍCH

Obec Telnice i  v  příštím roce podpo-
ří finančním darem ve výši 10  000 Kč  
Domov pro seniory Sokolnice. Spo- 
lupráce s  tímto sociálním zařízením 
v sousední obci je na velmi dobré úrov-
ni, obec se snaží propagovat jejich kul-
turní či aktivizační činnosti, pomáhá 
vyhledávat nové zaměstnance, dodává 
pravidelně domovu např. 5  ks výtis-
ků Telnického zpravodaje, zve klienty 
domova na své kulturní akce apod. 
Nezřídka se sokolnický zámek také stá-
vá místem pobytu telnických občanů 
z řad seniorů. Děkujeme DPS Sokolnice 
za dobrou spolupráci!

MALOTRAKTOR TK BYL PRODÁN 
NA STŘEDNÍ MORAVU

Na výzvu obce k  předložení nabídek 
na starší malotraktor MT8.132.2 (rok vý-
roby 1993) reagovalo celkem 11 zájem-
ců. Zde uvádíme seznam hodnot poda-
ných nabídek (minimální cena byla sta-
novena znalcem na 12  342 Kč vč. DPH): 
41 700 Kč, 38 000 Kč, 36 200 Kč, 33 600 Kč, 
30 000 Kč, 26 000 Kč, 26 000 Kč, 26 000 Kč,  
25  550 Kč, 15  300 Kč, 15  000 Kč. Malo- 
traktor byl obcí prodán zájemci s  nej-
vyšší nabídkou z oblasti střední Moravy, 
který si pro něj přijel počátkem listopa-
du. Další dvě výzvy na předložení na-
bídky použité obecní techniky nebyly 
nikým vyslyšeny – zatím nedorazila žád-
ná nabídka (sekačka Husqvarna Rider, 
sněžná fréza Yanmar).

SKLÁDKA ODPADU V MARTINICÍCH 
SE UZAVÍRÁ

Skládka komunálního odpadu v Mar- 
tinicích (město Klobouky u Brna) se na 
konci roku 2019 pro cizí zákazníky uza-
vře. Naše obec stejně jako ostatní obce 
již nebude moci na toto místo vyvá-

žet svůj velkoobjemový odpad (velký 
kontejner na obecním dvoře a  odpad 
ze hřbitova). Důvodem je naplnění 
kapacity určené jiným než místním 
zákazníkům. V  tuto chvíli tedy probí-
hají jednání s provozovatelem skládky 
v Žabčicích. 

OPTIKA V TELNICI?
Obecní zastupitelé si v minulých mě-

sících měli možnost prostudovat a  vy-
slechnout nabídky společností, které 
se zabývají šířením telekomunikačních 
služeb pomocí optických vláken, při-
čemž rozhodli, že další jednání pove-
dou se společností VIVO CONNECTION, 
spol. s  r.o. V případě, že dojde k doho-
dě, je možné, že již v  roce 2021 bude 
tato optická síť v  naší obci v  provozu. 
Přesné podmínky dohody byly v  době 
uzávěrky zpravodaje předmětem jed-
nání a projednání zastupitelstvem obce 
Telnice. O dalším postupu vás budeme 
informovat v některém z příštích vydání 
zpravodaje.

SEZNÁMENÍ S NOVÝM 
DEFIBRILÁTOREM

V  pondělí 21. října 2019 se zaměst-
nanci obecního úřadu, školy a  školky 
seznamovali s  novým defibrilátorem, 
který obec pořídila ve snaze zvýšit na-
ději na záchranu lidských životů míst-
ních občanů a  šanci na důstojný život 
v  případě časnějšího zásahu. Školením 
nejdříve prošli lidé, kteří jsou v  naší 
obci v zaměstnání během většiny dne, 
a  mohou tak být prvními, kteří budou 
přístroj využívat. Školení prováděl pra-
covník Zdravotnické záchranné služby 
JMK Antonín Truksa, a  to i  v  případě 
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druhého setkání, tentokrát se zájem-
ci z  řad  veřejnosti v  pondělí 18. listo-
padu 2019. Členové telnické hasičské 
jednotky absolvují samostatné školení. 
Jelikož obec Telnice rozhodla o dokou-
pení speciálního boxu, který by umožnil 
umístění defibrilátoru na trvale veřejně 
přístupném místě, budeme vás o  prin-
cipu fungování tohoto zařízení a  mož-
ného využití dobrovolníky informovat 
v některém z příštích vydání Telnického 
zpravodaje.

VODNÉ A STOČNÉ V ROCE 2020
Obec Telnice bude v roce 2020 pokra-

čovat v  realizaci Plánu financování ob-
novy vodovodu. Proto dojde k očekáva-
nému mírnému navýšení ceny vodného 
a stočného. Dalším vlivem, který zvedne 
cenu vody o cca 1,5 Kč, je navýšení ceny 
suroviny (vody), kterou VAS pro nás na-
kupuje od Brněnských vodáren a kana-
lizací. Pozitivní zprávou však je, že od  
1. května 2020 dojde ke snížení sazby 
DPH u vodného i stočného (z 15 % na  
10 %). Pro rok 2020 je tedy výše vod-
ného (39,42 Kč) i stočného (35,64 Kč) 
schválena v částkách bez DPH. 

VÝSLEDKY SPOLEČNÉHO  
NÁKUPU ENERGIÍ

Stejně jako v minulých letech se naše 
obec účastnila aukce na kladenské ko-
moditní burze, kde společně s  dalšími 
obcemi nakupovala energii na příští 
rok. A  tentokrát byly výsledky velmi 

dobré. Pokles cen oproti roku 2019 je 
patrný na níže uvedených tabulkách. 
Dodavatelem pro rok 2020 bude EP 
Energy Trading (NN) a  Centropol (VN). 
U zemního plynu zvítězil Centropol (pro 
MO) a  Pražská plynárenská (pro VN). 
Za spolupráci děkujeme Organizačně 
správnímu institutu, o. p. s., a  obci 
Blatnička. 

BRNĚNŠTÍ HASIČI ODVEZLI DALŠÍ 
KOLA DO AFRIKY 

V pondělí 9. září 2019 přistavili brněn-
ští hasiči svůj dopravní speciál, na kte-
rý obecní zaměstnanci naložili dalších  

45 jízdních kol, která lidé přinesli na 
obecní dvůr a  která budou věnována  
do projektu Kola pro Afriku. Po jejich 
přestavění, které proběhne v  ostrav-
ské věznici, poputují kola do Gambie, 
kde budou sloužit jako dopravní pro-
středek pro školní děti pro jejich pře-
pravu do školy. Děkujeme všem, kteří 
svá nepotřebná kola věnovali tomuto  
bohulibému  projektu.

NEUDRŽOVANÉ  
OBECNÍ ZAHRÁDKY

Místním šetřením bylo zjištěno, že 
některé obecní zahrádky nejsou nájem-
níky řádně udržovány. Navíc dokonce 
zřejmě i  způsobují zaplevelování své-
ho okolí, tedy pozemků ve vlastnictví 
třetích osob. Takoví nájemníci neužívají 
pronajaté obecní pozemky v  souladu 
s nájemní smlouvou. Podle § 2213 ob-
čanského zákoníku má nájemce povin-
nost užívat věc jako řádný hospodář 
k ujednanému účelu. Když o pronajatý 
pozemek řádně nepečuje (sečení trávy, 
likvidace náletových dřevin atd.), nelze 
takového nájemníka považovat za řád-
ného hospodáře, a tudíž dochází k po-
rušování předmětné nájemní smlouvy. 
Z tohoto důvodu obec Telnice jako pro-
najímatel takové nájemce písemně vy-
zvala k uvedení předmětného pozemku 
do pořádku v souladu s účelem nájem-
ní smlouvy. V  případě, že další místní 
šetření zjistí, že o předmětný pozemek 
není řádně pečováno, bude toto pova-
žováno za soustavné porušování ná-
jemní smlouvy, které zakládá právo pro-
najímatele takovou smlouvu vypovědět 
z důvodu porušení povinností na straně 

Kumulovaná cena el. energie NN 975 Kč/MWh a VN 1029 Kč/MWh = 2018

Kumulovaná cena el. energie NN 1457 Kč/MWh a VN 1525 Kč/MWh = 2019

Kumulovaná cena el. energie NN 1388 Kč/MWh a VN 1466 Kč/MWh = 2020

Nízké 
napětí

2018 2019 2020 2018 2019 2020

Nízký tarif v Kč/MWh Vysoký tarif v Kč/MWh

C01-03d – – –  1087 1623 1510

C25-26d 780 1164 1270 1229 1836 1527

C35d 971 1391 1416 1245 1859 1502

C45-C55d 1021 1524 1441 1273 1901 1527

C62d – – –  850 1269 1288

D02d – – –  917 1298 1328

D25d 677 957 1256 1167 1654 1412

Charakter odběru
2018 2019 2020

Dosažená cena v Kč/MWh 

Maloodběr do 630 MWh na jedno OM 490 663 525

Velkoodběr nad 630 MWh na jedno OM 478 652 504
na l OM
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nájemce. Rádi bychom na tomto místě 
uvedli, že se nám stále ozývají zájemci 
z  řad místních obyvatel s  dotazem na 
pronájem zahrádky, jenže obec mo-
mentálně žádné nenabízí (všechny jsou 
pronajaty). Pokud tedy nájemci neudr-
žovaných zahrádek nebudou mít zájem 
předmětný pozemek dál užívat, věříme, 
že nám své rozhodnutí sdělí. Nájemní 
smlouvu pak můžeme okamžitě ukon-
čit dohodou a  předmětný pozemek 
pronajmout někomu, kdo má skutečný 
zájem jej účelně využívat. Děkujeme za 
pochopení. 

SVATBA S PŘEKVAPENÍM 
Svatební obřad s  „mírnou dávkou 

překvapení“ se odehrál v pátek 20. září 
2019 na veřejném prostranství před 

oběma novomanželům pršelo štěstí 
z  nebe. Kéž je provází i  nadále na ces-
tě jejich společným (nejen sportovním) 
životem.

NOVÝ STOLNÍ KALENDÁŘ 
Na telnické poště i obecním úřadě je 

v prodeji nový stolní kalendář na příští 
rok, který je letos na téma „naše děti“. 
Za použití krásných fotografií ze života 
našich ratolestí spolu s moudrými citá-
ty a  výňatky z  obecních kronik vznikl 
papírový stolní kalendář již podeváté. 
I  tentokrát na něm odpracovala velký 
kus práce Marta Klanicová, autorkou 
titulního obrázku je telnická výtvarnice 
Martina Hostěradská. V kalendáři najde-
te kromě výše uvedeného také termíny 
svozu komunálního odpadu, seznam 
telnických kulturních a sportovních akcí 
v  příštím roce a  klasické kalendárium 
s  doplněním církevních svátků a  litur-
gických barev. Prodejní cena byla sta-

VÁNOČNÍ POHLEDNICE 
I letošní Vánoce může někomu zpří-

jemnit telnická vánoční pohlednice, 
kterou namalovala výtvarnice Martina 

Šatlavou, přičemž si své ANO řekli Ra-
dim Sklenář a Jitka Mlejnková. Veselou 
záminkou pro svolání rodiny a  přátel 
byla původně oslava narozenin. Vlnu 
dojetí však způsobilo to, když se obje-
vili svatebně ustrojení novomanželé 
a  oddávající starosta s  paní matrikář-
kou. Pan oddávající si navíc odsko-
čil z  fotbalového turnaje Cezava Cup 
v Otmarově, ze kterého jej tajně přive-
zl sám ženich. I  díky tomu se podařilo 
mnohým připravit toto milé překva-
pení. Manželům Sklenářovým i  jejich 
dětem přejeme do jejich společného  
rodinného života jen vše nejlepší!

HÁZENKÁŘSKÁ SVATBA 
Házenkářské hřiště na sokolovně se 

zaplnilo rodinou, přáteli, kamarády 
a především spoluhráči a  fanoušky tel-
nické házené. To v  pátek 6. září 2019 
do společného života vstupovali Jan 
Holčapek (v den svých narozenin) a Ive-
ta Vymazalová. Sokolovna tak v  brzké 
době zažila další sportovní svatbu, ten-
tokrát s  nádechem červené, motivací 
mohly být barvy ženichova oblíbeného 
fotbalového klubu Manchester United. 
Počasí bylo toho dne trochu na hraně, 
ale nakonec se všechno zvládlo a večer 

novena na 100 Kč/ks vč. DPH. Senioři 
(70+), kteří se zúčastní Adventního 
posezení se seniory 15. prosince 2019, 
obdrží jeden kus do rodiny jako vánoční 
dar od obce. Nabídka kalendáře je plat-
ná do vyprodání zásob.

Hostěradská. Pohlednice je v prodeji na 
telnické poště i obecním úřadě za cenu 
5 Kč/ks vč. DPH. 

KALENDÁŘ SVOZU KOMUNÁLNÍHO 
ODPADU V TELNICI PRO ROK 2020

Na straně 64 tohoto vydání Telnického 
zpravodaje naleznete Kalendář svozu 
komunálního odpadu v naší obci pro rok 
2020. Systém svozu navazuje na zavede-
ný způsob třídění komunálního odpadu 
a poběží ve stejném duchu i v roce 2020. 
V případě, že tyto informace chcete mít 
zanesené přímo do stolního kalendáře, 
můžete si pořídit obecní stolní kalendář 
(na telnické poště či obecním úřadě). 
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PROVOZNÍ DOBA TELNICKÉ POŠTY 
V ZÁVĚRU ROKU 2019

Pošta Partner Telnice oznamuje provoz-
ní dobu o  vánočních svátcích a  do konce  
roku 2019:

pondělí  23. 12. – 8:00–18:00
úterý  24. 12. – zavřeno
středa  25. 12. – zavřeno
čtvrtek  26. 12. – zavřeno
pátek  27. 12. – 8:00–12:00
pondělí  30. 12. – 8:00–18:00
úterý  31. 12. – 8:00–12:00 

NOVÝ JÍZDNÍ ŘÁD
Spolu s  tímto vydáním Telnického 

zpravodaje obdrží občané také vlo-
žený list s aktualizovaným jízdním řá-
dem hromadné dopravy mezi Brnem 
a  Telnicí. Přípravy se ujal pan mís-
tostarosta Jan Dudák. V  případě, že 
budete potřebovat další kus tohoto 
jízdního řádu, obraťte se s  důvěrou 
na kancelář obecního úřadu nebo na 
telnickou poštu, kde jej můžete na 
počkání získat.

ÚŘEDNÍ HODINY OÚ  
NA PŘELOMU ROKU

Obecní úřad Telnice bude v  le-
tošním roce naposledy úřadovat 
ve čtvrtek 19. prosince 2019, a  to 
v  běžných úředních hodinách od  
8 do 18 hodin. 

V novém roce se pak prvním úřed-
ním dnem stane čtvrtek 2. ledna 
2020. Děkujeme za pochopení.

František Kroutil, 
starosta obce

• 
VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ

V září 2019 oslavili významné narozeniny: Evžen Rafaj, Lid-
mila Blaženková, Janka Prašivková Honusová, Jiří Otřísal, 
Václav Burk, Václav Demek, Jindřich Hrdlička, Jaromír 
Kolčava, Václav Burda, Miroslav Knol st., Alena Jochmano-
vá, Zdeňka Chlupová, Dagmar Nyklová, Božena Kašparová, 
Jana Hrdličková a Zdenka Hauerlandová.

V říjnu 2019 si svá jubilea připomněli: Zdeněk Dvořák, Bože-
na Makovská, Josef Jahoda, Antonín Dobšák, Zdeňka Ou-
jezdská, Jiří Kyncl, Anežka Hrazdirová, Pavel Jeniš, Marta 
Klanicová, Alois Barták, Stanislava Böhmová, Volodymyr 
Hrydin a Anna Langerová.

V listopadu 2019 svá výročí oslavovali: Marie Vachalová, Karel  
Blažek, Milan Muth, Drahomíra Vykouřilová, Viktor Malyš-
ka, Hana Burdová, Vladimír Král a František Mrkvica.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

Každý rok naše místní společenství 
opustí někteří spoluobčané. Letošní 
ztráty byly však v  některých případech 
opravdu velmi nečekané. V  Telnici pla-
tí nepsané pravidlo, že na věčnost od 
nás odcházejí lidé obvykle nejméně po 
třech. Tedy nic s tím nenaděláme, ale čas-
to se loučíme se třemi místními obyvate-
li velmi rychle po sobě. V zimních měsí-

cích to letos byli Jan Jeniš (68 let), Marie 
Dudková (88 let), Marie Nesvatbová  
(83 let) a Marie Šustrová (71 let), na jaře pa- 
ní Marie Kubátová (84 let), Jan Halamka  
(83 let), Eliška Ondráčková (72 let), 
Rastislav Matula (33 let), Bohumil Klein 
(93 let), Vladimír Zezula (73 let), nejstarší 
občanka Jiřina Slováčková (96 let), Alois 
Pelánek (85 let), v letních měsících Jakub 

Fretich (51 let), Miroslav Knol (55 let),  
na podzim Ladislav Kořalník (91 let), Jo- 
sef Klíč (61 let), Libuše Šustrová (80 let),  
Marie Sekaninová (68 let). Těsně po 
uzávěrce zpravodaje proběhlo posled-
ní rozloučení v  kostele s paní Pavlínou 
Koláčkovou (89 let) a panem Oldřichem 
Vymazalem st. (88 let). Věnujte jim, pro-
síme, tichou vzpomínku.  OÚ Telnice

Pana Ladislava Kořalníka jsem poznal 
před 15 lety v podstatě jako svého sou-
seda. Od počátku jsem na něm obdivo-
val jeho neskonalé zaujetí pro historii 
a  zajímavé lidské příběhy. Naslouchat 
jeho vyprávěním bylo doslova povzná-
šející, člověk se totiž v jeho blízkosti stá-
le učil, protože při následujícím setkání 
kladl otázky, kterými jako by zjišťoval, 
jestli si to od minule pamatuji. 

Dějiny bývají plné hrdinů, ale často 
i špatných rozhodnutí a nedobrých lid-
ských vztahů. Toho si byl pan Kořalník 
vždycky vědom a  ke všemu, co chtěl 
sdělit svému okolí, přistupoval s velkou 
opatrností. Často podotkl, že „to či ono“ 
si lidé už odnesli z tohoto života, takže 
se kniha zavřela, nevrtejme se v tom.

Málokomu se přihodí, že se za svého ži-
vota stane živou kronikou obce. A nejen 

jí, ale i telnického Sokola. Cenným zdro-
jem informací byl také pro ty, kteří se po-
hybují v  oblasti napoleonské tématiky. 
Nezřídka jsem mu vyřizoval vzkazy typu: 
„Pozdravuj Ladě Kořalníka“. Pro mnohé 
se stal skutečným reprezentantem naší 
obce či telnického Sokola, spolupracov-
níkem mnoha lidí na Slavkovském bojiš-
ti. Jeho bohatý přínos také před několika 
lety ocenila obecně prospěšná společ-

I LETOS NÁS OPUSTILI DOBŘÍ LIDÉ

PODĚKOVÁNÍ LADISLAVU KOŘALNÍKOVI
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Jednotka SDH Telnice se v roce 2019 
zaměřovala převážně na zjišťování in-
formací v  souvislosti s  plánovanou 
koupí „zánovního“ vozidla. Naší základ-
ní představou ohledně vybavení auta 
bylo následující: nádrž na hasební látku, 
čerpadlo, kabina minimálně pro 4 hasi-
če, automobil musí být schválen k pro-
vozu v ČR a splňovat vyhlášky spojené 
s  provozem hasičských vozidel. Podle 
tohoto zadání jsme vyhledávali nabíd-

ky na odborných hasičských portálech 
a dotazovali se u mnoha potenciálních 
dodavatelů. Není jednoduché najít vo-
zidlo, které by splnilo parametry, které 
se od něj očekávají. Byli jsme se podívat 
ve Frenštátě pod Radhoštěm, odkud 
jsme dostali první nabídku na vozidlo 
Tatra 4x4, které mělo 4  místa pro po-
sádku a nádrž na hasivo o objemu 4 000 
litrů. Vozidlo již jevilo značné opotřebe-
ní, a tak by bylo nezbytné do něj vložit 

další investice. Proto jsme se rozhlíželi 
dále. Další nabídku jsme získali od do-
davatele, který má sídlo v Hustopečích; 
zde nám byla nabídnuta možnost zvolit 
si typ podvozku i další specifikace vozi-
dla. Po domluvě s majitelem firmy jsme 
využili možnost navštívit dílnu a  pro-
hlédnout si připravovanou techniku pro 
jiné hasičské sbory. Na základě tohoto 
průzkumu trhu jsme doporučili zřizova-
teli naší jednotky – obci Telnice –, aby 

Dovolte nám, abychom touto cestou 
jménem naší rodiny poděkovali všem 
účastníkům smutečního rozloučení s na-
ším tatínkem, dědečkem a pradědečkem 
Ladislavem Kořalníkem. Velice si vážíme 
toho, že se s  ním do telnického kostela 
a na hřbitov kromě rodiny přišla také roz-
loučit celá řada jeho kamarádů, známých 
či spoluobčanů, a to i přes nepřízeň po-
časí. Také děkujeme za všechny květi-

nové dary a  kondolence, ať už předané 
osobně či písemnou cestou. Naše podě-
kování si zaslouží také pan farář Oldřich 
Chocholáč a  pan starosta František 
Kroutil za vstřícnost a slova lidské útěchy, 
všichni sokolové a  uniformovaní vojáci, 
kteří stáli u rakve našeho zemřelého čest-
nou stráž, a členové telnické dělostřelec-
ké jednotky za čestnou salvu při ukládání 
do hrobu.  Rodina Kořalníkova

nost Mohyla míru – Austerlitz, když mu 
za tuto jeho letitou činnost předala na 
slavkovském zámku pamětní medaili, 
které si sám velice cenil. 

Žil naší vesnicí tak intenzivně, že si 
na obecní úřad pravidelně chodil pro 
pozvánky na různé akce, které se vyvě-
šovaly na obecních nástěnkách. Dokud 
mohl, rád se mnoha akcí účastnil, rád se 
s lidmi setkával a projevoval velkou hr-
dost na svou rodnou vesnici.

Možná mnozí ani nevíte, že odešel 
člověk, který stál za mnoha projekty 

v  naší obci, často neviditelně. Odešel 
člověk, který mi snad při každém roz-
loučení nezapomněl říci: „A pamatuj si, 
že až tě budou chtít bít, já tě budu brá-
nit!“ Dnes můžu za sebe a možná i  za 
naši vesnici smutně dodat, že je škoda, 
že jsme se nepotkali ještě o něco dříve.

Pane Kořalníku, jménem svým i  jmé-
nem naší vesnice Vám za vše upřímně 
děkuji.

V kostele sv. Jana Křtitele, 
2. října 2019

František Kroutil, starosta obce Telnice

ZPRÁVA O ČINNOSTI JSDH TELNICE ZA ROK 2019

PODĚKOVÁNÍ

Repasování hasičské cisterny pro JSDH Telnice Výcvik s čerpadlem PS 12 u potoka
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První cyklisté se po nové cyklos-
tezce s  asfaltovým povrchem proje-
dou již příští rok na jaře. Bude mít půl 
kilometru. Zaštiťujícím subjektem je 
Dobrovolný svazek obcí Šlapanicko 
(jehož členem je i Telnice), který na její 
vybudování získal dotaci z  IROP a  od 
Jihomoravského kraje. Úsek Sokolnice–
Telnice je budován souběžně s  cyklo-
stezkami Ponětovice–Kobylnice, Sla- 
tina–Šlapanice, Kobylnice–Sokolnice 
v celkové délce téměř 7 km a celkových 
nákladech přibližně 50 mil. Kč. Jedná 
se o první etapu budování cyklostezek 
v rámci DSO Šlapanicko. V rámci výstav-
by bude řešena i zeleň a stojany na kola. 

Smlouva se společností Swietelsky 
stavební s. r. o., vzešlá z  výběrového 
řízení, byla uzavřena teprve 20. června 
letošního roku, ale již bylo provedeno 
čištění terénu, sanace zeminy do hloub-
ky půl metru pod původní zemní plání, 
prostor byl vyplněn velkými lomovými 
kameny zasypanými drtí a  v  současné 
době je položena první konstrukční 
vrstva štěrku. Terénní práce postupují 
podle plánu a nyní by měly následovat 
další práce ještě přibližně do poloviny 
prosince, respektive podle vhodného 
počasí, aby mohla být položena druhá 
konstrukční vrstva a první asfaltová vrs-
tva. Nová bude také dřevěná lávka přes 
potok, upevněná do betonu. V součas-
né chvíli můžete vidět betonové opěry 
s  křídly, na které se pak lávka namon-
tuje. 

Cyklostezku Sokolnice–Telnice ocení 
jistě i  zahrádkáři, kterým povede vyas-
faltovaná stezka přímo před brankami. 
V  některých úsecích bylo pod povr-

STAVEBNÍ PRÁCE NA CYKLOSTEZCE SOKOLNICE–TELNICE

tohoto dodavatele oslovila. Došlo k vzá-
jemné dohodě a především k odsouhla-
sení nákupu vozidla zastupitelstvem 
obce, takže se již nyní pracuje na repa-
sování vozidla IVECO E130 4x2 – CAS 
15/3000/0-M1R, které disponuje nádrží 
na vodu o objemu 3 000 litrů, kabinou 
pro 6  členů posádky a  dalšími nezbyt-
ným technickým vybavením. Vozidlo 
by měla obec převzít v závěru letošního 
roku jako zařazené do systému HZS. 

Dále jsme se jako jednotka podíleli 
na zajištění hodového průvodu stárků 
obcí, průvodu při Folklorním dni a lam-
pionovém průvodu k příležitosti svátku 
sv. Martina. Technicky a  organizačně 
jsme pomohli také při nohejbalovém 
turnaji Tennessee Cup v  letošním srp-

nu, na pokyn obce jsme provedli spá-
lení suchých rostlinných zbytků u hos-
podářského mostu v  blízkosti Zlatého 
potoka. V  rámci spolupráce s  hasič-
skými jednotkami z  okolí nás ještě 
v  letošním roce čeká asistence při po-
chodu 150 rakouských čertů ve městě  
Židlochovice. 

V rámci školení a výcviku se jednotka 
převážně zaměřovala na výcvik práce 
s  čerpadlem PS 12 a  práce s  přenos-
nou motorovou pilou, proběhlo školení 
na práci s  proudnicí (pořízen nový typ 
proudnice, který umožňuje nový typ 
3D hašení). Provedli jsme také tlakové 
zkoušky hadic a  kontrolu hydranto-
vé sítě v naší obci. A samozřejmě stále 
jsme drželi a držíme pohotovost pro pří-

pad výjezdu, ke kterému nás může kdy-
koliv přivolat krajské operační středisko 
Hasičského záchranného sboru JMK 
v našem hasebním obvodu (katastrální 
území Telnice u Brna). V závěru roku nás 
ještě čeká školení se ZZS JMK na práci 
s novým obecním defibrilátorem. 

Na závěr roku si dovoluji všem hasi-
čům poděkovat za spolupráci a těším se 
na další v příštím roce. V novém roce nás 
čekají mnohem náročnější úkoly spoje-
né především s činností pro zřizovatele, 
tedy hlavně pravidelné zalévání zeleně 
nově pořízenou cisternou a zprovozně-
ní nové hasičky v ulici V dědině. Věřím, 
že občané přínos naší jednotky i  díky 
těmto dalším činnostem ocení.

Marcel Bojo, velitel JSDH Telnice
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  PLATBY POPLATKU ZA DOMOVNÍ ODPAD  
A ZA PSY V ROCE 2020

Tento dopis je určen vlastníkům či uži-
vatelům zahrad u  Říčky v  katastrál-
ním území Telnice u Brna a Sokolnice. 

Vážení zahrádkáři,
zřízení soukromého technického za-

řízení pro maloodběr vody z  vodního 
toku Říčka a  Dunávka podléhá sou-
hlasu správce toku (Povodí Moravy, 
s. p. – podatelna@pmo.cz) a  povole-
ní vodoprávního úřadu při MěÚ OŽP 
Šlapanice. Pokud odběr dosud provo-

zujete načerno – bez povolení –, jste 
povinni jej ihned fyzicky zrušit nebo si 
o  jeho legalizaci požádat příslušným 
formulářem (OÚ, MěÚ OZP Šlapanice). 
Nečinnost bude mít za následek vyvo-
lání správního řízení a  pokutu! Při le-
galizaci odběru je však nutno počítat 
s požadavkem správce toku na výměnu 
konstrukcí z kovových trubek v průtoč-
ném profilu za PE potrubí. V  případě, 
že odebíráte vodu z potoka nelegálně, 
vyzýváme vás, abyste si v  co nejkratší 

době požádali o jeho legalizaci přísluš-
ným formulářem k nakládání s vodami  
(MěÚ OŽP Šlapanice) nebo zařízení od-
stranili. Děkuji za pochopení. 

S pozdravem 

Robert Spousta, 
Povodí Moravy, s. p.
Provoz Brno 
 Tel. 724 719 953,  
spousta@pmo.cz
www.pmo.cz

Zastupitelstvo obce na svém 13. za-
sedání schválilo obecně závaznou vy-
hlášku č. 02/2019, o  místním poplatku 
za provoz systému shromažďování, 
sběru, přepravy, třídění, využívání a od-
straňování komunálních odpadů (dále 
poplatek za komunální odpad), kte-
rou byla stanovena sazba poplatku  
400 Kč/osobu za kalendářní rok. Saz- 
ba se tedy pro rok 2020 nemění. Popla- 
tek na rok 2020 je splatný jednorázově, 
a  to nejpozději do 31. března 2020.  
V případě, kdy poplatková povinnost za 
domácnost převyšuje částku 1  000 Kč, 
je možno poplatek zaplatit ve dvou 
stejných splátkách s termíny splat-
nosti první částky do 31. března 
a druhé splátky do 30. června 
příslušného kalendářního 
roku. Poplatníkem je ne-
jen fyzická osoba, která 
je přihlášena v  naší obci, 
ale např. i  fyzická osoba, která má ve 
vlastnictví rodinný dům, ve kterém není 
přihlášena k pobytu žádná osoba. Výše 
uvedená vyhláška řeší i osvobození od 
poplatku, např. dětí narozených v  pří-
slušném kalendářním roce; občanů, 
kteří písemně doloží skutečnost, že žijí 
v sociálních zařízeních typu domov pro 
seniory či domov pro postižené děti 
mimo k. ú. Telnice u  Brna. Poplatníci 
mají podle zákona o  místních poplat-
cích a daňového řádu povinnost ohlásit 

obecnímu úřadu vznik své poplatko-
vé povinnosti včetně např. daňového 
identifikátoru, což je rodné číslo; jaké-
koliv změny údajů již dříve nahlášených, 
a  to nejpozději do 15 dnů ode dne,  
kdy skutečnosti na-
staly a dále při 
uplatnění 
osvobo-
zení 
dolo-
žit 

nárok na osvobo-
zení též v termínu do 15 dnů od vzniku 
rozhodných skutečností. V  případě, že 
toto osvobození v termínu není proká-
záno, nelze jej později uplatnit! 

Zastupitelstvo obce v  návaznosti 
na novelu zákona o  poplatcích schvá-
lilo Obecně závaznou vyhlášku obce 
Telnice č. 01/2019, o místním poplatku 
ze psů. Vyhláškou byla stanovena zá-
kladní sazba poplatku za prvního psa 
200 Kč, za druhého a dalšího psa téhož 

držitele 300 Kč. Nově jsou dle novely 
zákona druhým okruhem poplatníků 
osoby-držitelé starší 65 let (již nebude 
zohledňováno, zda se jedná o  osobu, 
která je poživatelem invalidního, sta-
robního, vdovského nebo vdoveckého 
důchodu) a u těch je stanovena sazba  

  poplatku 50 Kč a  za druhé-
ho a  každého dalšího psa  

100 Kč. Poplatek je splatný 
do 31. března příslušné-
ho kalendářního roku. 

Ohlašovací povinnost 
   a  veškeré skuteč-

nosti pro stano-
vení výše po- 
  platku   musí  

 poplatník pro-
 kázat vznik, 

   změnu, zá- 
 nik poplat-
kové povin- 

nosti včetně uplatnění osvo-
bození uvedené ve vyhlášce. Platí to-
též co u poplatku za komunální odpad. 
V případě, že toto osvobození v  termí-
nu není prokázáno, nelze jej později 
uplatnit! 

Celá znění OZV č. 02/2019 o  míst-
ním poplatku za komunální odpad 
a  č. 01/2019, o  místním poplatku ze 
psů budou k  nahlédnutí na webo-
vých stránkách obce www.telnice.cz 
v  záložce Obecní úřad – Dokumenty  

chem vedeno potrubí do vody a  ma-
jitelé zahrad tak mohli čerpat vodu 
z  potoka na zalévání zeleniny. Povodí 
Moravy jim vyšlo vstříc a  v  rámci pra-
cí jsou tato potrubí rekonstruována 
a  zabudována pod cyklostezku. Odběr 
vody tímto potrubím je však třeba mít 

oficiálně povolený. Všichni majitelé za-
hrádek na to byli upozorněni, jinak by 
jim hrozila pokuta. Pokud je odběr vody 
povolený, stačí zaslat na emailovou 
adresu spousta@pmo.cz (Ing. Spousta 
z  Povodí Moravy, s. p.) číslo usnesení, 
kterým byl odběr povolen. V opačném 

případě je třeba si včas vyřídit povole-
ní u vodoprávního úřadu při MěÚ OŽP 
Šlapanice. V současné době se neustále 
hovoří o nedostatku vody, a tak lze po-
chopit sledování odběru vody i v tomto  
případě. 

Miroslava Poštolková, DSO Šlapanicko

INFORMACE SPRÁVCE VÝZNAMNÉHO VODNÍHO TOKU ŘÍČKA
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Od 1. ledna 2020 bude účinná i obec-
ně závazná vyhláška č. 03/2019, o míst-
ním poplatku za užívání veřejného 
prostranství, která nahradila již právně 
nevyhovující původní vyhlášku z  roku 
2009. Veřejným prostranstvím se podle 
zákona o obcích rozumí náměstí, ulice, 
tržiště, chodníky, veřejná zeleň, par-
ky a  další prostory přístupné každému 
bez omezení, tedy sloužící obecnému 
užívání, a  to bez ohledu na vlastnický  
vztah k  tomuto prostoru. Schválením 
této vyhlášky zastupitelstvo obce Tel- 
nice především řeší regulaci zvláštního 
užívání veřejného prostranství. 

V čl. 6 vyhlášky je uvedena sazba po-
platku:
–    za umístění dočasných staveb  

a zařízení sloužících pro poskytování 
služeb,

–   za umístění dočasných staveb  
sloužících pro poskytování  
prodeje,

–   za umístění zařízení sloužících  
pro poskytování prodeje,

–   za umístění stavebních zařízení,
–   za umístění reklamních zařízení,
–   za umístění skládek,
–   za užívání veřejného prostranství  

pro reklamní akce,

–   za umístění lunaparků, cirkusů  
a jiných obdobných atrakcí.

Poplatníkem je fyzická i  právnická 
osoba a  je povinna dle článku 4  vy-
hlášky ohlásit zvláštní užívání veřejné-
ho prostranství na OÚ v Telnici a řádně 
uhradit tento poplatek. Celé znění OZV 
č. 03/2019, o  místním poplatku za uží-
vání veřejného prostranství bude uve-
řejněno na webových stránkách obce 
www.telnice.cz v  záložce Obecní úřad 
– Dokumenty obce – Vyhlášky.

Marcela Drápalová, 
úřednice 

Arnika je česká nezisková organizace, 
která spojuje lidi usilující o lepší životní 
prostředí. Věříme, že přírodní bohatství 
není pouze darem, ale také závazkem 
uchovat jej do budoucna. Svoji činnost 
opíráme o tři pilíře – zapojení veřejnos-
ti, odborné argumenty a  komunikaci 
s médii (více informací najdete na www.
arnika.org). Letos jsme mj. uspořádali 
5. ročník soutěže Odpadový Oskar, při 
které oceňujeme obce s  nejnižší pro-
dukcí směsných odpadů v jednotlivých 
krajích a  dále nejlepší obce s  nejnižší 
produkcí odpadů za celou ČR. Současně 
oceňujeme i obce, které mohou sloužit 
jako příklady dobré praxe. V  kategorii 

2 byly jako příklad dobré praxe oceněny 
tyto obce: Břežany, Družec, Ploskovice, 
Vysoké Mýto a právě vaše obec Telnice. 
V  Telnici byl realizován za podpory 
OPŽP a  ve spolupráci s  firmou Aspha 
systém třídění odpadu u domu (door to 
door). Díky tomu a díky celkovému vyla-
dění systému zde došlo během jediné-
ho roku k poklesu produkce směsného 
odpadu o 70 kg/ob. (více informací zde: 
https://arnika.org/obec-telnice). Za tyto 
výsledky byla obec v roce 2019 oceněna 
Odpadovým Oskarem jako příklad dob-
ré praxe. Gratulujeme!

Milan Havel, Arnika,
expert pro oblast odpadů

S koncem roku přichází čas velkých 
svátků – Vánoc. Jejich součástí je i svá-
tek Zjevení Páně neboli Tří králů, kdy 
si připomínáme mudrce, kteří se po-
dle vyprávění evangelií přišli poklonit 

právě narozenému Ježíši do Betléma. 
S tímto svátkem byla už od středověku 
spojena tradice koledování – koledníci 
(často chudé děti) chodili s  písní dům 
od domu, přáli vše dobré a  na dveře 

psali C + M + B  doplněné letopočtem 
jako přání do celého roku (jedná se 
o iniciály latinského požehnání Christus 
mansionem benedicat, tedy Kristus ať 
žehná tomuto domu). Dostávali jíd-

POPLATEK ZA UŽÍVÁNÍ VEŘEJNÉHO PROSTRANSTVÍ

ODPADOVÝ OSKAR 2019

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA

obce – Vyhlášky a další informace v zá-
ložce Obecní úřad – Místní poplatky.
Úhrady poplatků můžete provádět:

1. Bezhotovostním příkazem – číslo 
účtu:  5821641/0100, variabilní symbol: 

číslo popisné, zpráva pro příjemce: druh 
poplatku, částky a jména, za které je po-
platek odváděn –, anebo 

2. Fyzicky na Poště Partner v  budo-
vě OÚ v Telnici v úřední dny (Po, St, Čt 

8.00–18.00) od středy 5. února 2020; do 
té doby nebude možné z  technických 
důvodů poplatky na pokladně přijímat, 
děkujeme za pochopení. 

Marcela Drápalová, úřednice 
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Telnické čtenáře jistě potěšila zprá-
va o tom, že se již brzy chystá rozšíření 
prostor, které naše obecní knihovna 
využívá v budově obecního úřadu. Tyto 
nové prostory brzy zaplníme dalšími za-
jímavými tituly pro naše věrné čtenáře. 
Už v  tuto chvíli však můžeme všechny 
pozvat za novými knihami, kterými je 
náš knižní fond průběžně doplňován. 
V letošním roce bylo zakoupeno hodně 
novinek, zaměřujeme se zvláště na nej-
oblíbenější autory našich čtenářů, jako 
jsou např. Vlastimil Vondruška (historic-
ké detektivky), Ann Granger (anglické 
detektivky) nebo Jo Nesbø (norský autor 

detektivek a thrillerů). Zajímavou novin-
kou je kniha Zámek u řeky spisovatelky 
Chloé Duval nebo nové dva díly ze série 
Sedm sester od Lucindy Riley. Pořídili 
jsme téměř všechny novinky z  tvorby 
oblíbených českých autorů, jako jsou 
např. M. Mlynářová, T. Kubátová, B. Hartl, 
A. Jakoubková, H. M. Körnerová a další. 
Pro školáčky jsou nově v nabídce např. 
tituly z edice 1 + 2 +3 čtení a několik kní-
žek pohádek a příběhů. Srdečně zveme 
všechny stávající i  nové čtenáře k  ná-
vštěvě naší knihovny. Věříme, že si u nás 
každý vybere.

Lenka Smetanová, obecní knihovnice

Telnická farnost v  rámci charitního 
projektu Adopce na dálku již několik 
let finančně podporuje dvě děti školní-
ho věku v Indii. Místní komunita v dané 
zemi vytipuje rodiny, které nemají fi-
nanční prostředky na to, aby jejich děti 
mohly chodit do školy, ale rády by jim 
to umožnily. Tyto děti se pak dostanou 
do veřejně přístupného registru, ze 
kterého si je jejich budoucí adoptivní 
podporovatelé vybírají. Minimální pod-
pora jednoho dítěte stojí 4 900 Kč roč-
ně. 93 % nákladů jde na přímou pomoc, 
7  % zůstává na nepřímé náklady a  re-
zervy. Malý školák za tento roční obnos 
dostane školní pomůcky a uniformu, je 
mu placena doprava do školy nebo in-
ternát, zdravotní péče, případné mimo-
školní aktivity a  další projekty pro roz-
voj místní komunity. Děti napíšou svým 
sponzorům dva dopisy ročně, pošlou 
své fotografie, kopie vysvědčení a pře-
hled aktivit za dané období.

Našimi podporovanými dětmi jsou 
desetiletý Joel Fernandes, žák 4. třídy ve 
městě Bengaum, a dvanáctiletý Joshva 
L, žák 6. třídy ve městě Bengaluru, 
v  svazovém státě Kárnataka v  jihozá-
padní Indii. Farnost se rozhodla pod-
porovat i  studenta teologie Pravcena 
Johna Dondavatta, který se chce stát 
katolickým knězem. I od něj pravidelně 

dostáváme dopisy s  přehledem studia 
a  aktivit, do kterých se může díky naší 
podpoře zapojit.

Jsme rádi, že můžeme našim zná-
mým-neznámým adoptivním přátelům 
pomoci získat vzdělání, kterého by jinak 
nemohli dosáhnout, a  snad se tak do-
tknout i jejich snů, které by jinak zůstaly 
jen sny.  Hana Kroutilová

ZPRÁVY Z TELNICKÉ KNIHOVNY 

TELNICKÁ FARNOST A ADOPCE NA DÁLKU

lo nebo jiné drobné dárky. Na tradici 
v roce 2000 navázala Charita Česká re-
publika a dala jí nový význam: koledníci 
obcházejí dům od domu a zvou všech-
ny lidi k účasti na pomoci těm, kteří to 
právě potřebují.

Chceme vám touto cestou ohlásit 
dvacáté pokračování Tříkrálové sbírky 
na začátku nového roku. Koledovat se 
může od 1. do 14. ledna 2020. V Telnici 
se skupinky koledníků vydají na ces-
tu v sobotu 11. ledna 2020 od 10 hod. 
od orlovny. V  případě zájmu o  pomoc 
se obraťte na vašeho místního koordi-
nátora sbírky. Kontakt: p. Jiří Hrazdíra,  
orel@oreltelnice.cz, mobil: 603 185 696. 

Každý vedoucí skupinky se bude moci 
prokázat průkazkou potvrzenou vede-
ním Charity ČR a  platným občanským 
průkazem. Pokladnička bude zapeče-
těna a  označena znakem Charity ČR. 
Výtěžek letošní Tříkrálové sbírky chceme 
z větší částí použít na vybudování nové-
ho výtahu v  budově hospice sv. Josefa 
pro přemisťování hospicových pacien-
tů a  taky udělat rekonstrukci některých 
vícelůžkových hospicových pokojů na 
jednolůžkové. Dále pak potřebujeme 
zakoupit zdravotní a  kompenzační po-
můcky a pomůcky pro manipulaci s imo-
bilními klienty. V  předešlém roce jsme 
tak díky vybraným prostředkům mohli 

pořídit nová lehátka a vozíky na převoz 
hospicových pacientů. Rozšířili jsme 
Charitní pečovatelskou službu zakoupe-
ním nového auta a podařilo se nám na-
instalovat přenosné klimatizační jednot-
ky v prostorách hospice sv. Josefa.

Doufáme, že vám letošní koledování 
udělá radost a přinese mnoho dobrého 
nejen k  vám, ale i  do domácností lidí, 
kterým je určena následná pomoc. Za 
spolupráci a pomoc předem děkujeme. 
Radostné Vánoce a požehnaný rok 2020 
za Oblastní charitu Rajhrad přeje

Mária Durkáčová
kontakt: 736 529 319, 

maria.durkacova@rajhrad.charita.cz

Joel Fernandes Joshva L. Pravcen John Dondavatt
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  VÁNOČNÍ POZVÁNKA  
DO TELNICKÉHO KOSTELA

PLACENÁ INZERCE

Orlovna Telnice nabízí k  pronájmu 
prostor o rozloze cca 25 m2 se samostat-
ným vchodem. Je vhodný pro kancelář či 
provozovnu. Pro více informací a případ-
nou prohlídku volejte na 603  167  703 
nebo napište na orel@oreltelnice.cz.

Anna Hrazdírová, Orel jednota Telnice

Vážení pacienti, při telefonickém ob-
jednávání k  obvodnímu praktickému 
lékaři v  Telnici, prosím, volejte v  době 
9.30–12.30 hodin kromě středy, ve středu 
pak v době 14.00–17.00 hodin. Na před-
pis dlouhodobě užívaných léků si prosím 
volejte s dostatečným předstihem, mini-
málně 10 dní předtím, než doberete po-
slední tabletu. Děkuji za pochopení.

MUDr. Hana Picková, Mediclinic

Čipování, pasy,
ambulantní 
veterinární péče, 
homeopatie
MVDr. S. Müllerová, Tuřanská 52, Brno-Tuřany 
tel.: 602 559 860, e-mail: simona.homeopatie@seznam.cz

Veterinární a alternativní ordinace 7 dní v týdnu 
od 11 do 20 hodin, vždy na objednávku tel. nebo sms.

Telnická farnost srdečně zve všechny 
zájemce do kostela sv. Jana Křtitele na 
vánoční bohoslužby. Upozorňujeme 
zvláště na Štědrý večer, kdy budou 
v  Telnici slouženy dvě mše svaté (v 
16.00 a ve 22.00). Současně vás zveme 
k  návštěvě našeho dřevěného kostel-

ního betléma, u kterého se můžete za-
stavit 25. a 26. prosince 2019. Na svátek 
svatého Štěpána (26. prosince 2019) od  
18.00 hod. si můžete s námi přijít zazpí-
vat vánoční koledy a ohřát se u ohýnku 
nebo teplého nápoje na kostelním ná-
dvoří.  P. Oldřich Chocholáč, telnický farář

Den Datum Místo Slavnost/svátek Čas 
mše sv.

Úterý 24. 12. 2019 Telnice Štědrý den (mše svatá  
se zaměřením pro děti)

16.00

Prace Štědrý den (půlnoční mše svatá) 20.00

Telnice Štědrý den (půlnoční mše svatá) 22.00

Sokolnice Štědrý den (půlnoční mše svatá) 23.59

Středa 25. 12. 2019 Sokolnice Slavnost Narození Páně  7.45

Telnice Slavnost Narození Páně  9.00

Prace Slavnost Narození Páně 10.30

Čtvrtek 26. 12. 2019 Sokolnice Svátek sv. Štěpána  7.45

Telnice Svátek sv. Štěpána  9.00

Prace Svátek sv. Štěpána 10.30

Neděle 29. 12. 2019 Sokolnice Svátek Svaté rodiny  7.45

Telnice Svátek Svaté rodiny  9.00

Prace Svátek Svaté rodiny 10.30

Úterý 31. 12. 2019 Telnice Mše svatá na poděkování  
za uplynulý rok

16.00

Středa 1. 1. 2020 Sokolnice Slavnost Matky Boží Panny Marie  7.45

Telnice Slavnost Matky Boží Panny Marie  9.00

Prace Slavnost Matky Boží Panny Marie 10.30

Neděle 5. 1. 2020 Sokolnice 2. neděle po Narození Páně  7.45

Telnice 2. neděle po Narození Páně  9.00

Prace 2. neděle po Narození Páně 10.30

 PROSTORY PRO 
KANCELÁŘ NEBO 
PROVOZOVNU  
NA NÁMĚSTÍ

 OZNÁMENÍ  
OBVODNÍHO 
PRAKTICKÉHO  
LÉKAŘE

  ZAHRÁDKA  
V TELNICI  
K PRONÁJMU

Telnická farnost nabízí zájemcům za-
hrádku k pronájmu. Jedná se pozemek 
p. č. 1177/35 v k. ú. Telnice u Brna, který 
sousedí se Zlatým potokem. Zájemci se 
mohou informovat na faře nebo se hlá-
sit na tel. čísle: 725 33 00 44. V případě 
dohody je možné si zahrádku ihned 
převzít do pronájmu.  Telnická farnost

V Újezdě u Brna je nově otevřen 
obchůdek s malou kavárničkou. 
Najdete nás na Šternově vedle pivni-
ce od pondělí do pátku od 8.00 
do 17.00 hodin, kde vás uvítá 
usměvavá, přátelská domácí 
atmosféra u praskajícího krbu 
a kde nejen potěšíte své chu-
tě, ale i podpoříte své zdraví.

 Těší se na vás Veronika Konečná 
U TŘÍ BERUŠEK • Újezd u Brna • Tel. 773 444 406
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Tajenkou je jméno a příjmení jednoho z občanů, se kterým jsme se letos rozloučili.
Vyluštěnou tajenku doručte obec-

nímu úřadu osobně nebo e-mailem 
na adresu: urednice@telnice.cz nej-
později do 2. ledna 2020. Šťastný vý-

herce bude vylosován a odměněn 
zajímavými obecními  upomínkovými 
předměty. Všem luštitelům doporuču-
jeme, aby si dobře přečetli především 

aktuální vydání Telnického zpravoda-
je, kde je množné téměř všechny od-
povědi jednoduše dohledat. Hodně 
štěstí v luštění!

Do uzávěrky doručení tajenky 
z  křížovky zářijového vydání tel-
nického zpravodaje bylo na obec-

ní úřad doručeno celkem dvanáct 
správných odpovědí: Zahradnictví 
Hrozek. Výherkyní se po losování 

starostou obce stala paní Marie 
Šustrová. Gratulujeme.

Marcela Drápalová, OÚ Telnice

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 E

2 U

3 CH

4 E

5 Á

6 Á

7 N

8 E

9 I

10 U

11 CH

12 D

13 G

14 P

15 Č

16 K

Jméno nejstaršího telnického spolku,  
který letos oslavil 125. výročí.

Název telnické ulice.

Křestní jméno nového telnického  
pana faráře.

Název divadelního spolku, který  
na podzim účinkoval na sokolovně.

Příjmení ženy, která vedla  
telnickou kroniku v roce 1999.

Příjmení hlavní pořadatelky  
Telnického bazárku.

Jméno pěveckého sboru, který přednesl 
koncert Dušičkové rozhovory.

Do kterého lázeňského města letos na 
podzim zamířil zájezd místních seniorů?

Novomanželé, kteří se letos vzali  
na házenkářském hřišti.

Místo, kam se ke sportovnímu  
soustředění vydali mladí  
telničtí futsalisté.

Křestní jméno harmonikáře, který  
pořádá Setkání přátel lidových písní.

Název nejvyšší moravské hory,  
kam se na podzim vydali telničtí turisté.

Příjmení ředitele telnické školy.

Příjmení jednoho z telnických mluvčích 
Občanského fóra.

Příjmení jednoho z telnických mluvčích 
Občanského fóra.

Název nadačního spolku, pro který  
vybírali peníze telničtí házenkáři.

 VÝHERCE TAJENKY KŘÍŽOVKY  
ZÁŘIJOVÉHO TELNICKÉHO ZPRAVODAJE
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ROZHOVOR S PANEM JANEM KRÁLEM
Jan Král (*1947) se narodil v Telnici v domě č. 60. Vystudoval Vysokou školu ze-
mědělskou a veterinární v Brně. V zemědělství pracoval 52 let, z toho 12 let jako 
veterinární technik na fakultě reprodukce, výživy a nemocí. Je vášnivým spor-
tovcem – házenkářem. Se svou manželkou Boženou oslaví za dva roky zlatou 
svatbu, spolu vychovali čtyři děti: Lenku, Jana, Boženu a Stanislava. 

Je vždycky obohacující získávat informace a přenesené zkušenosti od konkrét-
ních lidí, kteří něco prožili. Historikové umí popsat dějiny komplexně a  hezky 
celistvě vysvětlit, ale vyposlechnout osobní zkušenosti nám umožní to pocho-
pit. Proto jsem byl rád, že jsem mohl pohovořit s  místním rodákem, panem  
Janem Králem, člověkem, který toho hodně prožil a hodně si i pamatuje. A ještě 
větší mám radost, že se můžu s vámi o tento rozhovor podělit.

n Jaký byl pro Vás nejsilnější zážitek 
v období sametové revoluce?

Týden před sametovou revolucí jsem 
měl angínu, byl jsem nemocný a sledo-
val jsem celou situaci v  televizi. Fasci-
novalo mě, že studenti převzali zodpo-
vědnost svých rodičů a  vzali to na svá 
bedra. Dokázali svým rodičům, že se 
nebojí v situaci, která byla plná sociali-

zace a  útlaku, který přešel normalizací. 
Dovedli to vyjádřit, správně pojmeno-
vat a vystoupit. Samozřejmě, že těm ko-
vaným komunistům se to nelíbilo, tvrdě 
zasáhli a  ty studenty násilně potlačili. 
Naštěstí celá situace nakonec vyvrcholi-
la pro náš národ velice pozitivně, proto-
že se třepali v celé Evropě. Byl to přesný 
obraz zrůdnosti totality a nepromyšlení 

převzetí všech špatných forem jednání 
s prostým lidem a doslova pohrdání je-
jich názory. Věděli, že je to neudržitelný 
stav, že ty lumpárny už nemůžou dál 
pokračovat. To byl pro mě nejsilnější 
zážitek, že ti studenti dokázali odhalit 
pravé příčiny a  ukázat na ty, kteří jsou 
tím vinni. 

n Jaké jste měl očekávání po pádu ko-
munismu. A byla naplněna?

Mě strašně mrzí, že proběhla privati-
zace, která byla nepromyšlená. Nejhor-
ším výsledkem celé privatizace bylo, že 
spekulanti a podvodníci doslova ukradli 
stovky miliard a  zmizeli bez potrestání. 
Teď těžko řešíme situace, které byly dáv-
no vyřešeny – samozásobení masem, 
nemluvě o mléku a mléčných výrobcích. 
Byly to hodnoty nás všech pracujících 
lidí, každého člena naší republiky. Všich-
ni jsme je vytvářeli a  doplňovali, a  tím 
jsme byli jedním z nejvyspělejších států 
v Evropě. Můžu to potvrdit tím, že jsem 
byl sportovec a  jezdil jsem na západ. 
Skutečností bylo, že byli pět roků před 
námi, co se týkalo občanského vybavení 
a  kvality výrobků. Ale hlavně tam byla 
vysoká společenská úroveň. Lidi byli vy-
spělí a demokracie z nich sršela. My jsme 
byli utlumeni. Mysleli jsme si, že během 
tří let dosáhneme vyrovnání platu s Ra-
kouskem, což vidíme po 30 letech, že to 
není reálné a nejsme to schopni zvlád-
nout. Věřím, že mladá generace, která 
studuje a  má vysokoškolské vzdělání, 
zažije úspěch, který se brzy dostaví. Já 
sice nejsem kamarád s  počítačem, nej-
sem na takové úrovni jako moji vnuci 
a vnučky, ale vidím, že je to pokrok, kte-
rý jde správným směrem, pokud ho bu-
deme umět správně využívat. 

n S  odstupem času, udělal byste něco 
jinak? Litujete něčeho?

Byli jsme součástí toho života a  ne-
mohli jsme si vybírat. Zbaběle utéct je 
to nejjednodušší, co může být. My jsme 
se tady naučili žít a ono to teď vypadá, 
že jsme podporovali ty soudruhy a  tu 
nespravedlnost, ale to není pravda. 
Člověk má svůj vlastní cíl a  potřebuje 
děti dobře vychovat. Je pravda, že jsme 
doma vychovávali děti jinak, než ve ško-
le. Moje maminka nebyla žádný politic-
ký člověk, ale říkávala, že čtyřicet roků 
útlaku, co nám způsobili a  zničili nám 
sociální vztahy, zdegenerovalo myšle-
ní, vazby k rodině, k majetku, a někdo si 
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teď myslí, že za deset roků se to dá spra-
vit, ale ono nedá. Čtyřicet roků to kazili, 
tak bude trvat sto roků, než se to spraví. 
Teď záleží na generaci našich dětí, jak 
vychovají své děti, naše vnuky a pove-
dou je ke správným hodnotám a přístu-
pu k dnešnímu modernímu a celospole-
čenskému žití. 

n Co myslíte, že bylo na socialismu dob-
ře, a co špatně?

Já komunismus ani socialismus ab-
solutně neuznávám. Ale je fakt, že nej-
produktivnější léta 60. a 70. let, kdy se 
národ vzmohl, tak tu bylo spoustu věcí 
pozitivních, které jsme měli převzít. 
Mluvím jak o zemědělství, tak o průmy-

slu. Měli jsme skvělé průmyslové závo-
dy, ať už to byl brněnský Zetor, plzeňská 
Škodovka, kladenská Poldi nebo Tatra. 
Takové věci jsme neměli opouštět. Do-
slova jsme to prohospodařili a  ztratili 
pokračování ve vývoji. Místo toho aby 
se z nás stal vývojový stát, který dovede 
využít chytrost a  moudrost svých lidí, 
která v  nich stále je, tak se z  nás stala 
montovna a  skladiště. Tohle jsou věci, 
které mě mrzí. Věcí, co je na komunismu 
špatně, je celá řada, už jenom ta nedis-
ciplinovanost, závist a devastace lidské 
společnosti. Zničili morální hodnoty, 
potlačovali církev, která učila lidi poko-
ře, lásce a vzájemné sounáležitosti. Dal-
ší velkou otázkou je, zda dnešní podni-

katelé a potažmo vláda dokáží usměrnit 
celý pokrokový vývoj. Nejdůležitější je 
program energetiky, životního prostře-
dí a hlavně nový směr v průmyslu. 

n Jak probíhala sametová revoluce 
v Telnici?

V  mojí mysli byly dávno představy 
o nových směrech v zemědělství, kultu-
ře a směrech ve vedení radnic. Doufám, 
že se mnohé povedlo. Zkulturnění byd-
lení, občanských výhod se jasně ukazu-
jí a  projevují. Díky za vše, co proběhlo 
správným směrem. Je důležité si uvědo-
mit, že se jedná o mé názory a předsta-
vy, se kterými nemusí každý souhlasit.

Za rozhovor děkuje Jan Dudák

• 

Kromě standardních činností v  ma-
teřské škole, základní škole a  školní 
jídelně v měsících říjen 2019 až srpen 
2020 probíhaly a budou probíhat také 
další aktivity a  práce, o  kterých bych 
vás rád informoval.

Materiálně-technická oblast
Dne 23. října 2019 proběhlo zasedá-

ní školské rady ZŠ a  MŠ Telnice, která 
schválila výroční zprávu školy za školní 
rok 2018/2019, projednala návrh roz-
počtu a  návrh materiálně-technické 
koncepce rozvoje školy. V  roce 2020 
budeme ve spolupráci s  obcí Telnice 
pokračovat jak v běžné údržbě našich 

budov a zařízení (v budově ZŠ – opra-
va soklu, výmalba tříd v prvním patře, 
výměna serveru v počítačové učebně) 
tak ve větších investicích, které se do-
týkají staré budovy mateřské školy.

Podle vyjádření odborníků se život-
nost kotlů ve staré budově MŠ blíží ke 
svému konci. Nejde ale jen o kotel, ale 
o celkový stav rozvodů topení (zvláště 
pak nepohyblivé ventily na regulaci 
teploty u  radiátorů) po 40 letech pro-
vozu není dobrý. Cílem je odborně 
zrevidovat současný stav a vypracovat 
projekt na rekonstrukci topení ve staré 
budově MŠ. Po jejím provedení dojde 
nejen k  zlepšení tepelného komfortu 

v budově, ale i k finančním úsporám při 
vytápění. Vzhledem k  předpokládané 
náročnosti (časové i  finanční) celkové 
rekonstrukce bude v roce 2020 vypra-
cován pouze projekt a vybrán dodava-
tel. Samotná rekonstrukce proběhne 
v roce 2021.

Na základě doporučení krajské hy-
gienické stanice (KHS), které se týká 
provozu školní jídelny, dojde v  roce 
2020 k  úpravám vstupů do oddělení 
Medvídků a  Myšiček. Po provedení 
drobných stavebních úprav bude mít 
každé oddělení svůj vlastní vchod. Zá-
roveň dojde ke zvětšení prostoru škol-
ní jídelny a nebude docházet ke křížení 
rodičů, kteří vyzvedávají děti v mateř-
ské škole s vydáváním stravy ve školní 
jídelně (požadavek KHS). 

V  roce 2020 také dojde k  drobným 
úpravám nábytku ve školní jídelně, vy-
malování a výměně nábytku v kancelá-
ři vedoucí stravování, opravě kuchyň-
ských linek v přípravných kuchyňkách 
oddělení Medvídků a Myšiček a dovy-
bavení těchto kuchyněk potřebnými 
přístroji. Pro hlavní kuchyň se počítá 
s nákupem multifunkčního přístroje na 
úpravu ovoce a zeleniny. 

Oblast vzdělání a další aktivity
V rámci zkvalitnění výuky anglického 

jazyka na ZŠ probíhá jedenkrát za mě-
síc konverzace žáků třetích až pátých 
ročníků s  rodilým mluvčím. Konver-
zační témata určují vyučující angličti-
ny na základě aktuálně probrané látky 
v  hodinách anglického jazyka. Během 
těchto setkání jsou zajímavou formou 

ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ ŠKOLY TELNICE
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Letošní školní rok jsme ve školce zahá-
jili v pondělí 2. září. Celkem nám přibylo 
21 nových školčátek. Děti si od začátku 
zvykaly na nové prostředí a  kamarády. 
Paní učitelky se snažily novým dětem 
poskytnout dostatečný čas na rozkou-
kání a pomáhaly jim první dny ve školce 
zvládnout. Děti byly moc šikovné a  sl-
ziček postupně ubývalo. Co rozhodně 
neubývá je spousta aktivit a kulturních 
zážitků, které máme pro děti připravené 
na letošní školní rok! 

Na začátku září jsme připravili akci 
pro rodiče s  dětmi s  názvem Malování 
na chodníky. Všichni jsme se sešli na 
školní zahradě, kde bylo pro šikovné 
kreslíře připraveno dostatečné množ-
ství barevných kříd. Děti společně 
s  rodiči pomalovaly všechny chodníky 
a  betonové plochy, které na zahradě 
máme. Úseky byly rozdělené na různá 
témata jako např. pohádkové postavy, 
dopravní prostředky, květiny a  rostliny 
atd. Akce se zúčastnilo velké množství 
rodičů i dětí a myslím si, že se to všem 
velice líbilo. Prostřednictvím této akce 

měly nové děti i  jejich rodiče možnost 
se více seznámit s prostředím MŠ. 

V říjnu jsme se vypravili na odvážnou 
výpravu pouze s  předškolními dětmi. 
Jeli jsme do Brna do centra BRICK BY 
BRICK, kde si děti stavěly z lega. Byly roz-
děleny do trojic a každá trojice dostala 
plánek s  postupem. Děti mezi sebou 
navzájem spolupracovaly a  domlouva-
ly se na správném postupu. Všichni byli 
velmi šikovní a nakonec se každé trojici 
podařilo postavit buldozer z lega, který 
sám i  jezdil. Předškoláci byli z  tohoto 
výletu velmi nadšení. Dále nás během 
měsíce října navštívilo loutkové diva-
dlo Ševčík s Malou medvědí pohádkou. 
Všechny děti se hodně nasmály a snad 
si vzaly z pohádky i malé ponaučení. 

Během měsíce listopadu nás čekalo 
v  MŠ další krásné divadlo a  tentokrát 
to byla pohádka Princezna na hrášku. 
V úterý 12. listopadu nás ve školce svo-
jí návštěvou potěšily (teď nevím, jak je 
vhodně nazvat…) seniorky z  našeho 
telnického KLASU. Přišly se podívat, 
jak se naše mateřská škola změnila, co 

je zde nového a  také jaké šikovné děti 
do školičky chodí. Návštěva byla velmi 
příjemná. Děti byly nadšené, že mohou 
předvést „babičkám“, co všechno se už 
stihly naučit. Zazpívaly písničky, zareci-
tovaly básničky a chlubily se svými vý-
tvory. Toto setkání generací mělo veliký 
úspěch a  myslím si, že nadšení z  toho 
byli všichni! 

Další zajímavou akcí, která u nás bě-
hem listopadu proběhla, byl Světový 
den laskavosti. Třída Myšičky se zapo-
jila do projektu Nadace Karla Janečka 
s  názvem: Jsem laskavec. Ve středu  
13. listopadu (na Světový den laska-
vosti) jsme měli za úkol udělat něco 
laskavého. Vybrali jsme si jednu z  las-
kavých aktivit a uklidili jsme okolí naší 
MŠ. V  ten den jsme se ještě věnovali 
například třídění odpadu atd. Do to-
hoto projektu se zapojilo celkem 628 
týmů z 267 měst z celé České republi-
ky, takže v jeden moment konalo dob-
ré skutky téměř 17 400 školáků a škol-
čátek a my jsme byli mezi nimi! Proto, 
abychom u  dětí více podporovali po-

OKÉNKO Z MŠ TELNICE

zopakována. Rodilý mluvčí, kterého za-
jišťuje MAS Slavkovské bojiště, se jme-
nuje Joshua Keaty. Náklady nese MAS 
a jsou hrazeny z prostředků EU. 

Stejně jako v předchozích letech pro-
bíhá i  letos školní liga házené. První 
kolo zápasů se uskutečnilo 1. listopa-
du 2019. Kromě našich žáků se účastní 
žáci základních škol z  Měnína, Újezdu 
u Brna, Sokolnic a letos se nově na jarní 
část ligy připojí žáci ZŠ Šaratice. Termí-
ny dalších kol: 7. února, 24. dubna, 15. 
května a 5. června 2020.

Aktivity v  listopadu 2019 až lednu 
2020:
•  V rámci projektu „Zasaď si svůj strom“ 

proběhlo 8. listopadu sázení stromků 
našich prvňáčků.

•  15. listopadu jsme ve spolupráci 
s  obcí Telnice oslavili 30. výročí Sa-
metové revoluce.

•  18. listopadu proběhl výukový pro-
gram týkající se prevence šikany pro 
4.–5. ročník.

•  29. listopadu jsme ve školní družině 
vyráběli adventní věnce (viz foto).

•  1. prosince proběhlo rozsvícení vá-
nočního stromu a  výstava advent-
ních věnců v prostorách ZŠ.

•  13. prosince se uskuteční návštěva 
divadelního představení v  Žatča- 
nech.

•  12.–18. ledna 2020 se bude konat 
škola v přírodě na Kuklíku (3. ročník 
pouze do pátku 17. 1.).
Více informací o ZŠ a MŠ Telnice na-

leznete na www.zstelnice.cz.
 Petr Gabrhel, 

ředitel školy
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zitivní přístup ke zdravému životnímu 
stylu, se naše MŠ zapojila do projektu 
Zdraví dětem. V  rámci tohoto projek-
tu jsme s  dětmi v  průběhu listopadu  
absolvovaly pár workshopů na toto 
téma. Přijeli nám do školky udělat vel-
mi pěkný program s  názvem: Jak jel 
Zdravík do ZOO. Program byl zaměře-
ný na podporu zdravého životního sty-
lu a byl přizpůsobený dětem předškol-
ního věku. Děti v  průběhu programu 
plnily různé úkoly a aktivity k  tomuto 
tématu. Byl to velmi hezký in-
teraktivní program. Děti 
toto téma velmi zau-
jalo. V průběhu celé-
ho listopadu jsme 
s  dětmi poctivě 
nacvičovaly pís-
ně na vystoupe-
ní na rozsvícení 
vánočního stro-
mu.

V prosinci čeká-
me ve školce velmi 
vzácnou návštěvu. 
Ve čtvrtek 5. prosince 
děti navštíví sv. Mikuláš 
i se svými pomocníky andě-
lem a  čertíkem. Jelikož ve školce 
žádné velké zlobivce nemáme, dosta-
nou všechny děti od sv. Mikuláše pěkný 
balíček. Děti si samozřejmě připraví pro 
vzácnou návštěvu nějaké pěkné pís-
ničky a  básně. Dále v  prosinci s  dětmi 
vyrazíme do Žatčan na divadelní před-
stavení Sůl nad zlato a zanedlouho poté 
dorazí k nám do školky divadlo s vánoč-
ní pohádkou: Slyšte, slyšte.

V  průběhu prosince bude v  MŠ pro-
bíhat velmi zajímavá akce pro rodiče 
a děti s názvem: Strom splněných přá-
ní. Paní učitelky připraví seznam hraček 
a  pomůcek, které bychom ve školce 

uvítali. Každý rodič má možnost zahrát 
si na Ježíška a vybrat si dáreček, kterým 
děti ze školky obdaruje. Tato akce měla 
v minulých letech velký úspěch. Zapo-
jili se do ní téměř všichni rodiče. Tímto 
předem velice děkujeme za splněná 
přání! Abychom si navodili tu správnou 
vánoční atmosféru, tak bude školka po-
řádat již tradiční předvánoční posezení 
s rodiči a dětmi. Pro rodiče bude připra-
veno vánoční cukroví, které s dětmi ve 
školce (samozřejmě za velké pomoci 
paních kuchařek) upečeme a slavnostní 
vánoční punč. Vrcholem celé akce bude 
vystoupení dětí, které si nacvičí pohád-
ky, básničky i čertí tanečky. Na úplný zá-

věr akce si spo-
lečně všichni 
zazpíváme vá-
noční koledy.

Po Novém 
roce budeme 
mít ve školce 
také velice ruš-

no! Na začátku 
měsíce ledna nás 

navštíví Planetári-
um Morava. Děti bu-

dou mít možnost odkrýt 
další zajímavosti o  tajemném 

vesmíru. Zmenšenina opravdového pla-
netária nám bude stát přímo ve třídě. 
Myslím si, že se děti na tuto akci už velmi 
těší! Dále budeme ve spolupráci s Peda-
gogicko-psychologickou poradnou v MŠ 
pořádat přednášku pro rodiče a  učitele 
na téma Školní zralost. Přednáška pro-
běhne v úterý 7. ledna 2020 v 17:00 hod. 
v  hale ve staré budově MŠ. Všichni jste 
srdečně zváni! Před koncem prvního po-
loletí nás navštíví ještě dětmi velmi oblí-
bené Úžasné divadlo fyziky (ÚDIF). Bude 
to interaktivní program pro děti, zamě-
řený na různé fyzikální pokusy a objevy.

Pro tento školní rok jsme se více za-
měřili na přípravu našich předškoláků. 
Vzdělávání předškolních dětí na všech 
třídách probíhá velmi intenzivně. Na ka-
ždý den jsou pro děti nachystané různé 
úkoly a  aktivity, které rozvíjejí všechny 
oblasti školní zralosti. Pro letošek jsme 
k tomu přidali dva další projekty, které 
podpoří připravenost našich předškolá-
ků ještě o něco více. Paní učitelka Simo-
na Poláčková v  rámci svojí bakalářské 
práce rozjela projekt pro rodiče a  děti. 
Jednou měsíčně se sejdou odpoledne 
předškoláčci i se svými rodiči. Paní uči-
telka má pro ně připravené různé akti-
vity, zaměřené na spolupráci rodiče, dí-

těte a učitele. Aktivity jsou vždy připra-
veny na jednu oblast školní zralosti dětí. 
Druhým projektem, který jsme usku-
tečnili je vzájemná spolupráce ZŠ a MŠ. 
Paní učitelka Mgr. Marta Zmrzlá pořádá 
od začátku listopadu kroužek s názvem 
„Těšíme se do školy“. Kroužek pod jejím 
vedením probíhá každý týden ve čtvr-
tek odpoledne a  potrvá až do května. 
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Paní učitelka si přijde pro předškoláčky 
do MŠ a zavede je do školy, kde jsou pro 
děti nachystané různé úkoly a hry. Je to 
skvělá příležitost pro děti! Seznámí se 
se svojí budoucí paní učitelkou, kterou 
budou mít od září v 1. třídě, utuží si ko-
lektiv a  seznámí se s  prostředím školy. 
Oběma paním učitelkám za jejich ocho-
tu a spolupráci velice děkuji!

V  letošním školním roce se naše ma-
teřská škola zapojila do dvou velice 
zajímavých projektů pod záštitou MAS 
Bobrava. Prvním z  nich je projekt Pre-
čtenářská gramotnost v  MŠ. Je zamě-
řený na rozvoj slovní zásoby, fantazie, 
kooperace a  kreativity dětí. V  rámci 
tohoto projektu si děti budou moci 
osvojit dovednosti, které předcháze-
jí čtení a  psaní. Budeme s  dětmi tvořit 
a dotvářet různé pohádkové příběhy na 
téma čtyř ročních období. Díky zapoje-
ní do tohoto projektu jsme do školky 
dostali zdarma nové zajímavé dětské  
knihy.

Druhým skvělým projektem, do kte-
rého jsme zapojeni, je projekt s názvem 
Technické školky. Děti si osvojí různé 
dovednosti v  oblasti polytechnické 
výchovy. Budeme rozvíjet především 
jejich zručnost a  logické myšlení. Děti 
budou v  rámci projektu pracovat se 
skutečným nářadím a přírodními mate-
riály. Dostaneme do MŠ zdarma základ-
ní sadu pomůcek, která obsahuje na-
příklad aku vrtačku, pilky, hoblík apod. 
Všechno nářadí je speciálně vyrobené 
pro předškolní děti a  je přizpůsobené 
jejich možnostem. Děti budou pracovat 

s balzou a budou si moci vyrobit napří-
klad krmítko pro ptáčky nebo dřevěné 
autíčko.

Každý rok se v MŠ snažíme zkvalitňo-
vat úroveň vzdělávání dětí. Myslím si, 
že zapojení do těchto projektů by nám 
v  tomto záměru mohlo velice pomoci. 
Chtěla bych touto cestou poděkovat 

celému svému pedagogickému týmu 
v MŠ za výbornou spolupráci na přípra-
vě všech kulturních akcí a projektů pro 
děti a rodiče. Myslím si, že se děti v ma-
teřské škole v prvním pololetí rozhodně 
nenudily a nudit nebudou!

Veronika Slezáková, 
vedoucí učitelka MŠ Telnice

V podzimních měsících došlo v zahra-
dě mateřské školy k nepříjemné událos-
ti, když tři děti spolykaly semínka akátu, 
která se v zahradě tou dobou objevují. 
Po odborné konzultaci zavolali zaměst-
nanci MŠ Telnice sanitku záchranné 
zdravotnické služby, přičemž zdravotní 
komplikace dětí byly i zásahem zdravot-
níků eliminovány a  vše dobře dopad-
lo. Někteří lidé se ptají, proč obec sází  
akáty, jejichž semínka mohou vyvolávat 
určité zdravotní potíže.

Jak jsme se dočetli třeba na Wikipedii, 
trnovník akát (Robinia pseudacacia, syn. 
Robinia acacia) je rychle rostoucí opada-
vý listnatý strom a je rozšířen především 
v teplých částech Evropy a Asie. V někte-
rých zemích (včetně ČR) je akát nebez-
pečnou invazní dřevinou. Trnovník akát 
patří mezi relativně krátkověké stromy, 

dožívá se jen zřídkakdy přes 200 let. 
Kromě květů je celá rostlina jedovatá, 
především pak kůra a lusky, protože ob-
sahují bílkovinné jedy – lektiny. Po požití 
se dostavuje nevolnost, křeče a průjem.

Různé názory ale tvrdí, že semena 
a mladé lusky se po tepelné úpravě dají 
jíst, protože se jedovaté látky teplem 
rozkládají. Když však rostlinu sežerou 
koně, objevuje se u nich nechutenství, 
skleslost, průjem, kolika, slabost a  sr-
deční arytmie. Příznaky se obvykle do-
staví do hodiny od pozření a  pomoc 
veterináře je nezbytná.

Akát není jistě vhodným příklad nové 
výsadby v  naší kulturní krajině. Obec 
Telnice ho vůbec nevysazuje, tento 
strom se nám tu však náletovým způ-
sobem a kořenovými přírůstky neustále 
rozmnožuje. Po uvedeném incidentu 

AKÁTY V ZAHRADĚ MATEŘSKÉ ŠKOLY
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První víkend v září telničtí turisté na-
vštívili Jeseníky. V  pátek 6. září 2019, 
kdy nám maximálně přálo počasí, jsme 
se vydali na Praděd. Každý zvolil cestu 
podle svých schopností a  sil. Někteří 
vystoupali okolo vodopádů Bílé Opa-
vy, další použili kyvadlovou dopravu 
z Hvězdy na Ovčárnu. Výstup stál za vy-
naloženou námahu. Z vysílače Pradědu 
byl krásný výhled. Takové dobré pod-
mínky zde často nebývají. První den se 
nám opravdu vydařil.

V sobotu jsme se probudili do deš-
tivého dne. Nastoupili jsme do auto-
busu a odjeli na Rejvíz. Po příjezdu na 
místo se na nás štěstí usmálo a přesta-
lo pršet. Procházka k  Mechovému je-
zírku a po okolí měla i v tomto počasí 
své kouzlo.

V neděli jsme se zastavili v  krásném 
arboretu na Pasekách, kde nám pan 
majitel podal pěkný výklad o  budová-
ní tohoto zajímavého místa. Naše dal-
ší zastávka všem za odměnu byla ve 

výrobně sýrů a  zmrzliny, kde si každý 
určitě přišel na své. Poslední zastavení 
bylo v  Muzeu kočárů v  Čechách pod 
Kosířem. Zde nám pan Václav Obr, za-
kladatel Muzea historických kočárů, 
popovídal o  vystavených unikátních 
kočárech a  dalších zajímavostech, kte-
ré se nacházejí v  tomto nádherném 
muzeu. Tímto bych vám všem chtěl 
doporučit návštěvu tohoto jedinečné-
ho místa, kde na vás dýchne historie. 
A hlavně si zde uvědomíme, že můžeme 

jsme ve školce provedli vyčištění od 
mladých stromků akátů, které tu vyrost-
ly nechtěným způsobem. Jejich místo 
v budoucnu jistě zaplní cílená výsadba, 
na které i v zahradě MŠ postupně pra-
cujeme – jsou zde vybírány takové stro-
my, které se svým charakterem nejvíce 
hodí do tohoto prostředí. V  zahradě 
nám však zůstávají vzrostlé akáty, které 
tu zakořenily už před desítkami let a vy-
tvářejí dětem tolik kýžený stín. Ty sku-

tečně kácet nebudeme. Mohou někdy 
přijít na řadu, ale to by mělo být až ve 
chvíli, kdy bude zajištěno krytí stínem 
z  jiných stromů – a  ty zatím (jak jinak) 
rostou pomalu. 

Jako děti jsme si všichni hráli ve volné 
přírodě a nezřídka asi také občas něco 
ochutnali (bez dozoru našich rodičů 
či vychovatelů). Tomu se asi zcela jistě 
nedá nikdy úplně zabránit. Snížit rizi-
ko však mohou především rodiče sami 

vhodnou výchovou a  vysvětlováním. 
Jinak žádná realizace kompletního vy-
kácení všech akátů v  zahradě školky 
by stejně nebyla příliš účinná. Napří-
klad při procházce vesnicí může dítě ze 
země sebrat prakticky cokoliv a sníst to. 
Tomu asi s jistotou nejde zcela zabránit, 
i když se mohou učitelky ve školce jak-
koliv snažit. Děkuji za pochopení a zdra-
vý selský rozum.

František Kroutil, starosta obce

V pátek 18. října 2019 jsme se v pod-
večer sešli na parkovišti u školky. Úvod-
ní slovo pronesl pan ředitel Petr Gabr-
hel a poté nás s historií školy seznámila 
paní učitelka Hana Umlášková. A  už 
jsme se vydali na „Cestu světla“. Prošli 
jsme kolem školy a  pokračovali ko-
lem workoutového hřiště směrem na 
Sokolnice. Tady byla cesta lemována 
rozsvícenými svíčkami. Pod téměř kaž-
dým světýlkem se nacházela fotografie 

z historie školy. Na konci světelné ces-
ty jsme vyhodnotili soutěž o  nejorigi-
nálnější světýlko vlastní výroby. Třetí 
místo obsadil Jonášek Zemek ze třídy 
Medvídků z  naší školky. Na druhém 
místě byl Tobiáš Mrkvica z 1. třídy a ví-
tězem se stal Nicolas Prášek ze 4. třídy 
s  modelem školy. Pan místostarosta 
Jan Dudák vyzdvihl rodinný charakter 
naší školy a pan ředitel popřál škole do 
dalších let světlou budoucnost. Úplný 

závěr patřil již slíbenému překvapení. 
Naše obličeje rozzářil krásný ohňostroj. 
Děkujeme obci Telnice za spolupráci 
při organizaci akce.

Hana Umlášková a Marta Zmrzlá,  
třídní učitelky ZŠ Telnice

CESTA SVĚTLA ANEB 130 LET ŠKOLY

ZÁJEZD DO JESENÍKŮ
• 
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být právem hrdí na své předky. Vytvoři-
li nádherné věci, které se jen tak někde  
nevidí.

Děkuji obci Telnice za finanční pří-
spěvek, tak jako každý rok Františku 

Jahodovi za pěknou hru na kytaru při 
našich večerních posezeních a panu ři-
diči Aloisi Hrdličkovi za bezpečné a po-
hodové cestování. Pochvalu si zaslouží 
nejmladší účastník Matyáš Klimeš, kte-

rý zvládl celý výlet bez známek únavy. 
A náš obdiv a uznání patří také nejstar-
ší účastnici zájezdu, stále vitální a vždy 
dobře naladěné paní Zdeňce Latten- 
bergové.  Zdeněk Kubíček

Ve čtvrtek 12. září 2019 se v zasedací 
místnosti obecního úřadu sešli všichni 
ti, které zajímalo téma „minimalismus“. 
Musím říct, že v  dnešní době, kdy se 
snažíme všechno maximalizovat, ať už 
radost, pohodlí, štěstí, působí onen ná-

zev poněkud podivně. Minimalisticky 
působil i  pan přednášející svým mla-
distvým až chlapeckým vzhledem. O to 
větší bylo překvapení, mluvil k  tématu 
erudovaně, věcně a všichni jsme se sna-
žili pochytit co nejvíce informací. Vždyť 

přece štěstí je stav mysli a okolní svět na 
něj nemá příliš velký vliv a harmonie ko-
lem nás nám pomáhá žít spokojený ži-
vot. To všechno už přece víme, ale jaksi 
jsme na to zapomněli a v době obchod-
ních center a  fastfoodů se to i  bojíme 
vyslovit. Pan Alvín Korčák se to vyslovit 
nebojí a  my všichni jsme si jeho před-
nášku užili a  věřím, že si trochu toho 
minimalismu každý odnesl domů. Je to 
tak jednoduché, ale zároveň tak složité. 
Tak jak je dobro vedle zla, bude i  mi-
nimalismus vedle konzumu. Je jen na 
nás, čeho bude na světě víc. Děkujeme 
Alvínu Korčákovi, děkujeme za inspira-
tivní přednášku, děkujeme za skvělou 
prezentaci, děkujeme všem, kdo si přišli 
přednášku poslechnout. P. S. Více infor-
mací o minimalismu naleznete např. na 
www.minimalisticky.cz.

Jan Dudák, místostarosta obce

Dne 14. září 2019 v odpoledních ho-
dinách proběhla oslava 125. výročí 
založení Sboru dobrovolných hasičů 
Telnice. Oslavy se zúčastnily a  dovezly 
na ukázku svoji současnou i  historic-
kou techniku sbory ze Sokolnic, Těšan, 
Újezdu u  Brna, Kobylnic, Žabčic, Přís-
notic a  profesionální jednotka IZS ze 

Židlochovic. Dětem pro zábavu bylo 
připraveno stříkání vody na domeček, 
střílení ze vzduchovky, malování na ob-
ličej, a nejen děti měly možnost se svést 
historickou cisternou „Erťákem“ pana 
Kříže.  Po úvodním projevu, v  němž 
byla v  krátkosti nastíněna historie na-
šeho sboru, převzal slovo místostarosta 

obce, který nám poděkoval za naši práci 
a předal sboru skleněnou plaketu.

Poté byl zahájen program. Jednotkou 
ze Židlochovic byla provedena ukázka 
zásahu při dopravní nehodě osobního 
auta, při které proběhlo vyproštění za-
klíněných osob z  havarovaného auta. 
Byla to názorná ukázka síly vyprošťo-

BESEDA O MINIMALISMU

OSLAVY 125. VÝROČÍ ZALOŽENÍ SDH TELNICE
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vací techniky a sehraného týmu profe-
sionálních hasičů. Další ukázkou byla 
simulace vzniku požáru v  domácnosti, 
kdy začal hořet rozžhavený olej a diváci 
byli poučeni, jak jej správně uhasit. Sou-

časně probíhala výstava historických 
hasičských uniforem, vyznamenání, in-
signií, dobových fotografií apod., kterou 
představil pan Jiří Svoboda z Otmarova. 
Počasí se vydařilo a diváci se bavili. Dě-

kujeme všem zúčastněným hasičům 
a  divákům za účast. Fotografie z  akce 
si můžete prohlédnout na zadní straně 
obálky tohoto zpravodaje.

Richard Smetana, starosta SDH Telnice

Již tradičně se na telnické orlovně 
v polovině září konal Historický jarmark 
a  vinobraní. Tentokrát to vyšlo na so-
botu 14. září 2019. Je třeba říci, že jsme 
opět měli štěstí na pěkné počasí, poho-
dovou atmosféru a  spoustu návštěvní-
ků ze všech věkových kategorií.

Kdybychom si chtěli udělat takovou 
malou virtuální prohlídku, po cestě od 
kostela bychom se naladili na něco dob-
rého na zub, protože bychom procházeli 
mezi stánkem s perníčky paní Umláško-

vé a stánkem lákavého pečiva z podivín-
ské pekárny od Klamertů, hned vedle, 
pod lípou Republiky, bychom si nechali 
ke koláčkům uvařit kávu z  Ugandy od 
paní Patricie Holčapkové a jejích přátel, 
při ochutnávce dobré čokolády bychom 
se přes chodník zaposlouchali do hry 
na  píšťalky pana Ing. Kašpaříka, vedle 
bychom se pokochali krásnou kerami-
kou paní Svobodové. Prošli bychom 
kolem u cesty povlávajících roztomilých 
oblečků pro mrňousky a nejen s tatínky 

se zastavili u stánku Husáků z Nesvačil-
ky na sklenku bílého či červeného vína. 
A potom by se u našeho „prezenčního“ 
stolu hned mohly děti zaregistrovat na 
různé soutěže, které je čekaly na  hřišti, 
případně si koupit „koněnku“ na sveze-
ní bryčkou pana Kordíka. Hned naproti 
bychom viděli ustájená zvířátka – králíky 
strýce Šustra z Drahů, slepičky a ovečky 
od paní Jiřiny Franklové, kůzlátka od 
Šustrů od rybníka. Tam by se  jistě naše 
prohlídka musela na nějakou chvíli za-
stavit, aby bylo možné se pokochat 
a zvířátka si pohladit.

Hned vedle zvířátek, a také přes ces-
tu, bychom se potom zastavili u  zboží 
z  Kociánky, která se k  nám po letech 
zase vrátila a opět nabízela pěkné a za-
jímavé zboží. Ovšem naproti bylo zase 
další lákadlo na mls, tentokrát stánek se 
sýry pana Svobody, vedle krásná voňa-
vá mýdla pana Maršálka, který také již 
dlouhá léta zůstává našemu Jarmarku 
věrný. Totéž platí o stánku s kořením od 
Davídka, které zavonělo celý vstup do 
orlovny. A  nešlo by vstoupit do orlov-
ny, aniž bychom se nezastavili u stánku 
s  občerstvením Standy Krále s  jelením 
guláškem, kýtou a kukuřičkami.

Snad bychom měli prohlídku zrychlit, 
proběhneme tedy s  dětmi orlovnou na 
hřiště, nacházíme se  najednou na dvo-

HISTORICKÝ JARMARK A VINOBRANÍ
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V pátek 20. září 2019 se senioři z Tel-
nice vydali na zájezd do lázeňského 
města Luhačovice. Autobus se postup-
ně  naplnil  členy  Spolku tělesně posti-
žených Brněnska, Klubu aktivních seni-
orů a dalšími seniory. Pan Ing. Miroslav 

Homola podal potřebné informace. 
Poměrně chladné ráno bylo vystřídáno 
ideálním zářijovým slunným počasím. 
Ochotný řidič pan Alois Hrdlička nás 
nejdříve dovezl k  přehradě, kde jsme 
chvíli pobyli a  pokochali jsme se po-

hledem na vodní hladinu a  okolní kra-
jinu. Cestu do středu města jsme mohli 
zvolit ze dvou variant: jít pěšky, nebo 
se svézt k  místu parkování. Do oběda 
jsme měli možnost napustit si známou 
léčivou Vincentku, vydat se podél lázeň-

ře Rudolfa II, vypustíme je na stanoviště 
roztroušená všude kolem, aby si mohly 
pohrát a zasoutěžit, a dáváme se prudce 
doprava rovnou do koutku s  burčákem 
od Husáků. Po  načerpání této zdravé 
tekutiny se můžeme posadit a konečně 
se v  klidu porozhlédnout. Přes děvčata, 
kreslící na  obličeje, vidíme, že v  levém 
rohu směrem k  faře mají své stanoviště 
rytíři se svými ženami, ti se k nám dostali 
až z doby Karla IV., a jak se zdá, rudolfov-
ský dvůr jim nevadí. Ženy dávají kolem-
jdoucím ochutnávat svoje středověká 
jídla, muži zase něco ze svého válečnic-
kého umění. Vpravo od rytířů již probíhá 
soupeření dětí na stanovištích. Je potře-
ba semlít mouku, postavit zeď, napéct 
pletýnky, s kejklíři se projít na chůdách, 
uplácat z  hlíny Golema, utkat s  tkalci 
kus rohože, pomoct zlatníkům přebrat 
drahokamy, s lovci ulovit něco k snědku. 
Vzápětí procházíme kolem hradu, kde 
probíhá boj o  princeznu a  odtud už se 
dostáváme k  písařům, kde je třeba na-
psat a zapečetit zprávu. A hned za písaři, 
v zavřené komnatě, probíhá škola houslí 

Martina Husáka. Sem smí vstoupit jen 
děti a my s rodiči trpělivě čekáme a na-
kukujeme oknem. Potom děti zjistí, že 
je čeká ještě výlov ryb, zanechávají své 
rodiče opět u burčáku a běží k rybníčku 
před orlovnou splnit poslední úkol. Tak 
se cesty dětí a dospělých na chvíli rozdě-
lují. Děti s kapsami plnými tolárků čeká 
uvnitř tajemná komnata, ve které alchy-
misté zřídili svoji dílnu a  provádějí své 
pokusy. Nechme je tedy chvíli samotné. 
My dospělí obracíme od burčáku svoji 
prohlídku také dovnitř budovy a kromě 
těch, kterým zrychlil burčák krok natolik, 
že se musí ubírat v  budově prudce do-
leva, ostatní vycházkovým krokem po-
kračují doprava do sálu, kde se mohou 
zdržet, jak dlouho chtějí, a užít si výstavu 
„Kouzla z nití“. Mezi výšivkami, které ve-
směs shromáždila naše paní perníkářka 
Lenka Umlášková ze své rodiny, a  mezi 
květinovými aranžmá RNDr. Jany Saňové 
se zastavil čas a můžeme se zastavit i my. 
Zde také končí naše virtuální prohlídka.

A navečer, až si všichni užili vše před 
orlovnou i za orlovnou, včetně rytířských 

bojů a vystoupení alchymistů, mohli jsme 
se ve výstavním sále zúčastnit zajímavé 
hudebně naučné show pana Ing. Jana 
Kašpaříka. Co vše dokážeme s  píšťalka-
mi, jsme ani nevěděli. A  nakonec hurá 
zpět na hřiště, kde po dražbě středově-
kého domácího chleba a paštiky dochází 
k losování našich drobných i méně drob-
ných „štěstíčkových cen“, krásného dortu 
od Petry Hrazdírové a nakonec i zlatého 
hřebu Jarmarku – živého kůzlátka, který 
věnovala rodina Šustrova od rybníka ze 
svého „Andělského chovu.“

Toť tedy záznam z  našeho letošního 
jarmarečního veselí, jež zapsali písaři 
Bohumila Hrazdírová a  Matyáš Jedlič-
ka, kteří se s  vámi těší taktéž na příští 
rok a  po celou tuto dobu budou se za-
bývati rozesíláním děkovných dopisů, 
samozřejmě zapečetěných, všem, kteří 
jakýmkoliv svým úsilím přispěli ke krás-
nému zářijovému odpoledni. P. S. Dal-
ší fotografie z  této akce naleznete na  
www.oreltelnice.cz.

Bohumila Hrazdírová 
a Matyáš Jedlička

ZÁJEZD PRO SENIORY DO LUHAČOVIC
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ské kolonády, která je však stále ještě ve 
stavební úpravě. Míjeli jsme tzv. Brusel-
skou fontánu, která patří k  raritám a  je 
dílem Jana Kavana. Také Jurkovičova 
vila nás (někoho již po několikáté), „při-
nutila“ k zastavení a ocenění té na první 
pohled zvláštní architektury.

Do oběda jsme měli možnost vidět 
část jádra města – tu krásu prvorepub-
likové architektury, která se postupně 
dočkala oprav do dnešní podoby. Oběd 
proběhl v  pořádku v  jedné z  restaura-
cí, byl chutný a cenově zajímavý! Pane 
Homolo, děkujeme! Odjezd domů byl 
sice plánován na 14. hodinu, ale  na 
návrh některých seniorek jsme pobyli 
ještě další hodinu. Kdo chtěl, navštívil 
moderní stavbu kostela sv. Rodiny. Poté 
bylo možno ještě navštívit i místa jiných 
léčivých pramenů, kde při posezení 
v téměř už podzimní, ale krásné přírodě, 
za hřejivého odpoledního slunce bylo 
příjemně. To už jsme měli nakoupeny 
lázeňské oplatky a  možná i  jiné dárky, 
takže se pomalu schylovalo k odjezdu.

Z úst některých zúčastněných bylo 
slyšet, že se zájezd vydařil, vždyť počasí 
nám přálo, nedošlo k žádnému „zádrhe-

lu“. Paní Boženka Veselá pořídila několik 
momentek. Cesta domů s pohodovým a 
zodpovědným panem řidičem byla bez-
chybná. Děkujeme obci Telnice za mož-
nost strávit tak pěkný den ve čtvrtých 

největších lázních v  naší republice a  na 
Moravě pak v  těch největších, v  Luha-
čovicích. Jménem pořádajícího Klubu 
aktivních seniorů a  Spolku zdravotně 
postižených Brněnska   Marie Fialová

V sobotu 21. září 2019 se uskutečnil již 
8. telnický bazárek. Tentokrát jsem po-
prvé, vzhledem ke kapacitě sálu a  hlav-
ně počtu maminek podílejících se na 
organizaci burzy, musela omezit počet 
prodávajících maminek. Jsme velmi rádi 
za tak obrovský zájem maminek prodá-

vat na burze, velmi nás to těší, ale i pro 
příště bude počet prodávajících mami-
nek omezen na 50. Jak je patrné z fotek, 
počet nakupujících maminek byl velký – 
jsem moc ráda, že si telnický bazárek již 
našel svoje místo mezi tradičními telnic-
kými akcemi.

Celá akce by se nemohla uskuteč-
nit bez podpory Sokola Telnice. Velmi 
děkuji členům Sokola za bezplatný 
pronájem sálu sokolovny a  za pomoc 
s  nachystáním stolů a  po burze také 
s  jejich úklidem. Velmi děkujeme také 
restauraci U  Seňora, která jako spon-
zorský dar přichystala pro organizující 
maminky výtečný oběd. Moc děkuje-
me nejen za tento oběd, ale i za pomoc 
s  přípravou a  úklidem sálu. Také bych 
ráda poděkovala všem nakupujícím 
a prodávajícím, bez vás by se burza ne-
mohla uskutečnit. A  obzvláště děkuji 
všem maminkám, které mi s organizací 
pomohly: jmenovitě Renata Mrkvicová 
ze Sokolnic, Lenka Sobotková, Vero-
nika Slezáková, Maruška Gabrhelová, 
Mirka Filáková, Lucie Hebelková a Mo-
nika Jará ze Sokolnic. Všem vám, holky, 
velké díky. 

Výtěžek z  akce činil 2  607 Kč a  byl 
předán jako dar TJ Sokol Telnice. Další 
burza se uskuteční v sobotu 14. března 
2020. Prodávající maminky se mohou 
registrovat od začátku ledna na e-mailu 
ivadonovalova@seznam.cz. Na všechny 
se moc těšíme.

Za organizátory Iva Donovalová

TELNICKÝ BAZÁREK
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Páteční večer 27. září 2019 patřil 
v Telnici otnickému divadelnímu usku-
pení OchOTNICE, které na prknech 
sokolovny vystoupilo se záhadně zně-

jícím divadelním představením s  ná-
zvem Proč muži neposlouchají a ženy 
neumějí číst v  mapách. Režie se ujal 
známý újezdský jáhen Radek Mezulá-

ník, přičemž jako námět pro scénář Mi-
roslava Hanuše posloužila stejnojmen-
ná kniha manželů A. a  B. Peasových. 
Zaplněný sál sokolovny sledoval ko-
medii plnou vtipných gagů, statistik ze 
soužití mezi muži a  ženami, srovnání 
s pravěkými lidmi či soubojů oživlých 
hormonů Testosteronu a  Estrogenu 
o  člověka. Na scénu s  hledáním más-
la v  ledničce, doprovázenou skvělým 
pěveckým vystoupením, jistě diváci 
nezapomenou. Otničtí ochotníci se 
právem dočkali bouřlivých ovací, mezi 
nimi například i  starosta Otnic Pavel 
Mezuláník v  roli „růžového“ Eduar-
da. Při odchodu ze sálu někteří dobře 
naladění diváci poznamenali, že by si 
přáli více takových představení. Děku-
jeme za příjemný divadelní večer her-
cům i všem z řad kulturní komise obce 
Telnice, kteří se o něj zasloužili, zvláště 
pak Pavle Chovancové. Poděkování 
patří také telnickému Sokolu za přípra-
vu a úklid sokolovny. FK

Cíferští přátelé nás opět po roce po-
zvali na své hodové slavnosti, které se 
konaly poslední víkend v září, a tak jsme 
v  sobotu 28. září 2019 vyrazili autobu-
sem na návštěvu slovenské partnerské 
obce. Už cestou spadlo pár kapek deš-
tě, které se pak v Cíferu proměnily v se-
trvalý drobný déšť. Na to museli naši 
hostitelé reagovat, a tak nás čekal mírně 

pozměněný program oproti původním 
plánům. Po velmi chutném obědě jsme 
navštívili nedalekou vesnici Smolenice, 
kde se náš zájezd rozdělil na dvě polovi-
ny. Jedna část navštívila zdejší krásný zá-
mek s  procházkou nádherným okolím. 
Odměnou po vyšlapání kopce a více než 
90 schodů do věže byl nádherný výhled 
do širé krajiny s  pohledem na nejvyšší 

vrchol Malých Karpat Záruby. Na zám-
ku právě pobíhala svatba, tak jsme na-
čerpali i  sváteční atmosféru plnou vůní 
a  živé hudby. Druhá skupina se vydala 
do místních jeskyní s názvem Driny, kde 
se právě připomínalo 90. výročí od ob-
jevení tohoto tajuplného podzemního 
komplexu. Obě skupiny tak absolvovaly 
zdravou procházku místní krajinou.

DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ „PROČ MUŽI NEPOSLOUCHAJÍ…“

NÁVŠTĚVA CÍFERSKÝCH HODŮ

Sobotní večer 21. září 2019 patřil 
ve velkém salonku restaurace U  Laš-
tůvků besedě s  manželi Poulíkovími 
z  Hostěrádek-Rešova, kteří poutavě 
vyprávěli o  své čtyřtýdenní cestě do 
Karibiku, konkrétně na „Ostrov svo-
body“. Během okružní cesty okolo 
ostrova se jim podařilo zachytit nejen 
běžné historické reálie, ale především 
život místních obyvatel, se kterými se 
setkávali v místech mimo hlavní turis-
tický ruch. Dozvěděli jsme se spoustu 
zajímavých informací o výrobě kubán-
ských doutníků, revoluci či znárodnění 
zahraničního majetku, ale také o reál-
né chudobě kubánského lidu a hlavně 
o dobré pověsti Československa v této 
zemi. O tom, že beseda přítomné po-
sluchače velmi zaujala, svědčí i skuteč-
nost, že vydrželi naslouchat více než 
dvě hodiny a  pak cestovatelům kladli 

řadu zvídavých otázek. Za spolupráci 
děkujeme nejen skvělým manželům 
Poulíkovým, ale i  restauraci U  Laštův-

ků, která se pro tento účel poskytla své 
prostory a  postarala se o  drobné ob-
čerstvení.  FK

BESEDA „OKOLO KUBY ANEB KUBA ROK PO FIDELOVI“
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Smolenice je však také místem, kde 

se vyrábí naprosto dokonalá medovi-
na. Starosta obce Cífer Maroš Sagan 
nám domluvil báječnou ochutnávku 
medovinových produktů v této moder-
ní výrobně, jež zaujala nejen chutnými 
vzorky, ale i  architekturou a  celkovým 
stylem své prezentace. Cestou do Cífe-
ru jsme pozorovali deštivé počasí, kte-
ré se jistě muselo odrazit i  na hlavním 
programu místních hodů. Zůstali jsme 
tedy v  obecním sklepě na sokolovně 
okoštovat místní vína, která nám připra-
vili zdejší vinaři. I když jsme tím přinesli 
dřevo do lesa, aspoň jsme tu naše přá-
tele a účastníky hodů pozdravili naším 
moravským burčákem. To už se večer 
nachyloval, a tak jsme se alespoň stihli 
zastavit na místním fotbalovém stadio-
nu prohlédnout si hodový areál, kde 
probíhaly koncerty a  lunaparková zá-
bava. Rozloučit se s námi do autobusu 
přišel i skvělý Marian Pavlík, legendární 
moderátor společenských, a především 
sportovních akcí Cíferu a přítel Telnice.

Po rozloučení s  našimi přáteli, kteří 
se nám po celý den obětavě věnovali, 
jsme se vydali cestou domů za zpěvu 
lidových písní. Polovina autobusu byla 
obsazena stárky, kteří svým zpěvem 

také podpořili dobrou atmosféru na 
cestě domů. Děkujeme všem Cíferským, 
v čele se starostou obce Marošem Saga-
nem, za krásný den a těšíme se zase ně-
kdy příště!  FK

V pátek 3. října 2019 se již po druhé 
odehrála v restauraci U Seňora oslava 
svátku piva Bernard. Tentokrát jsme 
se kvůli velkému zájmu rozhodli, že 
budeme dávat „rezervačky“. Nakonec 
se sešlo přes sto lidí! Otevřena byla re-
staurace, peklo i sál, kde se odehrál ve-

selý doprovodný program. Vystoupilo 
duo HlaHoLiM Honzy Hlavačky a  Li-
bora Machaty, tož „brněnské hantec 
na veselo“. Akce se se vydařila, kromě 
piva za mimořádnou cenu se podávaly 
i  další kulinářské speciality jako třeba 
jelení klobásky. Na závěr jsme se pak 

všichni společnou fotkou přihlásili do 
soutěže, kterou vyhlásil pivovar Ber-
nard. Děkuji všem, kdo se zúčastnili, 
za skvělou atmosféru a pohodu a díky 
také Sokolu Telnice za půjčení inventá-
ře. Tak zase za rok…

Tomáš Sobotka

SVÁTEK PIVA BERNARD

Oproti několika předchozím roční-
kům proběhla letošní Drakiáda v cen-
tru obce namísto na polní cestě při 
okraji Telnice. Ač bylo onu sobotu 5. 
října 2019 podzimní počasí, nebylo 

kvůli dešti zrovna příznivé pro pouště-
ní draků. Jsme rádi, že i  přes to vzaly 
děti (a rodiče) draky ,,vyvenčit“, a moh-
li jsme se – pod střechou orlovny – ale-
spoň kochat pohledy na krásné a jistě 

DRAKIÁDA
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V neděli 13. října 2019 se uskutečni-
lo letošní druhé vítání nejmenších ob-
čánků naší obce. Pan starosta František 
Kroutil přivítal těchto 12 dětí:

 Blažková Barbora 
Knápková Natálie 
Skop Benjamin 
Štefke Sebastian 
Bočková Eva 
Bojo Tobiáš 
Štipčáková Meda 
Fazekaš Ondřej 
Naďová Nicol 
Svoboda Patrik 
Kratochvíl Matěj 
Fraser Michna Dominik George
Program vítání občánků byl tradiční. 

Po úvodním slovu pana starosty vystou-
pily děti z telnické základní školy, které 
si připravily pod vedením paní učitel-
ky Mgr. Leony Bímové pásmo písniček 
a básniček. Poté se již rodiče dětí zapsali 
do pamětní knihy, z rukou pana starosty 
obdrželi pamětní list, poukázky v celko-

vé hodnotě 1 000 Kč, a děti maminkám 
předaly  kytičky a  drobné dárky.  Závě-
rečné slovo patřilo paní zastupitelce 
Pavle Chovancové, která seznámila pří-
tomné s  činností Telnického sluníčka. 

Fotografie z  vítání občánků si můžete 
prohlédnout na druhé straně obálky 
tohoto zpravodaje. Další vítání občánků 
se uskuteční v dubnu 2020.

Za sociální komisi Iva Donovalová

Paní Věru Sosnarovou provází již 88 
let silný životný příběh. Vypráví o  něm 
na různých besedách s  lidmi, mládeží 
a  dětmi a  snaží se poukázat na to, jak 
těžké osudy potkávaly chudé lidi v době 
první republiky, války i  více než 40 let 
po ní. Sama si zažila nucený pováleč-
ný transport do pracovních táborů na 
Sibiři v  Sovětském svazu a  neskutečné 
lidské ponížení. Na druhou stranu ne-
opomíná připomínat lidskost svojí „ná-
hradní“ polské maminky, snad i sibiřsky 
příznačnou hřejivost slovanských žen, 
které ji namísto zavražděné maminky 

vychovávaly. Stále z  ní doslova čiší ra-
dost z  toho, že může žít ve své krásné 
zemi, mezi svými.

Prostá Moravanka, která část svého 
proslovu odříkává se zažitým ruským 
přízvukem, předala více než dvaceti pří-
tomným posluchačům důležité poselství 
o světě, který mnozí známe jen z knih či 
filmů. Každý si z  jejího vyprávění může 
vzít to své a utvořit si na to svůj vlastní 
názor. V  navazující diskusi si lidé připo-
mněli různé útrapy související s dozvuky 
socialistického režimu, který především 
starší generace dobře pamatují.

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

BESEDA S PANÍ VĚROU SOSNAROVOU

pracně ručně vyrobené létavce. Ně-
které draky jsme dokonce poznali, byli 
vytvořeni na pondělním vyrábění. Ne-
chyběl ani letitý orelský dračí maskot.

Po vzdušné promenádě s  draky, aby-
chom si je se všemi přítomnými náležitě 
prohlédli, jsme zahráli několik her s  psy-
chomotorickým padákem. Takhle jsme 
si nasimulovali vítr – ideální počasí pro 
pouštění draků – abychom natrénovali 
na dobu, kdy už budeme moci pouštět 
draky venku a  doopravdy. Po hříčkách 
přišel čas ocenit odvážné majitele draků, 
vyfotit se spolu a popřát si krásný podzim. 
Příště se snad potkáme na Drakiádě ven-
ku. Fotografie z  tvoření draků i  Drakiády  
najdete na www.oreltelnice.cz.

Za Orla jednotu Telnice Anna Hrazdírová
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  SETKÁNÍ PŘÁTEL  
LIDOVÝCH PÍSNÍ

Příběh paní Věry Sosnarové je shrnut 
ve známé knize Krvavé jahody. To je in-
formace pro ty, kteří se tohoto výjimeč-
ného setkání nemohli nebo nestihli zú-
častnit. Jak bylo totiž na místě avizová-
no, s ohledem na vysoký věk paní Věry 

i útoky na její osobu, které se v poslední 
době vyrojily, byla pravděpodobně tato 
beseda v sobotu 19. října 2019 její po-
slední.

Poděkování patří všem, kteří si našli 
v  krásném podzimním podvečeru čas, 

některým stálo za to přijet do Telnice 
kvůli tomu až ze vzdáleného Šumper-
ka. Děkujeme všem, kteří se o zajištění 
tohoto výjimečného setkání zasloužili, 
zvláště panu Jiřímu Braunerovi a restau-
raci U Laštůvků.  FK

V pátek 18. října 2019 jsem si opět 
zahrál a  zazpíval s  nejvěrnějšími ná-
vštěvníky, kteří mají rádi lidovou mu-
ziku a rádi si zazpívají. Tentokrát jsme 
to měli obohacené o promítané texty 
písní, o které se zdárně přičinil náš pan 
starosta František Kroutil. A protože tu 
byla tato možnost, mohli jsme v  me-
zičasech také shlédnout různá videa 
s  lidovou písní. Asi nejkrásnější bylo 
vystoupení malého chlapce černé ple-
ti, který v chrámu v Montrealu zazpíval 
českou píseň Teče voda, teče. Věřím, 
že se to všem líbilo a těším se na příští 
setkání.

Jindřich Čech

Letošní říjen byl papežem Františkem 
vyhlášen Mimořádným misijním měsí-
cem. Telnická farnost se  20. října 2019 
v rámci jedné z aktivit – Misijní neděle – 
zapojila zvláštní finanční sbírkou v kos-
tele. Děti svým oblečením v  průvodu 
s  dary představily různé národy a  celá 
farnost se společně modlila za naléhavé 
potřeby dnešního světa.

Po mši nás před kostelem čekal tzv. 
Misijní koláč. Na nádvoří bylo možné si 
koupit doma napečené koláčky, buchty, 
zákusky a jiné sladkosti. O tom, že fan-
tazii se meze nekladou, svědčily i škvar-
ky, které se mezi nabízenými dobrota-
mi objevily. V  sokolnické kapli jsme se 
k  misijnímu koláči také připojili a  po 
mši svaté jsme si v přátelské atmosféře 
pochutnali na výborných sladkostech, 
teplém čaji a kávě.

Naše dobrovolné příspěvky budou 
použity na konkrétní projekty v  nej-
chudších křesťanských komunitách 
světa. Během Misijní neděle se věřící ve 
všech katolických farnostech světa spo-
lečně modlí a finančně přispívají do svě-
tového fondu solidarity, ze kterého jsou 
následující rok skrze Papežské misijní 
dílo podporovány projekty na pomoc 
potřebným na všech kontinentech. 
Podporují se  vzdělávací, charitativní 

a  sociální projekty a  programy, školy, 
nemocnice, domovy pro sirotky a  sta-
ré lidi, dispensária a  leprosária, stavby 
a opravy kostelů, kaplí, misijních stanic, 
pastoračních center a podobně.

V Telnici se tuto neděli na misijní úče-
ly vybralo více než 15 000 korun a v So-

kolnicích téměř 11 000 korun. Všichni 
máme z čeho dávat. A jsme rádi, že ně-
komu jinému daleko odtud naše drob-
ná pomoc možná pomůže zlepšit život 
nebo najít víru.

Hana Kroutilová 
a Hana Jahodová

MISIJNÍ KOLÁČ 
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KLAS se sešel po dvouměsíční odmlce 
10. září 2019 v počtu čtrnácti žen. Mys-
lím, že vzájemné přivítání bylo srdečné 
a že jsme se na sebe již docela těšily. Na 
začátku jsme si zazpívaly nově složenou 
znělku na melodii známé písně. Darko, 
děkujeme Ti. Současně jsme vyslechly 
zápis v  naší kronice, který se týkal jubi-
lantů ze světa herectví a zpěvu. Poutavé 
bylo čtení o událostech v naší obci v mi-
nulých dvou stoletích. Z  herbáře nám 
byly připomenuty dva polní kvítky – chr-
pa a koukol, které už bohužel v přírodě 
běžně neuvidíme, patřily k době našeho 
mládí. V obilí i při polních cestách jich bý-
valy spolu s  vlčími máky  spousty. Hlav-
ním tématem byla „Móda našeho mládí“. 
Několik rekvizit nám onu dobu připo-
mnělo. Jak snadno jsme se daly do vzpo-
mínání na léta, která nás dávno minula, 
ale že nám paměť tak slouží! Inu, dlouho-
dobá paměť je na tom dobře ve srovnání 
s krátkodobou, jak tvrdí odborníci. Hned 
nám „naskočily“ typy oblečení z  šede-
sátých a  sedmdesátých let, typy tkanin 
jako byl dederon, tesil, krimplen a  po-
dobně. Zmínka byla i o naší světoznámé 
návrhářce Blance  Matragi  nebo Beátě 
Rajské. Řeč byla i  o tehdejších účesech, 
líčení, obuvi a jiných módních doplňcích 
tehdejší doby. Odreagováním bylo vy-
slechnutí informací z tisku o výskytu ne-
obvyklého druhu hmyzu a živočicha na 
jižní Moravě. Dostali se do těchto končin 
vlivem postupného oteplování a  snad 
i  migrací, jak tvrdí vědci. S  ohledem 
na ochranu zdraví bychom o  tom měli 
všichni vědět. Na řadu pak přišel pracov-

ní list, který však byl dokončen až doma. 
Dostavil se totiž pan starosta. Společně 
jsme zavzpomínali na prázdninové akce, 
ale nejvíce jsme se zaměřili na zdařilý 
„Folklorní den“. Z úst pana starosty jsme 
se doslechly různé informace, které nám 
třeba unikly. Také nás informoval o dal-
ších mnoha besedách a akcích, které nás 
v nejbližší době čekají. Folklorní den pat-
řil k velké akci, která si jistě vyžádala mno-
ho času, úsilí, obětavosti a nervů. Všem,  
kteří se na tom podíleli, patří velký dík!

V úterý 24. září 2019 se členky KLA-
Su sešly v  zasedací místnosti OÚ 
k  promítání. Čekala nás paní Monika 
Haniková se svým vyprávěním a  pan 
starosta, který se ujal promítání a také 
i komentoval, co uznal za vhodné. Byly 

jsme seznámeny s cestou, zážitky i po-
učením ze života v  poměrně dalekém 
uherském Sedmihradsku (Sekelsku), 
které se po uzavření Trianonské mírové 
smlouvy z roku 1920 vyskytlo v Rumun-
sku. Vzhledem k vysokým teplotám na 
počátku července byly cesta tam i zpět 
i  samotný pobyt jistě náročné, ale při-
nesly i  pozitiva pro všechny zúčastně-
né. Shlédly jsme album krásných foto-
grafií, viděly jsme panenky, které si paní 
Haniková dovezla domů, a také ukázku 
korundské keramiky. To už uplynula 
doba, kdy jsme si vyslechly a  viděly 
něco ze zajímavé cesty do země, odkud 
každoročně přijíždí skupina sekelských 
občanů, kteří přijedou uctít památku 
obětí bitvy tří císařů k  pomníkům Ko-
pjafa právě k nám, do Telnice. Můžeme 
se s  nimi setkat na začátku prosince! 
Dodatečně oběma za komentované 
promítání děkujeme. 

V úterý 22. října 2019 proběhlo v zase-
dací místnosti obecního úřadu setkání 
s hostem KLASu – panem farářem Oldři-
chem Chocholáčem. Na programu bylo 
promítání. Několika málo větami byl 
otec Oldřich seznámen s  činností klu-
bu a poté už se každá z nás představila 
sama. Na vznesené dotazy z naší strany 
jsme se dozvěděly něco víc o jeho stu-
diích, pobytu v Itálii, o kněžském svěce-
ní a o předchozích působištích v jiných 
farnostech. V roce 2014 se otec Chocho-
láč, coby olympijský kaplan, zúčastnil 
zimní olympiády v  Soči. Při promítání 
jsme měly možnost „nahlédnout“ i  do 
zázemí olympioniků a  poutavým vy-
právěním se nechat vtáhnout do míst,  

SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ
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Poslední letošní říjnovou neděli přišla 
od pratecké mládeže našemu společen-
ství mladých milá pozvánka na společné 
setkání u bowlingu. Výběr místa byl sku-
tečně kouzelný – nové Bowling centrum 
v  brněnské Líšni je pro toto odpolední 
sportování naprosto ideálním prostorem, 
stále září novotou. Na třech drahách se 23 

mladých farníků z Telnice, Sokolnic a Pra-
ce rozdělilo podle věku do třech kategorií 
a většinou ve dvojicích si spolu porovna-
li své schopnosti v hodu „děravou koulí“. 
I když jsme mohli zahlédnout řadu krás-
ných a někdy i netradičních technik hodů, 
o  výsledek vůbec nešlo. Vlastně ani po-
řádně nevíme, kdo vyhrál. Jen můžeme 

dodat, že některým zkušenějším hráčům 
bylo nutné zavázat oči, i přesto však jim 
kuželky padaly, asi strachy. Vítězi našeho 
klání se však stali všichni ti, kteří si v pří-
jemném a  teplém nedělním odpoledni 
přišli užít společného času s  kamarády. 
Velké díky prateckým a  otci Oldřichovi 
Chocholáčovi za pozvání.  FK

Na čtyři desítky posluchačů si v nedě-
li 3. listopadu 2019 přišly a poslechnout 
mužské akademické pěvecké sdružení 
Moravan Brno do telnického kostela. 
Místní pan farář P. Oldřich přivítal pří-
tomné a  krátce pohovořil o  významu 
dušičkových svátků. Bylo vidět, jak se 
všichni pokojně uvolnili a  z  nás všech 
opadlo jisté napětí. Chvílemi jsme po-
slouchali recitace podbarvené hrou 
na housle, zpěv pěveckého sdružení 
a také záznam recitace známého herce, 
pana Radovana Lukavského. Všechno 
dohromady působilo harmonicky. Za-
žili jsme nádhernou neděli, na kterou 
budeme ještě dlouho vzpomínat. Jsme 
rádi, že jsme mohli být součástí tak sil-
ného emočního zážitku. Velký dík pat-
ří pěveckému sdružení Moravan Brno 
a panu faráři za jeho krásná a povzbu-
divá slova.  Jan Dudák

kde se usilovalo o medaile. Další olym-
pijské hry, tentokrát letní, se odehrá-
ly v  Rio de Janeiru  v roce 2016. Právě 
před monumentální sochou Krista je 
pořízena přiložená památeční foto-
grafie nás seniorek s  panem farářem, 
za což děkujeme panu starostovi.  
I  další Zimní hry, tentokrát v  jihokorej-

ském Pchjongčchangu, nám byly ně-
kolika záběry i  vyprávěním přiblíženy. 
Zajímavé! Například nás udivilo, jak 
bezproblémově se setkávali věřící růz-
ného náboženského vyznání v jakýchsi  
provizorně zřízených kaplích přímo 
v  dějství olympiády, těsně spolu sou-
sedících. Za obohacující a  optimistické 

vyprávění spolu se zajímavým komen-
tovaným promítáním našemu panu fa-
ráři srdečně děkujeme. Přejeme mu, aby 
se mu v nynějším působišti líbilo, slouži-
lo mu zdraví a mohl ještě coby „kaplan 
olympioniků“ poznat další země naší 
planety!

Za KLAS Telnice Marie Fialová

SETKÁNÍ MLÁDEŽE NA BOWLINGU

DUŠIČKOVÉ ROZHOVORY
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Tak jako „pošukovští“ ministran-
ti poctili svou účastí Ministrantskou 
olympiádu v  sobotu 9. listopadu 
2019 (viz str. 48), navštívila také po-
zořická schola naši farnost v  kostele  
sv. Jana Křtitele o  den později. V  ne-
děli 10. listopadu 2019 nádherně do-
provodili mladí zpěváci a  muzikanti 
mši svatou písněmi chvály, žalmy 
i kytarovým ordinariem. Otec Oldřich 
Chocholáč srdečně schole poděkoval, 
ministranti rozdali zpěvačkám květi-
ny a účastníci mše svaté je ještě stih-
li zahrnout velkým potleskem. Otec  
Oldřich také pogratuloval telnickým, 
sokolnickým a  prateckým ministran-
tům ke krásným výsledkům na Minist-
rantské olympiádě a poděkoval všem, 
kteří se postarali o její organizaci i těm, 
kteří vařili, pekli či jinak materiálně či 
finančně akci podpořili.

FK

Hostem besedy 5. listopadu 2019 
v  zasedací místnosti OÚ Telnice bylo 
Její císařské, královské a apoštolské ve-
ličenstvo, císařovna rakouská, královna 
uherská a česká, Marie Terezie, od její-
hož narození uběhlo více než 300 let. 
Na první pohled nás paní Dana Šim-
ková, dáma, která toho tolik ví o  této 
mocné panovnici, zaujala svým honos-
ným kostýmem. Postupně jsme byli 
(zúčastnili se i  muži) vtaženi do děje 
a tak trochu i zkoušeni ze znalostí z dě-
jepisu.

Marie Terezie – jediná žena, která kdy  
„usedla  na český trůn“ – byla dcerou 
Karla VI., španělského, uherského a čes-
kého krále, císaře římského, a  matky 
Alžběty Kristýny. Podle tzv. pragmatické 
sankce se nesměly dělit dědičné země 
a  platilo nástupnictví podle prvoroze-
nosti i pro dcery. Rodiče Karel VI. a Alž-
běta Kristýna přivedli na svět syna po 
sedmi letech, ale ten záhy zemřel. Po 
něm se narodila právě Marie Terezie. 
Mužský potomek po ní již na svět nepři-
šel, Alžběta byla totiž  nemocná. Marie 

Terezie byla už od dětství vzdělávána 
v  cizích jazycích, hudbě, náboženství, 
literatuře, historii apod. Postupem času 
je vytvořen velmi pěkný vztah k dvorní 
dámě, hraběnce Charlottě.

Marie Terezie se jako dítě seznamuje 
s Františkem Lotrinským a uzavírají spo-
lu ve Vídni sňatek. Po smrti svého otce 
se Marie Terezie ujímá vlády. Během 
vládnutí porodila 16 dětí. Postupně při-
chází o šest z nich vlivem tehdy řádících 
nemocí. Stala se zkušenou panovnicí, 
chovala se přirozeně, měla politický ta-
lent, získala úctu prostého lidu. Řídila se 
svědomím a vírou. Život to byl jistě ná-
ročný, na svých cestách do sousedních 
zemí trávila i mnoho týdnů. Dožila se 63 
let, zemřela na zápal plic.

Za jejího čtyřicetiletého vládnutí do-
šlo k  mnoha reformám – ve školství, 
ve zdravotnictví, v soudnictví. Budova-
ly se silnice, sázely stromy podél cest, 
zlepšilo se poštovní spojení. Budovaly 
se manufaktury, byla zavedena jednot-
ná měna. Učinila tak mnoho pro svou 
zemi.  Ovlivnila osud habsburské říše, 
patří mezi velikány historie.

Jménem všech účastníků děkuji obci 
za možnost vyslechnout si zajímavý 
úsek naší historie poměrně poutavou 
formou a  paní Dany Šimkové za ne-
všední zážitek z  jejího poutavého vy- 
stoupení. 

 Marie Fialová

TELNICKOU FARNOST POTĚŠILA POZOŘICKÁ SCHOLA

BESEDA S MARIÍ TEREZIÍ
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V  pátek 8. listopadu 2019 vyrazily 
děti z první třídy telnické školy s paní 
učitelkou a panem ředitelem školy do 
nového parku v  nádražní čtvrti. Tam 
na každého prvňáčka čekal jeden 
strom, který si mohl zasadit, dozvě-
dět se něco málo o  druzích stromů, 
jakým způsobem se sází a  k  čemu 
jsou stromy dobré. Sázeli jsme kdou-
le, duby, buky, javory, lípy a dokonce 

i  některé ovocné stromy. Ke každé-
mu byla upevněna cedulka se jmé-
nem malého dobrovolníka. Děti byly 
šikovné a  do půl druhé hodiny bylo 
všech dvacet stromů zasázeno. Po 
uklizení nářadí se všichni odebrali 
zpátky do školy a  po cestě si vymě-
ňovali zážitky ze sázení. Je důležité 
tímto způsobem vzbuzovat v  dětech 
vztah k  přírodě, aby ji chránily a  vá-

žily si jí. Proč by někdy ničily strom, 
který nese jejich jméno? Naopak, bu-
dou k němu rádi chodit a vzpomínat 
na své krásné dětství a  mládí, které 
prožily v Telnici. Tento projekt byl le-
tos podpořen z  veřejné sbírky Nada-
ce Partnerství za finanční podpory  
MAKRO CASH & CARRY ČR s. r. o.

Jan Dudák, 
místostarosta obce

V neděli 10. listopadu 2019 v předve-
čer svátku sv. Martina se ulicemi Telnice 
proháněl svatý Martin na svém bílém 
koni. Doprovod mu dělalo na osmdesát 
dětí, které světlem ze svých lampionů 
a  lucerniček osvětlily alespoň malou 
část naší obce. Světelný průvod v  čele 
s  Martinem na koni se vydal od hřiště 
u  rybníka ulicí Růžovou až na kostel-

ní nádvoří. S dětmi i dospělými jsme si 
připomněli něco o životě svatého Mar-
tina a legendách, které se o něm tradu-
jí. Dnešní společnost má tento svátek 
spojený s pěkně propečenou husičkou 
a  mladým, veselým svatomartinským 
vínem. Dobré jídlo a  pití bylo odedáv-
na se svátkem sv. Martina spojováno. 
Telnickým dětem i  všem přítomným 

dospělým však doufám utkvělo v  pa-
měti, že podstata tohoto svátku spočívá 
v tom, že se Martin dokázal dle legen-
dy rozdělit s  chudákem o  svůj plášť, 
aby ho uchránil od zimy a  mrazu. My 
sice žijeme v místě, kde se máme moc 
dobře, ale pořád je kolem nás dost lidí, 
kteří jsou odkázáni na pomoc druhých, 
a tak nezapomínejme stejně jako svatý 

SÁZÍME BUDOUCNOST

LAMPIONOVÝ PRŮVOD S PŘIPOMÍNKOU SVÁTKU SV. MARTINA
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V  pátek 15. listopadu 2019 v Telnici 
probíhaly oslavy 30 let od sametové 
revoluce. S dětmi jsme si v ZŠ pověděli 
pár informací z  historie – příběh Jana 
Opletala z  roku 1939 a  o demonstra-
ci, která probíhala 17. listopadu 1989 
v Praze na Národní třídě.

V  průběhu dopoledne nás retro au-
tobus odvezl do Retro muzea Na stat-
ku v  brněnských Horních Heršpicích. 

Tady se žáci seznámili s  věcmi, které 
používali jejich rodiče a  prarodiče ke 
svému životu. Viděli zde vývoj různých 
výrobků (televize, rádio, žehličky, prač-
ky, psací stroje, třída základní školy aj.), 
případně se s  některými neznámými 
seznámili. My, paní učitelky a  další 
občané obce Telnice, jsme si zavzpo-
mínali na dobu svého dospívání a mlá-
dí. V  průběhu prohlídky probíhaly  

drobné soutěže pro děti ve znalostech 
různých věcí, které zde byly vystave-
ny. Cestu zpátky do Telnice jsme ab-
solvovali opět v retro autobuse. Cestu 
jsme si zpříjemnili zpěvem písní, stej-
ně jako děti před 30 lety, když jezdili 
na výlety. Dnešní zážitek jsme si užili 
a děkujeme obci Telnice za jeho zpro- 
středkování.

Hana Umlášková, ZŠ Telnice

OSLAVY 17. LISTOPADU V TELNICI

Martin dávat tam, kde je třeba. Často 
pomůže pouhý úsměv nebo dobré slo-
vo, které nás nic nestojí, ale toho, kdo je 
v nesnázích, může potěšit a povzbudit. 

Děkujeme panu Vyskočilovi alias 
Martinovi za návštěvu, obci Telnici za 
podporu aktivit Telnického sluníčka 
a  telnickým hasičům za zajištění bez-

pečného přechodu průvodu ke kostelu. 
Jménem Telnického sluníčka vám přeji 
klidné a  požehané svátky, plné radosti  
a úsměvů.  Pavla Chovancová
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Nedávno jsme si připomněli výročí  
30 let od pádu komunismu. Těch třicet 
let se zdá být jako dlouhá doba, ale vět-
šina lidí ji prožila a má na ni nějaké vzpo-
mínky, ať už příjemné, nebo nepříjemné.

Já jsem se narodil 3 roky před revolu-
cí, nic si z té doby nepamatuji a nemám 
žádnou osobní zkušenost. Může se ně-
komu zdát, že moje generace Y (děti 
narozené mezi lety 1982–1995) nemá 
k tématu moc co říci, ale mám pocit, že 
tomu tak není. Máme obrovskou výho-

du, že nejsme zatíženi starými křivdami. 
Nikdo nám zatím neublížil, a  když ano, 
tak jsme se mohli bránit. Proto se dá říci, 
že můžeme pracovat s fakty objektivně-
ji než naši rodiče, podle principu padni, 
komu padni. 

Celé to začalo 17. listopadu jako inicia-
tiva pražských vysokých škol. Mladí lidé 
zpravidla stojí u velkých společenských 
změn. Zřejmě je to tím, že touha po 
změně je silnější, než obavy z nejistoty 
a neúspěchu. Postupně se začali přidá-

vat další studenti z celé republiky, herci, 
umělci. Až situace dospěla do té fáze, že 
vládu jedné strany zpochybnila i dělnic-
ká třída, bylo už všem jasné, že výsledek 
těchto protestů bude mít značné do-
pady. Komunisté na vysokých postech 
se svých pozic vzdát nechtěli, ale když 
i ruská ambasáda v Praze vykazovala ne-
obyčejnou pasivitu, bylo všem jasné, že 
tu situaci nepůjde dlouho udržet. Exis-
tují záznamy o  připravenosti českoslo-
venské armády zasáhnout proti protes-

17. LISTOPAD – OČIMA ČLENA GENERACE Y

Po krásném dopoledni stráveném 
s báječnými lidmi (viz str. 36) si dovolím 
mnohým srdečně poděkovat: 
–  Markétě Kyzlinkové z naší kulturní ko-

mise za skvělý nápad, pěknou grafiku 
a propagaci,

–  Monice Hanikové, také z  kulturní ko-
mise, za pomoc s přípravou a za to, že 
si do retrobusu vzala skvělou ČSAD 
čepici,

–  řidiči retrobusu Karosa ŠL 11, že i přes 
mlhu zvládl dorazit včas a dal nám užít 
si jízdu autobusem, který nedispo-
nuje žádným znatelným „změkčová-
ním“ v zatáčkách, na hrbatých cestách  
apod.,

–  panu Fajtlovi z  Retro muzea a  jeho 
týmu, že si to prostě užili s  námi 
a umožnili nám mít toto báječné mu-
zeum celé dopoledne doslova jen pro 
sebe,

–  babičkám z  KLASu za bezkonkurenč-
ní vtažení do nedávné historie, jedi-
ně ony mohly dětem věrně vyprávět 
a  názorně ukazovat, jak vypadal kaž-
dodenní život před rokem 1989, 

–  dětem z telnické školy za nadšení, se 
kterým k  této akci přistoupily, i  per-
sonál muzea chválil naši omladinu 
za úžasnou atmosféru, která byla  
i jejich velkou zásluhou,

–  učitelkám ZŠ Telnice za pomoc 
s  výkladem, i  když na to neby-
ly připraveny, pomohly a  doplňo-
valy prezentaci, myslím, že mnozí 
z  nás jsme se tam také ledasčemu  
přiučili,

–  ZŠ Telnice za to, že s  námi do to- 
hoto projektu šla, a věřím, že toho ne-
lituje,

–  mé dceři Markétě a Katce Földvári za 
natočení krásného pamětního videa, 
které vzniklo pro účely České tele- 
vize – kanálu Déčko,

–  kolegyni Šárce Machkové, která v  ru-
kou držela fotoaparát, státní vlajku, 
ozvučení, bonbony a  pamětní plac- 
ky pro všechny účastníky,

–  všem dalším účastníkům našich 
oslav, kteří možná zůstali v tuto chvíli 
„bezejmenní“, ale přesto svým kous-
kem dobré nálady přispěli k  pove-

denému dopoledni v  Telnici, Újezdě 
u  Brna, Sokolnicích (tudy jel náš au-
tobus s  dětmi do školy) a  v  Horních 
Heršpicích, kam se čtyřkrát otočil  
náš pendlující retrobus. 
Myslím, že jsme si tento den spo-

lu svátečně užili. Kdo mohl, přidal 
se k  nám. A  kdo nemohl, může na  
www.telnice.cz, facebookové stránce 
Telničáci sobě a  dalších elektronických 
médiích sledovat stopy našich oslav.  
Ještě jednou velké díky! 

Věřím, že dnes už všechny děti z naší 
školy umí telefonovat z  ciferníkového 
telefonu a neříkají mu „starý mobil“, a že 
už aspoň něco málo ví o světě, který tu 
byl před sametovou revolucí. Domní-
vám se, že je velmi potřebné si připo-
mínat rozdíly mezi těmito dvěma obdo-
bími našich životů. Zvláště také proto, 
aby mladí lidé aspoň trošku rozuměli 
důvodům, proč k „listopadovým“  změ-
nám v  naší společnosti vlastně vůbec 
došlo…

František Kroutil, 
starosta obce

PODĚKOVÁNÍ ZA KRÁSNÉ OSLAVY 17. LISTOPADU V TELNICI
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Stejně jako již několik sezón i  v  tom-
to školním roce je každé středeční do-
poledne v malém sále orlovny do slova 
a  do písmene živo. Od 10.00 do 11.30 
hodin jej totiž ovládnou naše nejmenší 
„Sluníčka“ v doprovodu svých maminek. 
Společně se učíme říkanky s  ukazová-
ním a pohybem, zpíváme si, hrajeme na 
jednoduché hudební nástroje, tančíme, 
cvičíme, tvoříme, trénujeme jemnou 
motoriku a  na závěr se naše ratolesti 
vyřádí v  naší malé herničce. Maminky, 
pokud chcete strávit příjemné dopoled-
ne, seznámit se, popovídat si a zároveň 
hledáte smysluplnou výplň volného 
času pro své děti, přijďte mezi nás. Více 
o  aktuálním dění a  tématech jednotli-
vých hodin naleznete na facebookové 
stránce „Telnické sluníčko“. Těšíme se  
na vás!  Petra Skop

tům, ale nenašla se žádná autorita, která 
by byla ochotna dát jasný rozkaz. Kdyby 
se našla, určitě bychom dnes nemluvili 
o revoluci sametové. Mohla nastat díky 
souhře více okolností. Jedna z nich byla 
geopolitická situace v celém východním 
bloku, ekonomické vyčerpání, které už 
nešlo přehlížet a neochota vojensky in-
tervenovat ze strany ruských představi-
telů. 

Já osobně vnímám období komunis-
mu jako nedobrovolně zvolený sociální 
experiment, období strachu a přetrhání 
všech mezilidských vazeb. Fungování 
společnosti, kde se všichni báli všech. 
Dokonce mám pocit, že čím vyšší pozici 
člověk vykonával, tím větší strach měl. 
Tím by se dala vysvětlit ta krutost, ve 
které si mnozí libovali. Vždycky mi při-
jde úsměvné, když se líčí komunismus 
jako ráj na zemi a zároveň je lidem zaká-
záno tento ráj opustit. Tím autor tohoto 
sociálního projektu popírá samu myš-
lenku. Pro dnešní dobu je tak nepřed-
stavitelné si nemoci říkat, co chci, byť 
by to byly hlouposti, nemoci vycestovat 
do Alp a užívat si přírody nebo jen vyra-
zit k moři. To všechno chtěli mít sociální 
inženýři pod kontrolou. Domnívám se, 
že největší škodou, co komunismus na-
páchal, nejsou ekonomické škody, ale 
škody spáchané na sociálním kapitálu, 
škody spáchané na lidech, na jejich my-
šlení. Změnit  vynucované a  pohodlné 
„nepřemýšlení“ za bolestivé „přemýš-
lení“ nejde udělat během jedné gene-
race, natož tak během revoluce. Bude 
trvat ještě desítky let, než se zbavíme 
špatných návyků.

Po letech nepružného, až nudného ko-
munismu přišla divoká devadesátá léta. 
Není se čemu divit, když celý život se člo-
věk snaží být spíše neviděn a nevyčnívat 
z davu a najednou je jiné myšlení oceňo-
váno. A nejen to. Kdo měl lokty a tak troš-
ku neměl svědomí a morálku, tak si mohl 
docela slušně „namastit kapsu“. A že bý-
valý režim jich uměl hodně vychovat. 
Svým způsobem se v  devadesátých le-
tech každý vybarvil, jaký ve skutečnosti 
byl. Ale není smyslem někoho soudit, to 
si musí každý sáhnout do svědomí sám, 
pokud nějaké má. Tahle divoká léta chá-
pu ještě jako doznívání komunismu. To 
je asi tak, jako kdyby si fanoušek Slávie 
oblékl dres Sparty a šel by na fotbal. Asi 
by nikdy nebyl plnokrevným sparťanem. 
Tak takhle se to má s  komunisty, kteří 
dělají kapitalismus. Ale je to přirozené 
lidské chování. Proto bychom měli spíše 
hledat to, co se povedlo, než to, v čem se 
nadělala spousta chyb. 

Po tom všem, co naše země zažila, by-
chom měli být vděční za to, kde jsme, 
co všechno máme a co všechno může-
me. Protože ve světě to není samozřej-
mostí. Jediné, co mě mrzí, je nezájem 
o moderní dějiny a nechuť lidí se k éře 
komunismu vyjadřovat. Snad je to ještě 
obava z postihu, když člověk řekne, co si 
myslí, nebo nezájem o dění kolem sebe. 
Jak jednou řekl Edmund Burke: „Jediná 
věc je nezbytná pro triumf zla, aby dobří 
lidé nic nedělali.“ O svobody je potřeba 
pečovat a především je chránit. Nejlep-
ším způsobem jak toho dosáhnout je 
vzdělání. Proto je také naší povinností 
pečovat nejenom o školu, ale především 
o  pedagogy a  vytvořit takové podmín-
ky, abychom mohli předávat dalším ge-
neracím pravdivé informace a naučili je 
historii. Protože ten, kdo se neponaučí 
z historie, je nucen si ji zopakovat. A to 
by byla obrovská škoda. 

Jan Dudák, místostarosta obce

STŘEDY PATŘÍ MATEŘSKÉMU KLUBU „TELNICKÉ SLUNÍČKO“
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  STŘÍPKY Z HISTORIE TELNICKÉHO SOKOLA  
VE VÝROČNÍM ROCE

Než se dostaneme k  letošnímu roku 
2019 (110 let od jeho založení telnického 
Sokola), vzpomeňme, čím žili telničtí so-
kolové, když si připomínali desáté, dvacá-
té a třicáté výročí.

1919 – desáté výročí: Na valné hroma-
dě u  Svobodů bylo vzpomenuto bratří 
v  legiích. 20. ledna proběhl první sokol-
ský ples, při němž hrála hudba 1. pluku 
svobody z Brna. Vydařil se a zaznamenal 
první větší příjem jednoty. Mohly být za-

placeny dluhy a  půjčky na 
bradla. Později bylo zakou-
peno další nářadí. 4. března 
byl uspořádán sokolský ve-
čírek a  zisk byl věnován na 
sbírku České srdce. Začalo 
se hrát divadlo Čert a Káča. 
Byly také zakoupeny rekvi-
zity pro divadlo. Vzhledem 
ke zhoršení situace na Slo-
vensku nastala mobilizace 

  PÍSNIČKA Z PERNOVY KRONIKY  
NA ŽENÁČSKÉ HODY

Jak už bylo uvedeno v  minulém vy-
dání Telnického zpravodaje, chystá se 
skupina telnických ženáčů připravit 
pro pondělí Ženáčské hody roku 2020 
vystoupení v  duchu zapomenutých 
telnických tradic. Rádi bychom vám při-

nesli střípek z našich přípravných setká-
ní: písničku „Decke slibovalas“ jsme na-
šli v Pernově kronice. Můžete si ji sami 
už teď zazpívat a těšit se na další, kterou 
vám představíme příště.

Iva Jahodová a Adam Blahák

Pod stromeček
František Trtílek

 Kdo myslí si, 
že má, 
kdo je si jist 
až přespříliš, 
s prázdnotou se potáže.
 Jen kdo se ptá 
a naslouchá  
květině, stromu, ptáku 
i kamení…
 Bolest druhých 
nemůže nenést.
 Raněný láskou, 
laskán ranami.
 Kdo cestu hledá, 
už jde po ní.
 Kdo jde za pravdou, 
už ji má.
 Slovo je jen to, 
které se stává.
Betlém je v nás.

Ze sbírky Jen kdo se ptá, 
věnováno J. Sekotové

Plakát zvoucí na promítání kina na sokolovněPamátný den Sokolstva – plakátek s legendárním  
sokolem Františkem Pecháčkem
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Ve všech oddílech dělají nábory žac-
tva. V  Telnici se na tomto programu 
začalo pracovat již před mnoha roky 
a nyní se začíná smysluplná koncepč-

ní práce s mládeží projevovat. Telničtí 
odchovanci startují ve vrcholových 
soutěžích, a dokonce máme po mnoha 
letech  našeho hráče i  v  reprezentaci. 

Letošní sezónu jsme zahájili srpnovým 
stmelovacím soustředěním a pokraču-
jeme pravidelným trénováním v  hale, 
a protože je nás minižáků čím dál víc, 

NADĚJNÁ TELNICKÁ HÁZENKÁŘSKÁ BUDOUCNOST

sokolů ve věku od 20 do 50 roků. Z Telni-
ce tak odjelo 21 členů Sokola. Konkrétně 
s prvním praporem svobody se vydalo na 
Slovensko 11 bratří. 

1929 – dvacáté výročí: Byl uspořádán 
župní zájezd do Chrlic. Proběhly oslavy 
20 roků jednoty. 4. srpna bylo uspořádá-
no veřejné cvičení, v průvodu tehdy šlo 
235 sokolů a dalších občanů. Po zavedení 
kina (první promítání – 13. května 1928) 
nastal pokles zájmu o divadlo. 28. září se 
odehrálo vinobraní a 20. října akademie 
(cvičení). 

1939 – třicáté výročí: 15. března pře-
kročila německá vojska hranice našeho 
státu, skončila druhá republika a  vznikl 
Protektorát Čechy a  Morava. V  Sokole 
byl uspořádán žákovský závod o putovní 
cenu Josefa Kaplana – byl to model tel-
nické sokolovny z 8 100 zápalek, věnoval 
ji bratr H. Dvorský ze Sokola Maloměři-
ce, ta se dochovala již jen na fotografii. 
V  místním lesíku proběhlo první žákov-
ské táboření – 16 žáků vedl bratr A. Tichý, 
bratranec našeho později popraveného 
člena. Všichni členové židovského půvo-
du museli být ze Sokola vyškrtnuti. Poz-
ději nastal zákaz cvičení a zábav – na naši 
zemi dolehla těžká doba. 

2019 – stodesáté výročí: Letošní rok 
se nám již krátí. V  loňském, pro Sokol 
významném roce s  XVI. všesokolským 
sletem a  oslavami 100 roků od založení 
naší republiky, se telničtí sokolové účast-
nili mnoha souvisejících cvičení a  akcí. 

Ten letošní je z tohoto pohledu mnohem 
skromnější. Letos poprvé zavedl náš stát 
8. října jako významný den České repub-
liky, sokolové však si toto datum připo-
mínali již od roku 1941. V kostce si připo-
meňme některé letošní akce naší jednoty 
(házená a futsalový oddíl si píší sami): 

Jako první akce jsme uspořádali Dět-
ské radovánky, následoval Sportovní 
ples. V březnu proběhla valná hromada, 
na které byl zvolen nový výbor a  nový 
starosta. Poděkujme ještě jednou staros-
tovi, náčelnici, náčelníkovi a celému od-
stupujícímu výboru za jejich dlouholetou 
práci. Nové starostce a  výboru přejeme 
hodně sil a jen samá správná rozhodnu-
tí. Dále z tradičních akcí proběhl pochod 
do Starého lesa, pálení čarodějnic a  po 
ukončení cvičení v  květnu již začaly ná-
cviky na hody od těch nejmenších až po 
mládež. Hody se v hojném počtu krojo-
vaných vydařily, děkujeme nacvičujícím, 
krojovaným a také všem, kteří se podíleli 
na zajištění celých hodů.

O letních prázdninách byl uspořádán 
sokolský tábor a v novém školním se ro-
zeběhly opět složky cvičení. V  listopadu 
proběhla ještě brigáda úklidu celého 
areálu sokolovny. Začátkem prosince nás 
čeká mikulášská besídka pro děti a  po-
slední letošní akcí bude Štěpánský turnaj 
ve stolním tenise. 

V průběhu roku jsme se zúčastnili také 
různých pietních aktů jak v  Telnici, tak 
i na jiných místech. 28. října se tradičně 

setkáváme v Brně u sochy TGM při výro-
čí založení státu. Jsme rádi, že jsme letos 
poprvé mohli uklonit prezidentu Osvo-
boditeli také v  Telnici u  nové pamětní 
desky na Masarykově náměstí.

Popřejme také našim členům k  jejich 
životnímu výročí (od ledna): Eva Kořal-
níková, Aleš Potěšil, Jaromír Popela, 
Jiří Sekanina, Antonín Mikulášek, Karel 
Holčapek, Miloslav Hrdlička, Kateřina 
Páralová, Vladimír Blaženka, Petr Páral, 
Jan Kukla, Libor Konečný, Petr Sobot-
ka, Dagmar Nyklová, Jiří Bím, Bronislav 
Strakatý, Anna Langerová, Ivo Sekanina 
a Hana Burdová – všem ještě jednou sr-
dečně blahopřejeme!

V  letošním roce ale také naše řady 
opustili: Miroslav Knol (letos ještě sti-
hl oslavit své 55. narozeniny), Ladislav 
Kořalník a Marie Sekaninová. Čest jejich 
památce!

Nejstaršími členy naší jednoty jsou 
nyní manželé Miroslav a Milada Knolovi 
a Františka Laštůvková. 

Děkujeme všem sponzorům a rodině 
Hrozkově za květinové dary. Poděková-
ní si zaslouží celý výbor se starostkou, 
cvičitelé, trenéři a také všichni členové, 
kteří se podílejí na provozu naší jed-
noty. Na závěr roku popřejme všem 
členům, příznivcům a  spoluobčanům 
klidné a  spokojené Vánoce a  do roku 
již 2020 jen vše dobré, a hlavně pevné 
zdraví!

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

• 
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   TURNAJ HÁZENKÁŘSKÝCH NADĚJÍ –  
HORKA NAD MORAVOU

  MLADŠÍ ŽÁCI NA MEMORIÁLU  
JAROSLAVA „BAGRA“ KONEČNÉHO

V sobotu 31. srpna 2019 se mladší 
a starší minižáci zúčastnili prvního turna-
je po letní prázdninové přestávce v Horce 
nad Moravou. Obě družstva nastoupila 
v omlazené sestavě bez opor předešlé se-
zóny. Telnická družstva se nezalekla a bo-
jovala v letním horku o co nejlepší umís-
tění, což se jim proti neméně bojovným 
soupeřům podařilo. Mladší kategorie si 
došla bez ztráty kytičky pro první místo 
v  turnaji. Starší hned po ránu nestačili 
na dobře hrající kamarády z Kostelce na 
Hané, a tak obsadili druhé místo ve skupi-
ně. Zápas o konečné třetí místo si už jed-
noznačně nenechali vzít. Fotodokumen-
taci je možno prohlédnout ve fotogalerii 
našich nejmenších nadějí tradičního tel-
nického sportu: http://www.hazenatelni-
cemini.wbs.cz/fotogalerie.html

Jiří Bím, oddíl házené TJ Sokol Telnice

Na první ostrý start po celotýden-
ním prázdninovém kempu v  Telnici 
jsme zajeli 31. srpna 2019 k  souse-
dům do Újezda u  Brna – na turnaj, 

kterého se zúčastnili kvalitní sou-
peři. Turnaj je již tradičně soutěží 
mladších žáků, což v  letošní sezóně 
budou kluci narození v  letech 2007 

a  2008. V  průběhu celého dne jsme 
odehráli šest zápasů a  pouze  jeden 
prohráli, a  tím pádem si z  turnaje  
vezeme 2. místo.

museli jsme naši minipřípravku už 
loni separovat do tělocvičny. Na hřišti 
jsme rozděleni do tří věkových a  vý-
konnostních družstev a  každé z  nich 
má své trenéry, letos posílené o nové 

obětavé členy. Naše krásné počty jsme 
naplno poznali při společném focení 
minižactva, při němž jsme se téměř 
nevešli do objektivu, a  tak tak nám 
stačily dresy. Poděkování patří všem 

rodičům, škole, obecnímu úřadu, všem 
sponzorům a  kamarádům, kteří nám 
věří a  pomáhají v  naší společné práci  
pro děti.

Jiří Bím, oddíl házené TJ Sokol Telnice
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Stejně jako loni tak i letos, tentokrát 
ve středu 11. září 2019, uspořádali há-
zenkáři TJ Sokola Telnice slavnostní 
otevření a zahájení nové házenkářské 
sezóny. Letos k  uspořádání Otvíráku 
vybízela i  souhra a  rozlosování Čes-
kého poháru, druhé nejvýznamnější 
soutěže v házené v ČR, v níž se ve dru-
hém kole potkaly týmy Sokola Telnice 
a Sokola Újezd u Brna. Ale pěkně po-
pořadě.

Letošní Otvírák byl pojat jako propa-
gace a prezentace regionálních úspě-
chů a  práce házenkářských klubů. 
Oba kluby, Sokol Telnice a Sokol Újezd 
u  Brna, mají velmi širokou základnu 
už v  těch nejmladších věkových ka-
tegoriích a pravidelně vozí medailová 
umístění z prestižních turnajů po celé 

ČR. Právě nejmenší házenkáři obou 
klubů zahájili letošní Otvírák a sehrá-
li přátelská utkání v  kategorii mladší 
a starší minižáci před velmi solidní ná-
vštěvou.

Prvním vrcholem středečního veče-
ra pod otevřeným nebem bylo přá-
telské utkání týmů mladšího dorostu 
Telnice a Nového Veselí. Mladší dorost 
Telnice je obnoven po několikaleté 
přestávce a  bude v  sezóně 19/20 na-
stupovat ve 2. lize s ambicí promluvit 
do celkového pořadí na špičce tabul-
ky. Telnický mladší dorost je složen 
z  hráčů Telnice a  Újezdu u  Brna, kdy 
velmi dobře funguje spolupráce mezi 
oběma oddíly. V  dresu prvoligové-
ho mladšího dorostu Nového Veselí, 
popř. Žďáru nad Sázavou, bude v této 

sezóně nastupovat několik hráčů z na-
šeho regionu, a to Marek Popela, David 
Jochman a Jan Dufka z Telnice, z Újez-
du Robert Halíček a  ze Sokolnic Lu-
káš Koníček. Kluci tak měli příležitost 
představit se na domácí půdě v dresu 
medailového aspiranta. Telnické klu-
ky budeme samozřejmě vídat i  v  na-
šich barvách a  měli by být tahouny 
mladšího dorostu ve 2. lize. Přejeme 
všem hráčům, aby se jim dařilo jak na 
hřišti, tak mimo něj a plnili si své sny  
v házené!

Skutečnou lahůdkou pro házen-
kářské fanoušky z Telnice a  okolí pak 
bylo utkání mužů mezi Sokolem Tel-
nice a Sokolem Újezd u Brna. Újezdští 
v  letošní sezóně budou premiérově 
nastupovat ve 2. lize mužů a je to pro 

HÁZENKÁŘSKÝ OTVÍRÁK SEZÓNY 2019/2020

  STARŠÍ ŽÁCI NA TURNAJI O POHÁR  
OLOMOUCKÉHO KRAJE

Starší žáci se o  víkendu 31. srpna – 
1. září zúčastnili v rámci letní přípravy 
turnaje v  Kostelci na Hané „O pohár 
Olomouckého kraje“. Pro letošní se-
zónu budou staršími žáky kluci naro-

zení v  letech 2005 a  2006. Po celotý-
denním přípravném prázdninovém 
kempu v Telnici jsme vyrazili na první 
ostrý start právě na tento velice dob-
ře obsazený turnaj. V  sobotu jsme 

odehráli čtyři utkání, v  nichž nám 
soupeřem byla tato družstva: Tatran 
Litovel, HC ROBE Zubří, TJ Rožnov 
pod Radhoštěm a  HC Zlín. A  právě 
jen na kluky ze Zlína jsme nestači-
li, jinak jsme všechny ostatní zápasy  
vyhráli.

V neděli nás čekal zápas s domácím 
týmem Sokol Centrum Haná, který 
jsme vyhráli, a boj o druhé místo s klu-
ky z TJ STM Olomouc. A boj to skuteč-
ně byl, nicméně na soupeře jsme ne-
stačili a  z turnaje vezeme krásné třetí  
místo.

Kluky  musím moc  pochválit, protože 
na hřišti po celý víkend, kdy nám poča-
sí přálo až tak moc, že v hale v Kostel-
ci byly chvílemi naprosto nesportovní 
podmínky, bojovali a  hráli tak, jak nej-
lépe mohli.

Sestava: Kubový, Horáček,  Řezníček, 
Jestřebecký, Přikryl J., Jahoda O., Chova-
nec, Herold, Jahoda T., Sklenář R., Páral, 
Kovařík, Přikryl S.

Pavla Michellerová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Zápasy: 
Telnice : Újezd u Brna  14 : 12 
Telnice : Žďár nad Sázavou  17 : 7 
Telnice : Frýdek Místek  8 : 11 
Telnice : Nové Veselí  13 : 12 
Telnice : Sokolnice  20 : 2 
Telnice : Velké Meziříčí  16 : 11

Sestava: Bureš, Jahoda R., Habiger M.,  
Dvořák L., Domša, Sklenář D., Hrubša, 
Přerovský.

Jak jsem již psala, tento turnaj byl 
velice dobře obsazený, a jak vidíte z vý-
sledků, nemusíme se o  letošní mladší 
žáky vůbec bát. Ba naopak, kluci si za-
slouží velkou pochvalu za výkon, který 

předvedli. V sobotu bylo opravdu velké 
horko, na hřišti to doslova pálilo, se se-
stavou nebylo v podstatě možné žád-
né střídání. Takže klobouk dolů před 
nimi, moc jim děkujeme a radujeme se 
s nimi z krásného druhého místa.

Pavlína Michellerová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice
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TJ Sokol Sokolnice pořádala 14. září 
2019  na sokolnickém hřišti u  ryb-
níka turnaj mladších a  starších mi-
nižáků  v  házené Memoriál Libora 
Koníčka – obětavého funkcionáře 
mládežnické házené v  Sokolnicích 

a přítele telnické házené. Do výborně 
organizačně  připraveného  turnaje se 
přihlásila družstva domácích Sokol-
nic, Telnice, Újezda u  Brna, Strážni-
ce, Ivančic, Velkého Meziříčí, Kuřimi  
a Bohunic.

Hrálo se systémem každý s  každým, 
a  tak se během slunečného sobotního 
odpoledne odehrálo mnoho náročných 
minut proti jednotlivým soupeřům. 
Naši borci obstáli na výbornou – mladší 
minižáci obsadili krásné třetí místo ve 
své věkové kategorii a  jejich starší ka-
marádi vyhráli zlaté medaile a  největší 
pohár pro vítěze turnaje. Součástí výher 
bylo i nemálo odměn od sponzorů akce, 
ale hlavně si všichni dobře zahráli a pro-
žili hezké odpoledne plné sportu.

Sestavy telnických reprezentantů:
Mladší kategorie: Žák, Nezval, Kubo-

vý, Mrkvica, Sekaninová, Linhart, Horák, 
Tichák Matyáš.

Starší kategorie: Sekanina, Štefke D., 
Prášek, Burian, Jestřebecký, Dvořák V., 
Habiger P., Hemzal, Tichák Michal. 

Fotografie z této akce budete moci na-
lézt na webových stránkách telnické há-
zené www.hazenatelnice.wbs.cz v sekci  
minižáci / fotogalerie.

Jiří Bím, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

ně historický úspěch, který si určitě 
budou chtít užít a  nebudou chtít být 
ve 2. lize za otloukánka. To dokázali již 
postupem do 2. kola Českého poháru 
přes mnohem zkušenější tým Velkého 
Meziříčí. Telničtí měli postup mnohem 
jednodušší, když v prvním kole pora-
zili Juliánov. Utkání se skutečně neslo 
ve slavnostním duchu, když nástup 
obou týmů doprovázeli nejmenší há-
zenkáři z Telnice a Újezdu a slavnost-
ní výhoz obstarali starostové Telnice 
a Újezdu u Brna, pan František Kroutil 
a  paní Marie Kozáková. Utkání nako-
nec skončilo vítězstvím favorizované 
Telnice, ale hráči Újezdu nic nevypou-
štěli a  kousali až do samého závěru 
utkání.

V  rámci letošního Otvíráku byly 
představeny týmy mladších a starších 
žáků, které budou mít i  letos nejvyšší 
ambice a  budou chtít obhájit pozice 
vydobyté jejich předchůdci v  loňské 
sezóně. Velkou radost nám udělali 
i  reprezentanti ZŠ Újezd u  Brna, tým 
složený z hráčů Telnice a Újezdu, který 
obhájil prvenství ve Školním kalamáři. 
Během Otvíráku byl tým představen 
početnému obecenstvu a  kluci pře-
vzali drobné upomínkové předměty 
z  rukou Vladimíra Blaženky a  Luďka 
Kubáta, předsedů obou oddílu, a  na-

šeho hosta letošního Otvíráku, bý-
valého vynikajícího brankáře, Radka 
Motlíka.

Závěrem musíme říct, že nešlo ani 
tak o výsledky dosažené na hřišti, ale 
spíše o to přilákat do hlediště co nejví-
ce diváků a fanoušků házené a ukázat, 
že házené se u  nás daří. Nakonec se 
v areálu telnického Sokola sešel velmi 

slušný počet diváků, za který by se ne-
musely stydět ani extraligové kluby.

Děkujeme všem, kteří přišli a  po-
vzbudili hráče na hřišti. Přejeme všem, 
aby se jim nová sezóna 19/20 vydařila 
a zveme všechny fanoušky na házen-
kářská utkání v nové sezóně!

Tomáš Palík, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

TELNIČTÍ MINIŽÁCI NA MEMORIÁLU LIBORA KONÍČKA



Telnický zpravodaj – prosinec 2019Sport44

V sobotu 28. září 2019 proběhlo 
v Měníně první kolo soutěže minižáků 
v  házené. Turnaje se zúčastnila druž-
stva Ivančic, Újezdu u  Brna, Sokolnic, 
Měnína. Telnice a Hostěrádek. Postavili 
jsme jedno družstvo starších minižáků 
a dvě mladších. Nastoupili i úplní začá-
tečníci, kteří se určitě nezalekli a vrhli se 
do svých prvních zápasů s nadšením.

Druhé soutěžní kolo proběhlo v  so-
botu 12. října 2019 v telnické sportovní 
hale. K vidění bylo na devadesát nadše-
ných nejmenších házenkářů při urput-
ných soubojích o  každý míč a  vůbec 
nevadilo, že se vstřelené góly nepočí-
taly. Prostě krásně prožité sportovní 
dopoledne před plným hledištěm nad-
šených diváků, kteří v  hojném počtu 

přišli podpořit své syny, dcery a vnou-
čata. Za telnický oddíl jsme postavili 
čtyři družstva od nejstarších mazáků až 
po nejmenší začátečníky. Všichni si za-
slouží pochvalu za výkony předváděné 
po celou dobu turnaje. Děkujeme za 
pomoc při organizaci turnaje všem zú-
častněným pořadatelům a rozhodčím.

V nové Kuřimské sportovní hale pro-
běhlo 26. října 2019 třetí kolo soutěže. 
Celé odpoledne mezi sebou soutěži-
la družstva domácí Kuřimi, Bohunic, 
Hostěrádek, Měnína a  našich kluků 
a  děvčat v  nejmladší kategorii. Nomi-
novali jsme čtyři družstva v  daných 
věkových kategoriích podobně jako 
ostatní zúčastněné oddíly, což zname-
ná, že kluci odehráli šest zápasů během 

odpoledního programu. Vzhledem 
k  tomu, že někteří předem omluvení 
hráči odjeli na prodloužený víkend, 
naše dvě starší družstva odehrála sta-
tečně celé zápasy bez střídání. Odpo-
činout si mohli jen průběžně na postu 
brankáře, čehož se kluci také nezalekli 
a  turnaj si pořádně užili. I  přípravka 
odehrála svoje zápasy se zápalem a bo-
jovností. Byla to velice slušná příprava 
na blížící se turnaje o  umístění, které 
nás čekají na přelomu roku. Děkujeme 
rodičům za podporu v  hledišti a  do-
pravu dětí na akci. Velké poděkování 
si také zaslouží naše oddílová foto- 
grafka, která dodává krásné fotografie 
do webové galerie našich minižáků. 

Jiří Bím, oddíl házené TJ Sokol Telnice

SOUTĚŽ MINIŽÁKŮ V HÁZENÉ 
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Naši muži ve čtvrtek 17. října 2019 
sice vysoko podlehli výborně hrající-
mu Tatranu Litovel (29:44) ve 3. ko- 
le Českého poháru, ale i  přes tuto 
porážku jsme si připsali velmi cenné 
vítězství! Během utkání se nám po-

dařilo vysbírat a  předat Nadačnímu 
fondu Krtek částku 21 813 Kč na po-
moc onkologický nemocným dětem! 
Děkujeme hráčům Tatranu Litovel, že 
nám s  touto akcí pomohli a  zapojili 
se do sbírky s  námi. Velmi děkujeme 

a  moc si vážíme podpory fanoušků 
při házené a toho, že společně s námi 
pomáhají a  podporují dobrou věc!  
Díky moc!

Tomáš Palík, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Za letošním sportovním soustře-
děním jsme o  víkendu 13.–15. září 
2019 vyrazili na sever do Rudy nad 
Moravou. Krásný kemp s  koupališ-
těm nám sice nenabídl letní koupá-
ní s  tropickými teplotami, ale spíše 
velmi chladné noci (7 stupňů) a  pří-
jemné denní teploty okolo dvaceti 
stupňů. Ty jsme využili k  velké škále 
sportovních aktivit: basketbal, cyklo-
závod, slalom na čtyřkolce, plážová 
přehazovaná, stolní tenis, atletické 
disciplíny, minigolf, baseball, silo-
vé disciplíny vč. poctivého souboje, 
ale také k  našemu nejoblíbenějšímu  
sportu – fotbalu.

Celkem dvanáct účastníků se rozdě-
lilo do tří týmů a tří věkových kategorií 
a bavilo se poměřováním sil v uvede-
ných disciplínách. Každý jsme originál 
a  bylo to patrné i  na výsledcích, ne-
našel se jediný, kdo by byl nejlepší ve 
všech sportech. A  protože jsme také 
dobrá parta, tak jsme soutěžili také 
v množství vtipů či společném zpěvu 
u táborového ohně.

Krásný víkend jsme zakončili vyhlá-
šením celkových výsledků. Vítězi svých 
věkových kategorií se stali Fanda Krou-
til (nejstarší věk), David Bartl (střední) 
a  Matěj Michalík (mladší). V  týmech 
byli nejlepší Fandovi spolubojovníci 

David Bartl, Kuba Roznos a Alex Borý-
sek. Každý si však při vyhlašování přišel 
aspoň na malinký pohár za disciplínu, 
v  níž vynikal. Zvláštní ocenění získal 
Kuba Václavek – cenu fair play.

O program se celý víkend starali To-
máš Václavek, Jiří Roznos a  František 
Kroutil st. Skvělou kuchyni obstarala re-
staurace Na záložně, kde se o naše bříš-
ka báječně starali. Za ochotu a  vstříc-
nost děkujeme také správkyni areálu 
kempu. Bylo nám tam skutečně fajn 
a všem toto krásné místo můžeme jen 
doporučit. Tak třeba zase někdy příště!

František Kroutil st., 
futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

HÁZENKÁŘI PODPOŘILI NADAČNÍ FOND KRTEK

SPORTOVNÍ SOUSTŘEDĚNÍ MLADÝCH FUTSALISTŮ
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Dobrovolný svazek obcí Region 
Cezava se 20. září 2019 po roce opět 
sešel v otmarovském fotbalovém „sva-
tostánku“, kde byla jako obvykle na-
prosto luxusně připravená tráva, jako 
by domácí hostitelé čekali účastníky 
Ligy mistrů. Zastupitelé členských 
vesnic se porovnali do šesti týmů, 
a  ty se utkaly ve dvou základních 
skupinách o  putovní pohár, který le-
tos obhajovali borci ze společného 
týmu Měnína-Blučiny (letos posíleni 
o Otmarov). Vyrovnané zápasy a chví-
lemi i  špičkové výkony některých  
zastupitelů byly povzbuzovány fa-
noušky, kteří se dobře bavili. A  na-
konec především o  to šlo. Sice jsme 
shlédli krásné a  někdy i  penaltami 

TELNIČTÍ ZASTUPITELÉ NA CEZAVA CUPU 

Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice se 
v  letošní sezóně (2019/2020) přihlásil 
celkem do tří různých soutěží. Dět-
skou futsalovou ligu v  Brně hraje vě-
ková kategorie U12 a  U15, starší hrá-
či se registrovali v  soutěži Brněnské 
asociace futsalu (2.B třída). Podzimní 
výsledky sice nejsou oslnivé, přesto 
lze říci, že se zlepšujeme. Mladí fut-
salisté si zvykají na změnu hracího 
systému (z 5+1 na 4+1) a nová pravi-
dla (doposud hráli ligu malé kopané). 
Totéž lze říci o  mužích v  soutěži BAF, 
kde je znát, že pravidla oficiálního fut-
salu je třeba mít doslova zažitá pod 
kůží. Kromě účasti v  těchto soutěžích 
se hráči účastní pravidelných trénin-
ků a  tvoří dobrou partu kamarádů,  
což má pro mnohé možná větší hod-
notu než hra samotná. Trenéry hrá-
čů věkové kategorie U12 jsou Tomáš 
Václavek a Aleš Kučera, trenérem U15 
je František Kroutil st., o  starší tým 
v  BAF lize se stará trenér Petr Tou-
žín a  organizačně Jiří Budík a  Franti-
šek Kroutil ml. Děkujeme všem, kteří 
nás podporují a  vkládají do nás své  
naděje.

Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

Startovní sestava staršího týmu v BAF lize na hřišti na Srbské v Brně

Část týmu U12 na ligovém turnaji v Řečkovicích

  TELNIČTÍ  
FUTSALISTÉ 
V NOVÝCH  
SOUTĚŽÍCH
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rozhodované zápasy, cílem však bylo 
budování dobrých sousedských vzta-
hů v  rámci našeho regionu. A  to se 
jistě podařilo jak při fotbale, tak i  při 
následném společenském programu.

Vítězství letos poprvé dosáhl tým 
Žatčany-Moutnice, který ve finále 
porazil obhájce titulu. V utkání o třetí 
místo se utkali dřívější vítězové tur-
naje a  tentokrát měli navrch zastu-
pitelé z  Těšan nad Otnicemi. A  v  zá-
pase o  čest, tedy o  šesté místo mu-

sela po zásluze Telnice uznat kvality  
Nesvačilky.

Náš telnický zastupitelský tým se 
však ani zdaleka na turnaji neztratil, 
neboť postup ze skupiny mu unikl až 
po penaltovém rozstřelu, ve kterém 
chyběl jediný úspěšný zásah k  účas-
ti v  semifinále turnaje. Přesto si naši 
reprezentanti zaslouží poděkování 
za předvedené výkony a  často i  obě-
tavost. Telnická sestava: Jan Dudák – 
Petr Gabrhel, František Kroutil – Pavla 

Chovancová, Adam Langer, Pavel Za-
pletal.

Děkujeme všem, kteří tradiční přá-
telský fotbalový turnaj připravili, ať 
už samotným organizátorům, tak 
i  domácím, kteří opět projevili svého 
vzorného hostitelského ducha. Jsme 
také rádi, že se za námi pokaždé při-
jdou podívat nejen bývalí starostové, 
ale i  zastupitelé některých členských 
dědin, kteří jsou vždy srdečně vítáni. 
Těšíme se zase příště.  FK

Florbalový klub FK Orel Telnice byl 
oficiálně založen roku 2001. Po osm-
nác-ti letech, v  roce 2019, úředně za-

nikl. Důvodem zániku byl intenzivní, 
a můžeme říct i úspěšný rozvoj klubu. 
Posuďte sami: v roce 2018 jsme přihlá-

sili do soutěží 8 týmů mládeže a 3 tý- 
my mužů. V  FK Orel Telnice pracovali 
tři trenéři a  agenda klubu i  trenérská 
náročnost byla už tak veliká, že neby-
lo v  jejich možnostech vše zvládnout. 
Proto se po dvouleté přípravě FK Orel 
Telnice spojil s  TROOPERS Moravany 
a  vznikl nový velký klub TROOPERS. 
Do letošní sezóny jsme přihlásili 16 tý- 
mů, z  toho 8  týmů dětí do 10 let, 
o  které se stará 22 trenérů. Široká zá-
kladna mládeže, která působí ve třech 
tréninkových centrech, a  to v  Telnici 
(TROOPERS Orel Telnice), v  Tuřanech 
a Nebovidech, nám dává do budoucna 
naději dalšího kvalitativního rozvoje 
ve vyšších kategoriích. Naším cílem je 
připravit a  vychovat mladého spor-
tovce. V  mládežnických kategoriích si 
nedáváme žádné výkonnostní cíle, jde 
nám o  všeobecný tělesný rozvoj dětí. 
První výsledky čekáme až v  kategorii 
dorostu, následně v  juniorech a  po-
tvrzení výkonnosti v  týmech mužů. 
K dnešnímu dni (14. 11. 2019) všechny 
tři týmy mužů vedou své tabulky bez 
jediné prohry, což lze považovat za 
unikátní! Tým A, který vede národní 
ligu, má sedmnáct vítězných zápasů 
v řadě. Mezi zajímavé úspěchy tohoto 
týmu patří také vítězství na největším 
světovém turnaji Czech Open (v  naší 
kategorii bylo 120 týmů z  dvanác-
ti zemí), kde muži, oblékající telnic-
ké dresy, porazili i  zástupce Švédska  
a Finska (viz foto). 

I do budoucích let si přejeme zacho-
vat florbal v Telnici, dát našim nejmlad-
ším další alternativu k jiným, pro Telni-
ci tradičním sportům. Rádi přivítáme 
další zájemce, a to jak děti, tak trenéry  
a asistenty.

Ivo Bartek, 
florbalový klub TROOPERS

NOVÝ FLORBALOVÝ KLUB V TELNICI

Přípravka v roce 2019

Tým A – vítěz turnaje Czech Open 2019
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V  sobotu 9. listopadu 2019 se Tel-
nice proměnila v  olympijskou vesni-
ci. To když se sem sjelo více než dvě 
stě ministrantů z  různě vzdálených 
míst modřického děkanátu, případně 
i  z  větší dálky. Tradičně vše vypuk-
lo v  kostele sv. Jana Křtitele, kde byli 
všichni účastníci „Podzimní olympiá-
dy“ (jak ji odborně nazval místní pan 

farář Oldřich Chocholáč – sám kaplan 
Českého olympijského týmu) přivítá-
ni panem děkanem Janem Nekudou. 
Po požehnání si ti nejmladší odpáli-
li své olympijské „louče“ od paškálu 
a  vyrazili vstříc olympijské štafetě do 
areálu Sokola, první na místo dorazi-
li letos pošukovští, takže jejich oheň 
plál po celý den na sokolovně. V sále 

sokolovny a  sportovní hale probíha-
ly všechny tradiční disciplíny: fotbal, 
florbal, stolní tenis a  testování mini-
strantských znalostí. Letos poprvé 
byla do olympiády zapojena i  míst-
ní orlovna, kam bylo možné přesu-
nout část programu s  ping-pongem 
a  znalostními testy. Byla to dobrá 
volba, protože celkem devět stolů 
pro stolní tenis lépe posloužilo našim 
účelům než jen dosavadní čtyři – po-
čty ministrantů sportovců totiž rok  
od roku rostou.

V  poledne se všichni potkali u  vel-
kého jídelního stolu v sále sokolovny, 
aby společně poobědvali z  nabídky, 
kterou jim uvařily, upekly, usmažily 
či namazaly (nejen jejich) maminky 
a babičky. 

Sportovní klání probíhala v tradičně 
férovém duchu, nechybělo sice maxi-
mální nasazení, ale ani ohleduplnost 
a tolerantnost. Takoví už většinou bý-
vají ministranti. Poznali to snad i naši 
hosté – kluci, kteří se za námi přijeli 
podívat až z vikariátu Litomyšl, přes-
něji z  Bystrého, Sebranic a  okolí, do-
provázeni panem vikářem Josefem 
Matrasem a  otcem Ladislavem Ko-
zubíkem. Tito ministranti se sice ne-
zapojili do oficiální části našeho pro-

MINISTRANTSKÁ OLYMPIÁDA 2019
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gramu, ale mohli si alespoň vyzkoušet 
naši sportovní halu ve vlastním  přá-
telském klání ve florbalu. A  nakonec 
se na ně usmálo štěstí a zahráli si i tři 
soutěžní utkání, když nahradili ve 
fotbalu jeden z  týmů, který se musel  
z olympiády nečekaně vzdálit. 

Velkou radost nám udělal otec bis-
kup Vojtěch Cikrle, který se za námi 
zastavil při své cestě z  biřmování 
v Čejkovicích. Povzbudil všechny spor- 
tovce a pozdravil je. To už se ale blíži-
lo večerní vyvrcholení programu po-
sledními finálovými zápasy. Po nich 
se představila ve dvou tanečních vy-
stoupeních telnická děvčata, přičemž 
v  choreografii použila moderních 
technologií (UV lampy, reflexní spreje 
a barvy, světelné vedení apod). Děku-
jeme!

V  následném vyhlášení výsledků se 
pak potvrdila stará pravda, že přece 
jenom spolu soutěží ministranti, a tak 
největší váhu ve výsledcích mají prá-
vě body za znalosti z  našeho oboru. 
Tady se v  nejlepším světle projevila 
pošukovská Zelená záplava, která teo-
rii (zdá se) pilně celý rok trénovala. Ale 
ani naši telničtí, sokolničtí a  prateční 
ministranti se neztratili! Pochvalu za-
slouží všichni, kteří se zapojili (naše 
reprezentace čítala 27 členů). Zvláštní 

uznání patří týmu nejmladších Telni-
ce A, jehož kluci zvládli vyhrát florbal 
i fotbal – a právě ten naprosto famóz-
ním způsobem, byl to doslova koncert, 
za který by se nestyděli ani rodilí Bra-
zilci. A abychom si připomněli i blížící 
se svátek sv. Martina, byli jsme poctěni 
návštěvou tohoto světce a jeho věrné-
ho koně, který si musel v hale lehnout, 
unaven po náročné cestě k nám.

Závěr patřil opět otci děkanovi, který 
všem na cestu domů požehnal. Krásný 
den v  přátelské atmosféře uzavřela 
společná fotografie a kamarádské roz-
loučení s  27 zúčastněnými týmy. Vel-
ké poděkování patří všem, kteří se na 
přípravě a  realizaci této mimořádné 

akce podíleli, a  to jakýmkoliv způso-
bem. Děkujeme za spolupráci také 
místnímu Sokolu, Orlu a  obci Telnice 
za poskytnutí sportovišť a  restauraci 
U  Seňora. Velkou pochvalu zaslouží 
také níže jmenovaní za to, že dokázali 
odolat všem nástrahám znalostních 
testů a  neměli v  nich jedinou chybu: 
Tomáš Kroča, Dominik Coufal, Pavel 
Marek, Jan Coufal (všichni PoŠuKov), 
Samuel Hladký (Újezd u Brna), Vojtěch 
Poledňa (Ořechov), Jiří Severa (Tva-
rožná) a Jakub Janek (Slavkov u Brna). 
Gratulujeme! Díky Bohu za jeho 
ochranu, za to, že se až na pár drob-
nějších šrámů nikomu nic nestalo.  
Tak co, kluci, zase příští rok?

KONEČNÉ VÝSLEDKY:
První stupeň ZŠ
 1. Újezd u Brna A
 2. Telnice A
 3. Šlapanice A
 4. PoŠuKov A
 5. Slavkov u Brna A
 6. Telnice B
 7. Měnín
 8. Ořechov A
 9. Syrovice A
10. Blučina A

Druhý stupeň ZŠ
 1. Šlapanice B
 2. Syrovice B
 3. PoŠuKov B
 4. Újezd u Brna B
 5. Tvarožná A
 6. Telnice C
 7. Slavkov u Brna B
 8. Líšeň
 9. Ořechov B
10. Šaratice
11. Nosislav
12. Židlochovice

Staří pardálové
1. Slavkov u Brna C
2. PoŠuKov C
3. Ořechov C
4. Telnice D
5. Tvarožná B

František Kroutil, 
jménem organizátorů 

z modřického děkanátu
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JAK SE DŘÍVE SLAVILY VÁNOCE 

Toto číslo Telnického zpravodaje 
vychází před vánočními svátky, tak 
nebude na škodu si přečíst, jak byly 
tyto tradiční svátky slaveny v minulos-
ti. V dnešní době se tyto svátky stávají 
čím dál tím více komerční záležitostí, 
již od října jsou lidem formou reklam 
nabízeny různé potraviny, oblečení 
a  jiné průmyslové zboží jako vhodné 
dárky a vytrácí se lidskost a pevné ro-
dinné svazky jsou opomíjeny. 

Ne vždy tomu tak bylo, oslavy Vánoc 
začínaly půstem na Štědrý den a  pří-
pravou štědrovečerní večeře, dětem 
to bylo zdůvodněno tím, že jinak ne-
uvidí „zlaté prasátko“. Štědrovečerní 
večeři od rána připravovala maminka 
za pomoci dospívajících dcer. Večeře 
se obyčejně skládala z  hrachu (měl 
udržovat rodinu pohromadě), čoč-
ky (do rodiny přinášela peníze), kuby 
z  krup a  česneku (přinášel do rodiny 
životní radost, klid a  pohodu) nebo 
později rybí polévky (měla rodině 
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zajistit sílu). Podle Pernovy Telnické 
kroniky byl počátkem dvacátého sto-
letí k večeři ve většině rodin podáván 
čaj, nebo káva s  buchtou (pravděpo-
dobně vánočkou), vařené ovoce (kří-
žaly), ořechy, jablka, fíky, pomeranče  
a cukroví. 

Stůl byl slavnostně prostřen, v  jed-
nom rohu byl na ošatce položen pecen 
chleba, aby rodina měla dostatek jídla 
po celý další rok, ve druhém rohu byly 
peníze, aby se rodině vyhnula bída, ve 
třetím rohu pak na ošatce byly plody, 
které rodina sklidila na svých polích 
a zahradách, aby rodinu čekala dobrá 
úroda i  v  následujícím roce, a  v  po-
sledním rohu byla miska na zbytky jíd-
la, které dostal dobytek a drůbež. Stůl 
byl olemován řetězem, symbolizují-
cím soudržnost rodiny a současně měl 
chránit dům před zloději. Hospodyně 
vždy dbala na to, aby bylo prostřeno 
pro sudý počet strávníků, pověra totiž 
říkala, že do domu nahlíží smrt a po-
kud je prostřeno pro lichý počet, pro 
někoho si během roku přijde.

Před večeří se celá rodina modlila 
a děkovala za vše dobré, co ji během 
roku potkalo. Štědrovečerní večeře 
začínala po východu první hvězdy 
na obloze. Od stolu se nesměl nikdo 
zvednout dříve, než všichni dojedli, 
podle pověry by se rodina o  příštích 
Vánocích nesešla celá. Po večeři se 
rodina odebrala k  vánočnímu stro-
mečku, který vystrojil tatínek v  době 
přípravy večeře sušeným ovocem, 
cukrovím, ořechy, barevnými papí-
rovými řetězy a  svíčkami. Teprve ve 
třicátých letech se k  výzdobě začaly 
používat skleněné ozdoby a  čokolá-
dové pamlsky. V  průběhu druhé svě-
tové války ale čokoláda z  obchodů 
začala mizet, a tak se maminky po celý 
rok snažily sehnat alespoň kakao, ze 
kterého na Vánoce vařily za pomoci 
umělého tuku (margarinu, kunerolu 
apod.) a cukru domácí čokoládu. Tak-
to vyrobená čokoláda se za tepla lila 
do plechových formiček, ze kterých se 
po vychladnutí a  ztuhnutí čokoláda 
vyklepla a zabalila se do připravených 
čtverečků staniolu, do kterých se za-
balila i s kouskem nějakého provázku, 
aby se figurka dala pověsit na strome-
ček. Protože ani staniolu nebylo v ob-
chodech dost, po snězení čokolády se 
staniol vyrovnal a schoval k použití na 
další Vánoce. Tato tradice trvala ještě 
nějaký čas i po skončení války. U stro-

mečku se scházela celá rodina a zpíva-
la koledy.

Součástí oslav Vánoc bylo také pečení 
cukroví, kterého se peklo alespoň dva-
náct druhů jako symbol všech měsíců 
roku. Mezi oblíbené patřily medové 
perníčky, které se vykrajovaly ve tva-
rech různých zvířat, ovoce, nebeských 
těles a podobně, které se někdy i zdobi-
ly nalepenými obrázky nebo dokresle-
ním figurek sněhem z vaječných bílků. 

Po večeři a  prohlídce stromečku si 
rodina krátila čas čekání do půlnoci 

různými zvyky, jako rozkrajováním 
jablek napříč, kdo měl hvězdičku, 
bude šťastný, a kdo křížek, brzy zemře. 
Podobně je to s  louskáním ořechů, 
kdo má rozlousknutý ořech prázdný 
či seschlý, do roka zemře. Další zába-
vou bylo odlévání olova nebo vosku 
do mísy se studenou vodou, z  tvaru, 
který se vytvořil, se potom hádala bu-
doucnost. Vdavek chtivá děvčata pak 
házela přes hlavu střevíc, pokud se 
střevíc otočí špičkou do dveří, brzy se 
provdají, a když chtějí vědět na kterou 
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ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY
LISTOPADOVÝ DEN

Listopad je smutný měsíc. Bývá 
sychravo. Ráno se pozdě rozednívá. 
Všechno se topí v mlze. Ptáci odlétli do 
teplých krajin. Jen vrány nad vesnicí 
zakrákorají. V sadě jen holé větve stro-
mů čnějí k  nebi. Úroda je již všechna 
sklizena. Hospodáři vozí do cukrovaru 
řepu a nazpět řízky. Často pršívá. V lis-
topadu na sv. Martina již padává sníh. 
Letos však nepadal. Den se krátí a noc 
se prodlužuje. Noci bývají tmavé. Ve-
čer se všichni krčíme ke kamnům.

Marie Čermáková,  
7. šk. rok, 1929

PODZIM
Nastává podzim. V  přírodě všechno 

odumírá. Slunce září, ale nehřeje. Na 
stromech mezi žlutým a červeným lis-
tím viděti podzimní ovoce. Rudé listí 
zvolna padá k zemi, kde šelestíc chystá 
si zimní lože. Vlaštovky poletují kraji-
nou a smutně švitoříce loučí se se svým 
domovem. Jen vrabci a  vrány u  nás 
přezimují. Z polí vane chlad a smutek. 
Sem tam se zelená poslední úroda. 
Sedlák těžce kráčí za pluhem. V brázdě 
se mihne šedý ušák. Ticho a teskno je 
v  přírodě. Již dlouho se neozval zpěv 
skřivánčí. Zanedlouho se celý kraj uloží 
k zimnímu spánku. Nastane bílá zima.

Alžběta Pešlová, 
8. šk. rok, 1929

 PTÁCI
Na podzim všichni hmyzožraví ptáci 

odletěli. Nezůstali zde proto, poně-
vadž by v  zimě neměli potravy. Zů-

stali zde jen vrány, havrani, pěnkavy, 
sýkory, chocholouši, kosi a  jestřábi. 
V zimě je vypudí chlad až k lidskému 
obydlí. Často je na dvoře vidět vrány 
a vrabce. V zahradě na hrušce pověsili 
jsme havranům klas kukuřice. Přilé-
tají každý den. Nasypeme-li drůbeži 
zrní, hned přiletí hejno vrabců. Letos 
je mírná zima a proto zřídka objevují 
se sýkory, pěnkavy a kosi. Někdy nade 
dvorem zakrouží jestřáb. Jakmile ho 
spatří vrabci, ihned se schovají. Často 
se některý opozdí a  uvázne v  silném 
zobáku jestřába. Na ptáčky budu 
v zimě pamatovati, poněvadž trpí vel-
ký hlad.

Marie Sklenářová, 
6. šk. rok, 1929

ČEHO JSEM SE POLEKAL
Jednou mně kostelník poslal zvonit. 

Přišel jsem na věž, začal zvonit. Zdálo 
se mi, že na věž někdo jde. Chtěl jsem 
utéci. Vzpomněl jsem si, že tikají ho-
diny. Doma jsem vypravoval, jak jsem 
se polekal. Všichni se mi vysmáli, že 
jsem byl bázlivý. Od té doby se na věži  
nebojím.

K. Popela, 
6. šk. rok, 1932

PTÁCI V ZIMĚ
Na podzim od nás odlétají zpěva-

ví práci. Jsou to většinou ptáci hmy-
zožraví. U  nás by se v  zimě neuživili. 
Zůstali tu: vrabci, chocholouši, sýko-
ry, pěnkavy, vrány a  havrani. Zůstalo 
tu nejvíce vrabců. Přilétají na dvory 
a kradou slepicím zrní. Sýkorám jsem 

vyvěsila odpadky masa a  žluč po za-
bijačce. Přilétají a  zobají. Jak se ně-
kdo objeví, hned jsou pryč. Loni i kos 
přiletěl na dvůr. Letos je mírná zima, 
proto kosů nevidět. Vrány a  havrani 
hospodaří v poli. Nade dvorem někdy 
zakrouží jestřáb. Vrabci, holubi a slepi-
ce se schovají. Jeden vrabec se opoz-
dil a  jestřáb ho uchvátil. Zpěvavých 
ptáků šetřím. V létě se nám to odmění 
zpěvem a budou sbírati housenky.

J. Rozkydalová, 
7. šk. rok, 1929

HON
Včera byl hon. Střelci přijeli. Sešli 

jsme se u  Horáků. Potom jsme šli za 
kostel. Jeden pán rozestavil střelce 
honce do kruhu. Když jsme se rozešli, 
vytroubil, aby se stahovalo. Zastřelili 
jsme sedm zajíců. Naložili jsme je na 
vůz a  šli jsme za Oukarty. Zastřelili 
jsme 26 zajíců. Když jsme stahovali, 
před poslední kolo vyběhl zajíc. Po-
střelili ho. Střelili po něm ještě třikrát, 
ale žádný ho nezastřelil. Zajíc utekl 
k vodě pod hráz. Pustili za ním psa. Pes 
ho dlouho nemohl najít. Až za chvíli 
ho donesl celého od bláta.

Jar. Jirgala, 
6. šk. rok, 1929

U NÁS RÁNO
U nás ráno vstává nejdříve ma-

minka. Vstává o  půl sedmé hodině. 
Oblíkne se a  jde do kuchyně zato-
pit. Když je v  kuchyni teplo, tak při-
jde vzbudit mě a  tatínka. Když při-
jdu do kuchyně, rodiče pozdravím. 

stranu vesnice, jde dotyčná zahrkat 
brankou u  humna a  ze které strany 
se ozve první štěkot psa, odtud je její 
souzený. Zda se dívka brzy vdá, lze 
zjistit také tak, že dotyčná zajde do 
dřevníku, odkud přinese náruč dřeva 
a polínka posčítá, když vyjde sudé čís-
lo, značí to vdavky. 

Před půlnocí se rodina vypravila na 
„jitřní“ mši do slavnostně ozářeného 
místního kostela, kde po odbití půl-
noci po posledním úderu hodin od-
troubil strážník u  vstupu do kostela 
dvanáct hodin a  započala slavnostní  
mše.

Ke štědrému večeru nerozlučně pa-
tří dárky, které se dávaly od nepaměti. 
Nejskromnější byly v  dobách váleč-

ných a poválečných, aby alespoň něco 
dostaly děti, maminky jim nejčastěji 
pletky ponožky, rukavice, šály a  svet-
ry, případně přešívaly různé oblečení, 
šikovnější pak děvčatům zhotovovaly 
hadrové panenky a tatínci synům vy-
řezávali koníky či zhotovovali různé 
vozíky a  později autíčka. Podobné to 
bylo v dobách krize, jen zámožné ro-
diny si mohly dovolit svým dětem ku-
povat drahé nové oblečení, hračky či 
jiné dárky. V  dobách konjuktury byla 
situace jiná, i  rodiny zaměstnanců 
a selské rodiny si mohly dovolit nákup 
nového oblečení nejen pro své děti, 
ale i pro dospělé. Mezi dary, mimo ob-
lečení, to byly pro děti zejména hračky 
a pro celé rodiny knihy, pro ženy různé 

módní doplňky, pro muže pak nejčas-
těji tabákové výrobky anebo alkohol.

V  následujících dvou svátečních 
dnech se pak setkávali v  rodném 
domě bratři a sestry se svými rodina-
mi, zvláště pokud žil ještě některý z je-
jich rodičů, aby zhodnotili uplynulý 
rok a probrali plány do roku dalšího.

Závěrem mi dovolte popřát všem 
občanům Telnice klidné pohodové 
prožití vánočních svátků v kruhu jejich 
rodin a  do roku 2020 hodně zdraví, 
štěstí, spokojenosti a splněných přání.

Podle internetových zdrojů (zapni-
mozek.cz/jak-se-drive-slavily-tradic-
ni-ceske-vanoce) a  Pernovy Telnické 
kroniky sepsal 

Arnošt Špánek
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Obecní úřad s otevřenou vinárnou Šatlava]

Vzpomenete si ještě na některé zají-
mavé milníky, které se odehrály v cel-
kem nedávné „polistopadové“ minu-
losti? Přesně před 20 lety (v roce 1999) 
se například událo následující:
–  zastupitelstvo obce začalo splácet 

úvěr za čističku odpadních vod a ka-
nalizaci v obci ve výši 2,5 mil. korun, 
což ale v  té době ročně činilo 50 % 
celého obecního rozpočtu (!),

–  vinárna Šatlava byla pronajata paní 
Haně Sobotkové,

–  dne 1. srpna se ujala funkce ředitelky 
telnické školy Leona Bímová,

–  za 4,6 mil. korun byla prodána opč-
ní práva obce k akciím Jihomoravské 
energetiky a  Jihomoravské plyná- 
renské,

–  Telnice vstoupila do obecně prospěš-
né společnosti Mohyla míru – Auster-
litz,

–  první rok provozu měl za sebou 
obecní Info kanál na kabelové tele-
vizi provozovatele společnosti SELF  
servis,

–  obec uspořádala v  tomto roce tyto 
kulturní akce: koncert country kapely 
Trní na sokolovně; Svátek matek na 
orlovně; Posezení u  cimbálové mu-
ziky na Telnické hody na návsi před 
vinárnou; Zájezd seniorů do Kromě-
říže a na Velehrad u příležitosti Roku 
seniorů; vánoční setkání s důchodci; 
vánoční koncert skupiny SURF v sále 
orlovny,

–  obecní kronikářkou byla paní Miro-
slava Rožnovská,

–  nejstarší občankou byla paní Helena 
Cupáková, narozená 8. 8. 1906, tedy 
ve věku 93 let,

–  připravovalo se omezení služeb sběr-
ny prádla: „Chystáme omezení služeb 
sběrny prádla, která zajišťuje čištění 

a mandlování. O tyto služby je v sou-
časné době mezi občany nepatrný 
zájem. Vlivem snížení počtu pracov-
níkův ČSAD Telnice došlo ke sníže-
ní požadavků na čištění pracovních 
oděvů. Tím se současný stav hospo-
daření drobných provozoven dostal 
do ztrátovosti. OZ projedná a  roz-
hodne o další činnosti sběrny prádla 
v obci.“,

–  obecní zastupitelstvo se skládalo 
z  těchto členů (zvolených v  závěru 
roku 1998): Ing. Jiří Dudák (starosta 
obce), Jaroslav Vlasák (místostaros-
ta obce), Antonín Jahoda, Zdeněk 
Jurczek, Marie Fialová, Ing. Miroslav 
Homola, Lubomír Koláček, Ladislav 
Šustr, MUDr. Pavel Vařečka, František 

Vykouřil; v lednu 1999 se však svého 
mandátu vzdal MUDr. Pavel Vařečka, 
takže ho v  zastupitelstvu nahradil 
Vladimír Blaženka,

–  členové obecních komisí: finanční –  
F. Vykouřil (předseda), Z. Jurzcek, J. Ry- 
šavý, J. Král, V. Demek; kontrolní – L. Ko- 
láček (předseda), J. Nykl, K. Linhart,  
V. Muthová, L. Šustr; výstavby – M. Ho- 
mola (předseda), J. Doležal, V. Jaša, 
Jar. Hrdlička, Z. Kukla; veřejného po-
řádku – J. Doležal (předseda), B. Bušík,  
J. Kyncl; sociální – M. Fialová (předsed-
kyně), P. Vařečka, J. Koláčková; kulturní 
– A. Jahoda (předseda), L. Šustr, J. Rož-
novský, L. Burková, A. Strakatá.

Z archivních materiálů vybral 
František Kroutil

Potom se umyju, obléknu a  posní-
dám kávu. Maminka jde poklidit 
kozu a  slepice. Já si prohlídnu kni-
hy, jestli je mám v  pořádku, a  jdu  
do školy.

Fr. Punčochář, 1933 

CO JSEM SLYŠEL VYPRÁVĚT 
O PRAJZECH

V  roce 1866 přijeli do Telnice Pru-
šáci. Lidé se před nimi skrývali. Pru-
sové však žádnému neubližovali. 
Na ulicích museli býti škopky s  vo-
dou, aby se Prušáci mohli napíti. 

Když přišli do domu, museli jim lidé 
dáti najísti. Maminka mně vyprá-
věla, že k  její babičce přišli Prajzi.  
Jeden Prajz chtěl po babičce jídlo. 
Ona mu řekla, že již nic nemá. On 
jí řekl, že než přijde, aby mu něco 
nachystala. Babička viděla, že ráno 
si jeden Prajz udělal nějaké jídlo 
a  položil na podlahu za trám. Když 
přišel, tedy mu to dala. On to sně-
dl a  odešel ven. Brzo potom Prajzi  
odešli.

Jos. Jeniš, 
6. šk. rok, 1933

MOJE NEMOC
Jednou jsem přišla ze cvičení domů. 

Bolela mě noha. Druhý den šla se 
mnou maminka k  lékaři. Já jsem se 
doktora bála. Lékař mi předepsal lék. 
Musela jsem ležet. Když jsem měla 
jít k  lékaři, tehdy mě maminka vozi-
la na trakaři. Děti se mně smály. Asi  
za dva týdny jsem šla do školy.

F. Sedláková, 
7. šk. rok, 1932

Připravila Marta Klanicová

TELNICE PŘED 20 LETY



  VZPOMÍNKY NA 17. LISTOPAD  
POHLEDEM TELNICKÉ KRONIKY
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Letošní rok je to již třicet let od „sa-
metové revoluce“. Dnešní děti možná 
ani neví, co to vlastně bylo a  co se 
touto revolucí změnilo v dějinách na-
šeho státu. Zkusme se na tyto událos-
ti podívat očima tehdejšího kronikáře 
obce pana Josefa Kubáta, tak jak to 
v roce 1989 zapsal:

„Ve většině členských zemí Varšav-
ské smlouvy skončil nebo je otřesen 
dlouholetý mocenský monopol jed-
né politické strany se všemi chyba-
mi, přehmaty i  jevy, které to 
přinášelo. Polsko, Maďar-
sko, NDR, neobvykle 
rychle Bulharsko 
a  Českosloven-
sko. Přes různá 
data a  formy 
měly všechny 
tyto procesy 
jedno společ-
né: odklon od 
přežitého, za-
staralého, ote-
vřený pohled na  
často velmi nepří-
jemné pravdy volání 
po očistě společnosti 
a úsilí o očistu marxistických 
stran zkompromitovaných špatným 
vedením, pohodlností, sebeuspo-
kojením. Tento obrodný proces ne-
přišel sám od sebe, nazrával a  není  
v  nejmenším přehnané říci, že vý-
znamným podnětem k  němu byla 
přes všechny své problémy přestav-

ba v  Sovětském svazu a  souběžným 
jevem nástup nových, realističtějších 
a  poctivějších kritérií do vzájemných 
vztahů ve Varšavské smlouvě a  v 
Radě vzájemné hospodářské pomo-
ci. To se výmluvně projevilo i  v  tom, 
jak Varšava, Budapešť, Berlín a  na-
konec Varšavská smlouva jako ce-
lek korigovaly své postoje ke vstupu 
pěti států do Československa v  roce  
1968.

V závěru roku tento proces do velké 
míry završilo Rumunsko. Tam 

měl ovšem o  to ostřejší 
a  drastičtější podobu, 

oč despotičtější byl 
Ceaușescův re-

žim. Jeho klan, 
který léta tvr-
dě svíral zemi 
do okovů ne- 
omezené osob- 
ní moci, v pod-
statě nevyhnu-

telně při po-
tlačování lidové 

n e s p o k o j e n o s t i 
a  hněvu sáhl po kru-

tém násilí, a  přivodil tak 
neméně ostrou odpověď.

U nás v  Československu dala pod-
nět ke svržení totalitní moci pokojná 
demonstrace pražských studentů, 
kteří 17. listopadu uctívali památku 
Jana Opletala, studenta, který byl za 
druhé světové války nacisty postře-
len a  na následky toho zemřel. Tato 

pokojná demonstrace byla hrubě 
napadena příslušníky VB, státní po-
licie a  oddíly tzv. Červených baretů 
a  bylo při ní několik desítek lidí, stu-
dentů a  občanů zraněno. Poté zača-
la stávka vysokoškoláků v  celé naší 
vlasti. Přidali se k  ní herci a  nastal 
nepřetržitý tok událostí, do jejichž 
čela se dostal dřívější disident a  člen  
Charty 77 pan Václav Havel. Bylo zalo-
ženo hnutí nazvané Občanské fórum 
v Čechách a na Moravě a na Slovensku  
hnutí nazvané Veřejnost proti ná-
silí. Došlo k  odstoupení vlády, pre-
zidenta republiky, nastaly změny 
ve federálním shromáždění, do je-
hož čela se dostal Alexander Dub-
ček a  v závěru roku byl zvolen no-
vým prozatímním prezidentem pan 
Václav Havel, který si vzal za hlavní 
úkol přivést naši zemi k  svobodným  
volbám.

Také naši občané bedlivě sledovali 
události a  mnoho hodin strávili v  zá-
věru roku u  televizních přijímačů, 
které přinášely denně nové a  nové 
zprávy. Občanské fórum u  nás bylo 
založeno přesně za měsíc od krutého 
napadení studentské demonstrace 
v Praze, tj. 17. prosince 1989. V ten den 
se naplnila sokolovna do posledního 
místečka našimi občany a  vyslechli 
zástupce brněnských vysokoškolá-
ků, kteří je informovali o  průběhu 
tak zvané ,něžné revoluce‘ a událostí  
17. listopadu. V závěru jednání si naši 
občané zvolili své mluvčí za OF. Mluv-

Při 130. výročí vzniku naší telnické 
školy vzpomeňme, jak to bylo tehdy 
s  její stavbou. Píše se rok 1889 a  tento 

text nalézáme ve vydání časopisu Mo-
ravská orlice, datum vydání 20. dubna 
1889.  Marta Klanicová

  VZPOMÍNKA NA STAVBU  
TELNICKÉ ŠKOLY
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DATUM NÁZEV AKTIVITY POŘADATEL MÍSTO

7. prosince 2019 Adventní koncert Husak Quartet Orel jednota Telnice Orlovna

7. prosince 2019 Myslivecký hon MS Telnice Katastr obce

9. prosince 2019 Vánoční hry pro děti Orel jednota Telnice Orlovna

10. prosince 2019 Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

15. prosince 2019 Adventní setkání se seniory Obec Telnice Orlovna

21. prosince 2019 Vánoční trhy TJ Sokol, U Seňora,  
SDH, Obec Telnice Areál Sokola

22. prosince 2019 Zájezd na adventní koncert  
Františka Nedvěda Zdeněk Kubíček Čechy pod Košířem

25. a 26. prosince 2019 Prohlídka kostelního betléma Farnost Telnice Kostel sv. Jana Křtitele

26. prosince 2019 Turnaj jednotlivců v kuželkách Orel jednota Telnice Orlovna

26. prosince 2019 Svatoštěpánský turnaj  
ve stolním tenise TJ Sokol Telnice Sokolovna

26. prosince 2019 Myslivecký hon MS Telnice Katastr obce

29. prosince 2019 Halové mistrovství obce Telnice  
v tenisové čtyřhře Obec Telnice Sportovní hala

30. prosince 2019 Silvestrovská party pro děti Orel jednota Telnice Orlovna

11. ledna 2020 Tříkrálová sbírka Charita ČR a Orel Sraz na orlovně

12.–17. ledna 2020 Škola v přírodě – 3. třída ZŠ Telnice Kuklík

12.–18. ledna 2020 Škola v přírodě – 1. a 2. třída ZŠ Telnice Kuklík

14. ledna 2020 Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

17. ledna 2020 Orelský ples Orel jednota Telnice Orlovna

18. ledna 2020 Dětský futsalový turnaj TJ Sokol Telnice Sportovní hala

19. ledna 2020 Ministrantský florbalový turnaj Děkanství modřické Sportovní hala  
a sokolovna

25. ledna 2020 Moje olympiády: beseda  
s P. Oldřichem Chocholáčem Obec Telnice Restaurace U Laštůvků

TELNICKÉ AKCE V PROSINCI 2019 A LEDNU 2020

čími našich občanů se stali: JUDr. Me-
toděj Dudák, Ing. Jaroslav Pražan, Ing. 
Miroslav Knol, MVDr. Jana Lorencová, 
Jan Král, Josef Klíč, Antonín Veber, La-
dislav Šustr, Jiří Sekanina, Jan Gross-
man ml., Jiří Sobotka. Tito pak sestavili 
požadavky občanů a  program jejich  
uskutečnění.“

Dále se v kronice psalo:
„Toto období v  naší obci bude vel-

mi složité objektivně posoudit. Lidé 
uvolnění a  svobodu projevu přijali 
rozpačitě. Po dlouhé době mlčení se 
nedokázali rychle adaptovat na nové 
podmínky, takže to vypadalo, že ves-
nice zaostává za městy, kde se kona-

ly obdobné manifestace jako v Praze. 
Opak je však pravdou. Myšlení veřej-
nosti bylo úplně stejné, jen s tím roz-
dílem, že lidé nepodléhali politickým 
vášním a emocím.“

Z kroniky naší obce vybrala 
Dagmar Čechová, 
obecní kronikářka
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VÁNOČNÍ TRHY
21. PROSINCE – OD 16.00 – SOKOLOVNA TELNICE 



Telnický zpravodaj – prosinec 2019Pozvánky a inzeráty58



Telnický zpravodaj – prosinec 2019 Pozvánky a inzeráty 59

 

 

 

TJ SOKOL TELNICE    

  
V SÁLE MÍSTNÍ SOKOLOVNY 

TRADIČNÍ ŠTĚPÁNSKÝ TURNAJ 
NEREGISTROVANÝCH HRÁČŮ 

    
ZÁPIS HRÁČŮ OD 8.00 HOD 

PŘEDPOKLÁDANÝ ZAČÁTEK TURNAJE V 8.30 HOD 

NA VŠECHNY, KTEŘÍ MAJÍ RÁDI „PINČES“ SE TĚŠÍ POŘADATELÉ 
                                                                                                              
                                                   Činnost organizace podporuje obec Telnice   
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Srdečně zveme všechny telnické tenisové nadšence:

Halové mistrovství  
obce Telnice v tenisové čtyřhře
TELNICE OPEN 2019

v sobotu 29. prosince 2019 od 8.00 hod.
ve sportovní hale Telnice

Přihlášení jednotlivců je možné provést e-mailem:  
sarka.machkova@telnice.cz, 

nebo osobně na telnické poště anebo telefonicky: 544 224 197. 
Startovné 100 Kč za hráče je třeba uhradit nejpozději  

do 16. prosince 2019 na pokladně OÚ 
v úřední době: Po, St, Čt  8-18 h.  

Tenisové páry budou na místě spravedlivě nalosovány  
(výjimky jsou možné). Diváci mají vstup zdarma. 

Přijďte s námi zakončit tenisovou sezonu v domácí 
a pohodové povánoční atmosféře. 
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Činnost organizace podporuje 
Obec Telnice.

Termín konání:
sobota 18. ledna 2020

Čas konání:
od 8.30 do 14.00 hod.

Místo konání:
sportovní hala

Telnice

Věková kategorie:
děti nar. v r. 2005–2011

Systém turnaje:
bude určen na místě

Startovné:
700 korun/tým

Občerstvení:
dle vlastních možností

v místní restauraci

Termín přihlášení:
do 10. ledna 2020

Kontaktní údaje:
František Kroutil

frantisek.kroutil@email.cz
Tel.: 725 33 00 44

TJ Sokol Telnice
vás srdečně zve na

Dětský futsalový turnaj
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MOŽNÁ PRÁVĚ VÁS AKTUÁLNĚ HLEDÁME
Skladníka v jednosměnném 
provozu
n týmového hráče,
n  se zkušeností s řízením vysokozdvižného 

vozíku.

Leštiče, brusiče a zámečníka 
do kovovýroby
n  manuálně zručného,
n  se znalostí čtení strojírenské výkresové 

dokumentace.

E-MAIL:  personalni@bemeta.cz 
TELEFON:  544 214 956

Bemeta design, s.r.o., Žatčany 28, 664 53

plní sny o pohodlí, eleganci
a praktičnosti v moderní koupelně

n  baví Vás pracovat a dále rozvíjet své dovednosti 
v rámci pracoviště,

n   jste týmový hráč, 
n   máte zodpovědný přístup k práci,

Nabízíme Vám jistotu a stabilitu práce, v blízkosti vašeho domova.

1808_TV_slapanice_barva.indd   1 10.8.2018   10:25:42
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KALENDÁŘ SVOZOVÝCH DNŮ V ROCE 2020
LEDEN ÚNOR BŘEZEN

DUBEN KVĚTEN ČERVEN

ČERVENEC SRPEN ZÁŘÍ

ŘÍJEN LISTOPAD PROSINEC
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Třídění odpadu do popelnic:  Č  – černá (směsný komunální odpad) M  – modrá (papír)
 H  – hnědá (bioodpad)  Ž  – žlutá (plast, nápojový karton)
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Házenkářský rok 2019  
(výběr z fotografií Barbory Žákové)



Oslavy
  125. výročí SDH Telnice


